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Pro všestranný význam kázání pro děti je třeba i u nás
věnovati mu větší pozornost nejen při »školní« mši svaté,
nýbrž i při jiných různých pobožnostech, které aspoň je
denkrát za měsíc se mají konati pro děti. »Bohoslužby pro
děti nikdy bez kázání pro děti! Raději při jiných bohosluž
bách o jedno kázání méně«. (Farář Kessler v čas. Klerus
blatt 1926, 524). K dětem má se kázati často, při každé
vhodné příležitosti, ale obyčejně vždy krátce.

Dr Fr. Tomášek v knize »Učitel náboženství a zájem dětí,«
Olomouc, 1941, str. 120.
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DOŠKOLY PÁNA JEŽÍŠE.

(Úvodní).

Začal se znovu školní rok. Začne zase práce. Mnoho
nových věcí se dozvíte ve škole. Ti nejmenší začnou se učit
číst, a psát. Větší budou se učit jiným předmětům. Také své
duši věnujeme co největší péči. Vy jste všichni přivedli
dnes své duše k zápisu. Ano, k zápisu sem do kostela. Neboť
tady je také škola! Škola samého Pána Ježíše. On tu vy
učuje. On bude také zkoušet. A nám mnoho záleží na tom,
aby ta naše zkouška u Pána Ježíše dopadla co nejlépe. Bu
deme se tedy horlivě učit podle příkladu samého Ježíška.
Ta škola Ježíškova má jen tři třídy, ale předmětů je tam
velmi mncho. Povíme si pěkně po pořádku, čemu se v každé
třídě můžeme naučit, abychom mohli postoupiti zase dále.

V té první třídě se musíme naučit mluvit s Pánem Bo
hem. Víte samy, že když jste přišly do školy, musily jste se
mnohá slova odnaučit a jiným zase naučit. Tedy v té první
třídě Ježíškově se budeme učit modlit. Neboť modlitba je
rozmluva s Pánem Bohem. A nemyslete si vy větší, že to
umíte a že to, co teď říkám, je jen pro ty maličké. Do
té první třídy Ježíškovy chodí totiž i větší děti, dokonce
1dospělí. Hned uvidíte, že to není tak lehké, mít v ní samé
jednotky. Aby mohl někdo říci, že je dostane z modlení, ten
se musí umět modlit dobře. A to není, když někdo umí
třeba deset modliteb. Ale odvrčí je, jako když bičem mrská,
a vůbec ani nemyslí na to, co se modlí. Děti, ten by dostal
pětku! Kdo chce dostat lepší známku, nemusí uměť mnoho
modliteb, ale musí při modlitbě hezky myslet na Pána
Boha. Ale ještě něčeho je třeba. Musíme se varovat hříchu.
Zvláště hříchu těžkého. Neudělat nikdy nic, co by těžce
Pána Ježíše urazilo. A tak, kdo bude moci říci, že se umí
pěkněpomodlit, že nikdy při modlitběnemyslí schválněna
jiné věci, a ten, kdo nebude mít žádný těžký hřích, ten
dostane ve škole Pána Ježíše samé jednotky a bude moci.
jít do druhé třídy.

Tam už je to mnohem těžší. Tam nestačí jen se dobře
modlit, tam se musí konat dobro. Umět si odříci třeba bio
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graf z lásky k Pánu Ježíši. Ten, kdo chodí do té druhé
třídy, ten musí být statečný, když ho něco bolí, nesmí na
říkat. Všechnu bolest snáší rád pro Pána Ježíše. A pak už
by zbyla jen ta třetí třída, ale to už je vysoká škola. V ní
už ten, kdo ji navštěvuje, nedělá ani lehké dobrovolné
hříchy, ale myslí při všem neustále na Pána Ježíše. To už je
skoro jako svatý. Nelekejte se toho! Bylo už mnoho svatých
dětí, jako třeba Vítek de Fongalland, Petřík d'Aireille,
Martička, které i tu třetí vychodily s nejlepším prospěchem..

My dnes začínáme první a prosíme Ducha svatého abý.
nám pomohl v učení. I když snad se nedostaneme do vyšší
třídy, vynasnažíme se dostat co nejdál. Známky ovšem
v té škole nedávám ani já, ani nikdo jiný na zemi. Ty dává
jen Pán Ježíš a na konci našeho života nám vydá vysvěd
čení. Tak tedy s chutí do práce, začneme s tou modlitbou.
Budeme se od teďka modlit co nejlépe, aby také na našem
vysvědčení od Pána Ježíše byla jen jednotka z modlení.

Amen.

O MODLITBĚ.

Minulou něděli jsme si řekli, že první třídu ve škole
Ježíškově může ukončit se samými jednotkami jen ten,
kdo se dovede dobře modlit. Na tom budou ty známky zá
viseti. Poněvadž tedy je modlitba ták důležitá, věnujeme
jí dnes celou promluvu.

Říkáme, že modlitba je rozmluva s Pánem Bohem.
Tedy něco takového jako řeč. Každé řeči, když v ní chceme
hovořit, se musíme učit. Když chcete umět německy, mu
síte se učit. Musíte se především učit slovíčkům. Pak také
mluvnici. Naučíte se překládat a konečně i hovořit. Také
v té řeči, kterou mluvíme s Pánem Bohem, musíme se učit
slovíčkům. Jsou to v tomto případě ty modlitby, kterým se
učíme nazpaměť. Dejme tomu Otče náš, Zdrávas Maria,
Zdrávas královno a jiné. Když se naučíme těmto modlit
bám, neumíme se ještě modlit. Zrovna tak, jako kdybyste
se naučily celý slovník německých slovíček, nesmíte st
myslet, že už umíte německy. To ne! My přece musíme
znáti pravidla, jak užívat těch slovíček, která známe.
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A ta pravidla pro tu řečs Pánem Bohem jsou tato: Ta
slova, která říkáme, musíme oživit myšlenkou. Ona totiž
Sama o sobě jsou mrtvá. Může je reprodukovat gramofon
a přece nikdy neřekneme, že by se gramofon modlil. Zrovna
tak je může říkat papoušek a také o něm neříkáme, že se
modlí. Tak nějak to dělávají budhisté. Možná, že jste už
slyšely o jejich modlitebním mlýnku. Oni si totiž napíší
modlitbu na proužek papíru, dají ji na takový mlýnek,
který se otáčí a myslí si, že se ten mlýnek za ně modlí.
Ovšem, my dobře víme, že tomu tak není. S těmi slovy
tedy musíme spojit myšlenku. Musíme myslet na to, co
říkáme. Když myslíme na něco jiného, říkáme, že ta mod
litba je roztržitá. Ale tu pozor! Modlíte se třeba, za tatínka.
A jak se za něho modlíte, napadne vás, copak asi tatínek
dělá. On teď už asi jde z práce domů. Jde teď asi po ulici
a vy místo na modlitbu myslíte, jaké to asi v tuto chvíli
je na ulici. Ale v tom si vzpomenete, že máte myslet jen
a jen na modlitbu. Honem myšlenky vrátíte a modlíte se
pořádně. To je ještě dobrá modlitba. Takové roztržitosti
říkáme, že je nedobrovolná. Ale kdyby někdo schválně
a stále myslel na něco jiného než na modlitbu, ten by se
vlastně vůbec nemodlil. To by vůbec nemělo cenu.

Kdo se chce naučit mluvit cizí řečí, musí se vytrvale
dlouho učit a také musí to zkoušet mluvit tou řečí. Podobně
je tomu s modlitbou. Kdo se modlí jen jednou za čas, ten
se modlitbě nenaučí a také nikdy nebude umět se modlit.

My to však dokázat chceme. Kdykoliv se modlíme, ať
je to ráno, nebo v poledne, nebo večer, nebo tehdy, když
přijdeme do kostela navštívit Pána Ježíše v Nejsvětější
svátosti, vždy se budeme snažit myslet na ta slova modlitby,
která říkáme. A při tom si můžeme být jisti, že Pán Bůh
takovou dobrou modlitbu vždycky vyslyší a že nám dá to,
co bude naší duši nejpotřebnější. Amen. |

DVOJÍ OVOCE.

Je nyní podzim. Doba, kdy dozrává ovoce. Česají se
jablka a shromažďují se do velikých hromad na zahradách.
Lidé si do těch zahrad zasázeli jen dobré stromy, které by
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nesly mnoho dobrého ovoce. Každý chce mít jen stromy se
zdravým, pěkným ovocem. O to lidé dbají, ale zapomínají,
že my všichni, každý z nás má také zahrádku. Tou naší
zahrádkou je naše duše. A pro tu musíme vybírat vhodné
stromečky. My tam v ní mnoho místa nemáme, musíme
být tedy hodně pozorni, abychom si vybrali dobře. Neboť
víte sami, že jablíčko je někdy velmi krásné na pohled —
jako malované, ale uvnitř je červ a ten to tam už všechno
vykousal a zůstaly tam jen černé drobečky. Takové ovoce
do zahrádky nechceme. Takové červivé ovoce, to je hřích
a ten my tam nechceme, naopak chceme jen ctnost pěsto
vat. Pojďme tedy do výstavy stromků pro naši duši, aby
chom si tam vybrali.

Hned na kraji vidíme dva druhy: na jednom je líste
ček s nápisem pýcha, na druhém láska. Který s obou si
vybereme. Co myslíte, podle čeho budeme vybírat. Podle
listí? Podle toho jak ty stromky vypadají zvenku? Ale
kdepak. Podle ovoce. Dávejte tedy pozor, jaké ovoce při
náší pýcha. Kam ta až zavedla člověka! Ještě dávno před
tím, než přišel Pán Ježíš na svět, sloužili lidé, ne Pánu
Bohu, nýbrž sobě. Dělali hříchy, mnoho hříchů a ošklivých
hříchů, které se jim líbily. A dělali je z pýchy, protože
nechtěli sloužit Pánu Bohu. Ale svědomí jim začlo dělat
výčitky. Ti lidé se začali Pána Boha bát. Myslili, že bude
potřebí usmiřovat ho obětmi. A fak mu obětovali nejen
zvířata, nýbrž dokonce i děti. A na Konec si mysleli, že
Bůh je stejně tak zlý jako oni sami. A říkali, že Bůh ani
nemůže mít někomo rád, že Bůh nás lidi jen nenávidí. Po
važte jen, že tohle říkali i učení lidé mezi pohany. Vidíte,
kam je zavedla pýcha. Toho dobrého Pána Boha, kterému
všichni říkáme Otec, toho si tak ošklivě představovali.

A teď si jistě představíte, jakou asi měli takoví lidé
lásku k slabým nebo chudým. Neboť takoví lidé si všimnou
toho druhého jen potud, pokud jim slouží. Pokud je k ně
čemu dobrý. Ustrnete jistě, až se oudete učit, že malé děti,
které byly nemocné, byly předhazovány zvířatům. Že pe
níze měly větší cenu než lidský život. Vždyť, když někdo
do určité doby nezaplatil dluh, byl zavřen a dokonce mohl
býti usmrcen. Podívejte, až tam došli lidé, když hledali
jen sebe a ne Pána Boha. A milé děti, užasly byste, kolik
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lidí i dnes žije bez Pána Boha. Chraňte se před pýchou,
neboť ta vám může zničiti víru.

Teď jsme se dívali na velmi ošklivé ovoce, podívejmé
se nyní na ten druhý stromek, na ten, který má nápis:
láska. Říkáme, že máme lásku k Pánu Bohu, když máme
Pána Boha rádi, a jsme hodní, protože máme Pána Boha
rádi. A teď jako jsme před tím pozorovali, co přináší pýcha,
pozorujeme, co nese láska. Zase z minulosti víme, jak
Církev svatá z lásky k Bohu stavěla nemocnice, zakládala
školy. Jak z lásky k Pánu Bohu — ne pro nějakou od
měnu — šli misionáři do dalekých zemí. Pohanští učenci
také sháněli žáky, ale jen proto, aby jim ukázali svou
učenost a aby z nich byli živi. Ne tak apoštolové. Ti šli
do celého světa jen z lásky k Bohua nic za to nedostali;
jen bolestné umučení a smrt. Avšak nejen k Bohu i k lidem
vzrůstá v lidském srdci tenhle stromek lásky. Proto se
nestará Církev svatá jen © nemocnice, kde se léčí tělo,
nýbrž léčí také a to hlavně nemoc duše — hřích. Jistě
uznáte, že by to mezi pohany možné nebylo. A to všechno
způsobila láska, kterou do zahrádky lidské duše vsadil
Božský zahradník Pán Ježíš. Pěstujme pečlivě ten stromek
lásky. Každým hříchem mu ubližujeme. Tedy, když se
budeme varovat hříchů, Pán ježíš sám bude pěstovat za
hrádku naší duše a rád v ní bude přebývat. Amen.

SV. VÁCLAV.

Když máme jíti k někomu vznešenému na návštěvu
a když od něho si chceme něco vyprosit, potřebujeme, aby
nás někdo k němu uvedl, a kdyby bylo potřeba, aby se za
nás přimluvil. Stejně tak potřebujeme přímluvy u Pána
Boha. A když máme toho zapotřebí sami — každý z nás,
má toho zapotřebí i celý národ. Také náš národ potřebuje
této přímluvy u Pána Boha. A kdo že se za něj tam v ne
besích přimlouvá? Jsou to naši svatí patronové. Zrovná
nedavno jsme slavili svátek svaté Ludmily; to byla babička
svatého Václava. Před tím v dubnu už byl svátek svatého
Vojtěcha, který byl druhým pražským biskupem, v květnu
je svátek sv. Jana Nepomuckého, v červenci pak svátek

15



sv. Prokopa, opata a zakladatele kláštera na Sázavě a hned
po něm svátek sv. Cyrila a Metoděje, těch dvou bratří,
kteřínám přineslivíru v Pána Ježíše. - A dnes máme svátek
největšího z našich nebeských ochránců - svatého Václava.

Víte dobře, že byl synem českého knížete Vratislava.
Jeho otec brzy však zemřel a místo něho vládla matka sv.
Václava Drahomíra. Svatého Václava však vychovala velmi
zbožně jeho babička sv. Ludmila. Ta se starala o to, aby
budoucí vládce české země byl hodný, aby měl rád Pána
Boha. Věděla dobře, že pak bude mít rád i lidi. Když bylo
Václavovi asi dvacet let, stal se sám knížetem; to, co mu
vštípila jeho babička, to mu zůstalo. Byl knížetem stateč
ným, spravedlivým, ale také zbožným. Nedovolil nikdy,
aby někdo v jeho zemi ubližoval chudým lidem, nebo aby
je okrádal. Sám v noci chodil do chaloupek, kde byli chudí
a nemocní a přinášel jim dříví, aby se mohli ohřát a i po
krmy jim nosil. Staral se o to, aby na každém hradě byl
kostel a aby všichni lidé začali věřit v Pána Ježíše. Tenkrát
v Čechách všichni lidé v něho ještě nevěřili; neboť teprve
nedávno přinesli k nám sv. Cyril a Metoděj víru v Krista
Pána. Tehdy ještě bylo mnoho pohanů, to jest takových
lidí, kteří si dělají sošky a myslí si, že sošky jsou bozi.
A těm se nelíbilo, že svatý Václav staví křesťanské kostely,
podporuje kněze a sám se stará o to, aby se bohoslužby
vykonávaly. A tak se tito zlí lidé rozhodli, že svatého
Václava zabijí. Zlákali dokonce k tomu i bratra Václavova
Boleslava. Boleslav pozval bratra Václava na svůj hrad na
posvícení. Už byli umluveni, že ho zbijí. Ale neměli k tomu
stále odvahy. Až když druhého dne ráno šel svatý Václav
na mši svatou, počíhal si na něho bratr Boleslav a chtěl
ho zabít mečem. Ale svatý Václav mu meč vzal a řekl:
Vidíš, že bych tě nyní mohl zabíti, ale neučiním tak a ne
potřísním své ruce krví bratrovou, a pak mu vrátil meč.
Boleslav začal volat na své přátele, aby mu šli pomoci.
A tu se vyřítilo ze všech stran mnoho nepřátel a Václava,
který chtěl vejíti do chrámu a už se držel jeho dveří, za
bili. Tak byl umučen svatý Václav, protože chtěl, aby
křesťanství zachránilo jeho národ a posvětilo jej. Ale on
všem odpustil a v nebi se přimlouvá za tu krásnou zemi,
z níž vyšel a která jest také nám drahá.
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Svatý Václav se tedy přimlouvá za nás v nebi, ale
když chceme té jeho přímluvy si zasloužiti, musíme ho
následovati. Ale v čem? Především v jeho lásce k Nejsvě
tější Svátosti. Ze života svatého Václava se vypravuje, jak
v noci chodíval se svým sluhou — Podiven se jmenoval —
do svých vinic. Natrhal tam hroznů a sám z nich tlačil
víno, aby bylo ke mši svaté. Také hostie sám pekl a při
pravoval je k Nejsvětější Oběti, při které sám přisluhoval.
Pána Ježíše v Nejsvětější svátosti nenechával v kostele
samotného. Často Ho navštěvoval. A to nejen ve dne, nýbrž
také v noci. Jednou v zimě šel se svým sluhou do kostela.
Bylo mnoho sněhu a mráz byl, jen praštělo. Podiven si
naříkal, jaká je mu zima. I řekl svatý Václav: Vstup do
mých šlépějí. Podiven tak učinil a hned mu bylo teplo jako
by byl ve vytopeném pokoji. Vstupme také do šlépějí sva
tého Václava a to tím, že Pána Ježíše v Nejsvětější svá
tosti budeme často navštěvovat a přjímat do svého srdce.

A ještě v jednom je svatý Václav naším vzorem. Tak
jako on odpustil svému bratru, tak také my máme odpou
štět každému, kdo nám ublíží. Pán Ježíš nás nemůže mít
rád, když my nemáme rádi své kamarády a kamarádky.

AŽ teď za několik okamžiků vstoupí Pán Ježíš do va
šich srdcí, slibte mu, že se opravdu chcete státi svatováclav
skými dětmi tím, že se budete mít navzájem rádi. Tím při
vodíme usmíření mezi sebou a mezi Pánem Bohem a svo
láme mnoho požehnání na celé své okolí a budeme se moci
těšit, že jednou budeme se radovat se svatým Václavem
v nebi u Pána Boha. Amen.

PÁN JEŽÍŠ ODPOUŠTÍ HŘÍCHY.

(ev. 18. ned. po sv. Duchu).

Lidé trpí mnoha nemocemi. Jsou to nemoci těla. Mnohé
z mich znáte. Třeba zápal plic, nebo zápal pohrudnice. To
nejsou nemoci nakažlivé, ale jiné se přenášejí z člověka na
člověka; ty jsou nebezpečnější — jsou nakažlivé. Jako je
velmi mnoho nemocí těla, tak jsou také nemoci duše. To
jsou hříchy. Duše, která má hříchy, je jako by nemocná.
Víme z evangelií, že Pán Ježíš uzdravoval nemocné. Zrovna
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dnes máme jeden takový případ ve svatém evangeliu, Ale
zrovna tak jako uzdravoval nemocné těla, tak uzdravoval
nemocné duše. A ten lék, kterým lze velmi dobře uzdra
vovat je svatá zpověď. Znáte to jistě všichni dobře, ale
protože brzy půjdeme k společnému svatému přijímání
neuškodí nám, když si dobře zopakujeme všechno, co o tomto
léku víme.

Svátost pokání, to jest ten lék. Když však chceme, aby
opravdu působil, musíme dbáti, abychom ho dobře užívaii.
Vždyť i léků, kterých užíváme proti nemocem svého těla,
musíme užívat podle určitého předpisu. Když však ten
předpis zachováme, můžeme býti jisti, že nám pomůže.

Když jste šli k panu doktorovi s nějakou nemocí, pa
matujete se na to, že se vás vyptával. Třeba takhle: Tak,

„kdepak tě to bolí. Bolí to pořád? Kašleš? Máš horečky?
A podle toho na co se vyptal, poznal jakou máte nemoc
a dal vám lék. Velebný pán ve zpovědnici je také lékař —
lékař naší duše. Musíme také povědět, kde nás v duši bolí.
Ty naše bolesti duše jsou hříchy a přijdeme na ně, když si
sami zpytujeme svědomí. Zrovna tak jako když nás lékař
proklepává. Zjistíme to podle desatera Božích přikázání,
podle patera přikázání církevních a podle hlavních hříchů.
Pak ty své bolesti neseme ke knězi. Když jdete k lékaři,
jdete k němu proto, abyste se zbavili svých nemocí. Nejste
rády, že je máte. Když jdete ke knězi, musíte vzbudit odpor
k těm hříchům, které jste udělali. Tomu odporu a zároveň
touze žádné hříchy už neudělat, říkáme lítost a opravdové
předsevzetí. To jsou části, které nám nikdy nesmí chybět,
neboť kdyby nám chyběly — lék svaté zpovědi by neúčin
koval. Proto tedy nám nikdy chybět nesmí. A tak když už
ty hříchy známe, když jsme jich litovali, jdeme s nimi do
ordinace — do zpovědnice, kde sedí kněz jako lékař a ře
kneme mu tam opravdu poctivě a úplně všechny své hří
chy. Možná, že se nás též bude ptát. Pěkně mu odpovíme
a budeme dobře dávat pozor, jaký lék nám předepíše. On
nám totiž bude radit, co máme dělat, aby naše duše byla
silná, aby byla statečná a neklesala už do hříchů. Zvláště
dáme pozor, co máme Pánu Bohu zaplatit za to odpuštění
hříchů. Vždyť každému lékaři musíme zaplatit za vyléčení.

P. VTKdyž nás Bůh ve svaté zpovědi vyléčí od bolestí a nemocí
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naší duše, musíme mu také zaplatit za to. To však učiníme.
tou modlitbou, které říkáme dostiučinění a kterou nám
kněz uloží za pokání. Pak kněz nám dá rozhřešení a my
jsme zase na čas zbaveni svých hříchů. Říkám schválně na
čas. Vždyť nestačí s nějakou nemocí jít jen jednou k lékaři
a pak už se neléčit, nezachovávat dietu. To není nic platné.
A s naší duší je to zrovna tak. Jedna ta ordinace ve svaté
zpovědi ovšem pomůže. Ale musíme tam brzy opět, a aby
chom se vyléčili úplně. A to je možné jen po mnohých
návštěvách a pečlivém zachovávání diety naší duše. Jest
nutno zachovávat životosprávu. Zrovna tak jako našemu
tělu, když jest nemocné, nesmíme dávat pokrmy, které
mohou vyvolat novou nemoc a nesmíme také dělat nic, co
by tělu škodilo, nesmíme ani duši dávat ten pokrm, který
jí škodí. Který pak pokrm může duši uškodit? Jistě to víte.
Je to třeba špatná četba, která přivádí ošklivé myšlenky.
Jsou to špatné řeči. A to všechno může způsobit, že naše
duše onemocní, že totiž upadne do hříchu. A všeho toho se
můžeme uvarovat, když se často léčíme u Pána Ježíše, který
jest Božským lékařem a když děláme všechno, co nám
přikáže.

Viděli jsme, že Pán Ježíš neléčil jen tělo, jak to máme
v dnešním svatém evangeliu, nýbrž hlavně byl lékařem
duší. A tím lékařem duší jest dodnes. Je jím ve svaté zpo
vědi. Užívejme často tohoto léku, který nám Pán Ježíš dává
a budeme mít svou duši čistou na věky. Amen.

PAÁNJEŽÍŠ NÁS ZVE NA HOSTINU.
(ev. 19. ned. po sv. Duchu).

Král z dnešního podobenství je jistě Pán Bůh. Avšak
o jakou hostinu se zde jedná? Uhodneme to zcela snadno.
Jde o oběť mše svaté a o svaté přijímání. Budete se
možná divit, jak je to možné, ale uvidíte, že je tomu
opravdu tak. Svatým přijímáním tedy budeme se dnes
obírat, když jsme před týdnem hovořili o léku naší duše —
o svaté zpovědi.

Řekli jsme si posledně, že při svaté zpovědi se léčí ne
moc naší duše — hříchy. Ale k tomu, aby léčení mělo
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trvalý účinek, je třeba jako nejlepšího léku — pokrmu.
Vždyť, když vaše tělo jest nemocné, přikáže pan doktor
také léky, které mají vzbudit chuť k jídlu, neboť když tělo
zesílí, nebude mít nemoc tak snadnou práci a tělo ji snadno
přemůže. Zrovna tak naše duše se může dobře bránit hří
chu, když je silná. Musí být dobře živená. A tím pokrmem,
který jí tu sílu dá, je sám Pán Ježíš v Nejsvětější Svátosti.
Víme, že on sám je v ní přítomen a když ho přijmeme ve
svatém přijímání, že se usídlí v naší duši. Dá té duši sílu,
aby odolávala hříchu. A je tam v té duši tak dlouho, dokud
ho nevyženeme sami nějakým těžkým hříchem. Pán Ježíš
ustanovil Nejsvětější Svátost pod způsobou chleba a vína.
Mohl se skrýt pod nějakou jinou způsobou, ale neučinil to.
Chléb totiž jest našim nejčastějším pokrmem a nikdy se
nepřejí. Tím chtěl Pán Ježíš naznačit, že také svaté přijí
mání má být naším častým pokrmem. Jistě nikoho nena
padne, že by měl jíst snad jen jednou za rok, ale duši ne
chávají hladovět mnozí lidé třeba celá léta. Je pak samo
zřejmé, že ta jejich duše je potom slaboučká a ďábel ji
snadno přemůže. My však nechceme, aby naše duše ze
slábla a proto častěji požívejme Těla Pána Ježíše. On si
toho tolik přeje. Nenechme ho zvát zbytečně. Mohlo by se
potom státi, že on by o nás nestál a přivedl by k sobě jiné
děti, které by si té jeho hostiny více přály než my. Ale
když přijmeme — a uděláme to jistě rádi — pozvání Pána
Ježíše na jeho svatou hostinu, přičiníme se, abychom svoji
duši oblékli do svátečních šatů. Neboť když jdeme někam
na návštěvu, bereme si pěkné nové šaty. Zrovna tak, když
naše duše jde na návštěvu k největšímu Pánu všech pánů —
k Pánu Ježíši, musí být oděna v nejhezčí šatičky. Kdyby
na těch šatech byla nějaká skvrna, nebo kdyby byly do
konce od hříchů roztrhané, nemohli bychom přijmout Pána
Ježíše. Byl by to veliký hřích — říkáme mu svatokrádež.
A ten strašně bolí Pána Ježíše, tak jako ho bolelo políbení
Jidášovo, když Pána Ježíše v zahradě Getsemanské zra
zoval. Dopadlo by to s námi zrovna tak jako s tím mužem
z dnešního svatého evangelia. On také přišel na tu svatební
hostinu a neměl svatební šaty. Král se proto na něho velmi
rozzlobil. Tolik se rozzlobil, že ho dal svázat a uvrhnout
do vězení.
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My si tedy dnes umíníme, že se nedáme Pánem Ježí
šem marně zvát k hostině svatého přijímání. Naopak, že
necháme všech zbytečných starostí a účastníme se té hos
tiny co nejčastěji. Zároveň si však dáme velmi dobrý pozor
na svou duši. Budeme dbát, aby k té hostině šla co nejčistší.
a nejzbožnější. Když to budeme dělat, bude naše duše stále
silnější a krásnější. Bude se pořád víc a víc líbit Pánu
Bohu. Pán Ježíš pro takovou duši připravil velikou hostinu
v nebi. A my chceme, abychom i my se jí mohli účastnit
po celou věčnost. Amen.

NÁŠKOSTEL.
(Posvěcení chrámu).

Teď na podzim se slaví řada posvícení. Co pak to je
vlastně posvícení? Není to jídlo nebo pití. Ani nějaká zá
bava. Slovo posvícení pochází ze slova posvěcení. Je to
výročí posvěcení chrámu. Tedy výročí dne, kdy biskup
slavnostně posvětil kostel a tím jej určil užívání všech vě
řících farní osady. Tak tedy biskup dal ten kostel všem
jako společný majetek. Proto, že je to náš kostel, proto si
ho vážíme. Abychom si ho však vážili ještě víc, musíme ho
znát a musíme o něm vědět, co pro nás znamená. Rozdě
líme si to na dvakrát. Dnes si řekneme něco o tomto na
šem kostele a příště zase o tom, co nám všechno Pán Bůh
v kostele dává.

Náš kostel svatého Jindřicha jest velmi starý. Musíme
se vrátit hodně do středověku, když chceme zjistit jeho
začátek. Bylo to za vlády Karla IV. Praha se jeho zásluhou
stala střediskem celé Evropy. Ale Praha byla tehdy velmi
malá. Měla jenom Hradčany, které jako pevný hrad ji chrá
nily. Pod nimi jako jejich podhradí se tulila Malá Strana.
Na druhé straně Vltavy byl druhý hrad Vyšehrad. A mezi
Hradčanami a Vyšehradem bylo jenom Staré město, spojené
s Malou Stranou starým mostem královny Jitky, který pak
byl nahražen kamenným mostem Karlovým. Staré město
bylo obklopeno pevnými hradbami s věžmi a branami.
Mimo hradby starého města byl už venkov. Tady všude
kolem nás nebylo moře domů, nýbrž pole, lesíky a tam
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výš nad nynějším Hlavním nádražím byly vinice. Před
branami bylo několik osad — vesniček spíš. Jedna na Po
říčí kolem sv. Petra. Tady také byla vesnička, další byla
osada Rybníček kolem kostelíka sv. Longina. Jinak tu ne
bylo nic.

Tady po cestách ke Karlovu dvoru přijížděla poselstva
od nejmocnějších králů Evropy. Karel chtěl mít Prahu
největším a nejkrásnějším městem. Proto dal rozkaz, aby
se začalo stavět za hradbami Starého města — Město nové.
Víte dobře o tom, znáte i pověsti, které se k tomu poutají.
Tu o Nekázance jste zrovna nedávno slyšely ve škole. Karel
byl zbožný, chtěl, aby uprostřed řady domů pro lidi, byl
také dům Boží. A tak na přání Karla IV. byl postaven také
náš kostel sv. Jindřicha. Stavěli jej opravdu velký a krásný.
Tomu slohu, ve kterém jej vystavěli, říkáme gotický. Po
známe jej podle těch lomených oblouků v oknech. Domu
Božímu patří to nejlepší, proto do chrámu dali krásný sklá
dací oltář, který však tu už není. Ten, který máme před
sebou, ten sem dali až hodně později. Všimněme si, co je
na něm. Uprostřed stojí svatý Jindřich v krásném oděvu
císaře a chrání rukou svůj kostel. Neboť celé město je
právě zahaleno kouřem požárů a nad domy se vznášejí
koule z děl oblehatelů, kteří právě Prahu dobývají. Vpředu
vidíte svatou Kunhutu, manželku svatého Jindřicha. Byla
obžalována z hříchu a musila se ospravedlnit tím, že kráčela
po rozžhaveném železe, které tam ten kat jí zrovna přistr
kuje pod nohy. — Vidíte, že je to krásný obraz a velmi
dobře ukazuje, jak náš kostel Pán Bůh chrání na přímluvu
svatého Jindřicha.

Lidé ze svtojindřišské čtvrti měli svůj kostel tak rádi,
že nechtěli být od něho vzdálení ani po smrti. Proto si zří
dili kolem hřbitov a mnozí se dali pohřbít i do kostela.
Ještě tu kolem sebe vidíme celou řadu náhrobních kamenů
s erby a vytesanými postavami. Kostel byl také během těch
staletí stižen různými pohromami. Jednou, bylo to v osm
náctém století, vyhořel a přitom ztratil svou krásnou do
úzké věžičky vybíhající střechu a už ji znovu nedostal.
Jindy, když Praha byla obléhána nepřítelem, padaly pumy
z nepřátelských děl kolem kostela na hřbitov. Jedna letěla
obloukem rovnou na kostel. A tehdejší pan farář ji zažehnal
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se slibem, že ke kostelu přistaví kapli sv. Barbory. A koule
opravdu kostel minula a padla na hřbitov; z vděčnosti pak
byla vskutku postavena kaple svaté Barbory — je to tam
ta poslední. — Ale jinak Pán Bůh svůj stánek zde zacho
val neporušený.

Všimli jsme si, jak měli naši předkové svůj kostel rádi,
nechceme přece, aby nás zahanbili. Proto budeme sem rádi
chodit jako oni a stejně jako oni si zde vyprosíme hodně
požehnání Božího pro sebe i pro své rodiče. Amen.

CO NÁMDÁVÁ KOSTEL.
(Pokračování).

Jestliže jsme si posledně udělali takovou menší pro
cházku minulostí kostela, všimneme si dneska, co všechno
dostáváme z kostela. A můžeme si říci hned, že dostáváme
vůbec všechno. ——

- Víte, že člověk je nejšťastnejší, když má Pána Boha
rád. Pán Bůh má také rád jeho. Říkáme, že takový člověk
má milost Boží posvěcující, ale pamatujete se zároveň, že
lidé v ráji ztratili tu milost Boží. A že ji ani nemá dítě,
když přijde na svět. A kdeže jí dostane? Tady v kostele.
U křtitelnice, když kněz děťátko pokřtí, dostává se mu té
milosti Boží. A pak dítě roste — pamatujete se, děti, jistě
také samy na to. Měly jste rády Pána Boha. A tu přišel
nějaký zlý člověk, nebo sám zlý duch vám poradil něco
zlého. Podařilo se mu třeba některého z vás pohnout
k tomu, že jste spáchaly hřích. A s hříchem nemůže člo
věk do nebe. To jste věděly a měly jste z toho strach.
Ale kde se zbavit těch hříchů, jak zase očistit svou duši,
aby byla opět krásná a čistá? Hleďte — zase kostel má
pro to místo. Je to zpovědnice. Tam v ní jste vyznaly své
hříchy a kněz vám je jménem Božím odpustil. Jak si ta
dušička oddechla. Zbavila se toho, co ji tížilo, jako těžký
kámen — ano v kostele u zpovědnice to zmizelo. A po té
svaté zpovědi jste v témže kostele dostaly, nebo někteří
z vás ještě dostanou něco mnohem více. Sám Pán Ježíš
se chce s každým z nás spojit ve svatém přijímání. On
sám je tam na oltáři ve svatostánku — skryt v té maličké
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svaté Hostii. A není tam jen proto, aby tam za těmi zla
tými dvířky byl uzavřen. Ke každému z nás chce jít. Těšit
nás a dávat nám sílu, abychom mu zůstali věrni. Každý
z nás se pamatuje s velkou radostí na ten den, kdy byl
u prvního svatého přijímání a kdy jsme slibovali Pánu
Ježíši, že zůstaneme vždycky hodni.

Konečně stejně tak jako to byla první cesta člověka —
když ho jako děťátko nesli do kostela, tak když zemře,
nesou ho naposled před uložením do posvátné země zase
do kostela. Vidíte děti, že tak celý život člověka je spojen
s chrámem Božím. Když nás něco trápí, potřebujeme si
něco vyprosit od Pána Boha, spěcháme do kostela. A všechno,
ty obrazy, ta hudba, ťa světla, zpěv, to všechno nás má
povzbuzovat, abychom více mysleli na Pána Boha, abychom
se lépe modlili. Děti, my nejdeme do kostela, abychom
poslouchali hudbu nebo prohlíželi obrazy. My. nejdeme
také do Kostela, abychom pozorovali velebného pána a
hledali chyby v jeho řeči a posuzovali ho jak se modlí.
My sem jdeme, abychom se modlili a mysleli jen a jen
na Pána Boha a to ostatní, to pěkně necháme fam venku
přede dveřmi. V kostele za svou pozornost dostaneme od
Pána Boha požehnání, zrovna tak jako italský učenec Pa
pini. Ten, když byl malý, měl Pána Boha rád, jako ho máte
rády vy, ale zlí lidé mu zkazili víru, až zapomněl na Pána
Boha a napsal dokonce ošklivou knihu proti Pánu Ježíši.
A ten vám jednou šel do kostela svatého Marka v Be
nátkách. Ne proto, aby se tam modlil, ale aby si prohlédl
stavbu toho kostela. A tak ho napadlo, že by také mohl
zkusit pomodlit se Otčenáš. Šlo to moc ztěžka, ale nakonec
se jej přece jen pomodlil. Přišel častěji do kostela a ko
nečně mu Bůh daroval zase víru a on byl opět šťastný.

Děti, kostel to je království Boží, tady Bůh panuje,
ale my také chceme, aby panoval v nás. Jen tím, když
budeme chodit do kostela, jen tím budeme to království
Pána Boha jaksi stěhovat do našeho srdce a tím Kristus
Pán bude králem našeho srdce a ovšem, že nás také vezme
do svého království v nebi. Amen.
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OBCOVÁNÍ SVATÝCH.

Dnešní neděle jest obklopena dvěma svátky. Včere
bylo Všech svatých, zítra je dušiček. Včerejšek i zítřek
nám připomínají jednu velikou pravdu, kterou máme obsa
ženu v apoštolském vyznání víry. To už všichni až nez
první třídu znáte a víte tedy, že na konci jsou slova: Věřím
v ducha svatého, svatou Církev obecnou, svatých obcování
a tak dále. Nám nejde © nic jiného než o ta dvě podivné
slova: svatých obcování. Mnozí jim nerozumíte. Vím (tc
z toho, že někteří z vás, když se modlí Věřím v Boha říkaji
svaté obcování. Kolikrát jsem se vás toho už naopravoval
Dnes si tedy tato slova pěkně vysvětlíme. Nejdříve si je
trošíčku obrátíme. Když si to totiž řekneme obráceně,
obcování svatých, už to vypadá jinak a začneme si to vy
světlovat.

Víte dobře, že máme mimo tělo také ještě duši a ta
se po smrti, když se odloučí od těla vrátí k Pánu Bohu.
Teď co se stane s tou duší? Buď je čistá bez poskvrny,
nemá žádný hřích a pak přijde rovnou do nebe. Nebo má
na sobě hodně ošklivých skvrn, hodně těžkých hříchů a
pak ji Pán Bůh svrhne jako ty zlé — pyšné anděly do
pekla. Ale někdy duše nemá na sobě těžké hříchy. Nemá
sice ty šaty pošpiněné blátem a roztrhané, ale přeci je
jaksi zaprášená, má lehké hříchy. A víte přece, že do nebe
nemůže přijít žádný člověk, žádná duše s hříchem. Tak
co teď s ní. Do pekla ne — to by bylo nespravedlivé, když
nemá těžkých hříchů. Do nebe také ne, protože jí vadí ten
prach na šatičkách. Pro takové duše zřídil Pán Bůh očistec.
To slovo nám už mnoho napovídá. Je to místo, kde se očiš
ťují duše od těch malých lehkých hříchů, aby mohly do
nebe. Možná, že jste to už slyšely, ale jistě to uslyšíte.
Jsou lidé, kteří říkají, že očistec není. Ale my víme, že
Písmo svaté chválilo Judu Machabejského, že dal na mod
ltby za padlé vojáky. To znamená, že se potvrzuje v Písmu
svatém, že je očistec. Neboť, kdyby byly ty duše těch vo
jáků v pekle, nic by jim modlitba neprospěla, protože
z pekla není vysvobození. A kdyby byly v nebi, pak přece
modlitby nepotřebují, neboť mají vše, co mohou dostat.
Tak tedy očistec je a v něm duše trpí tresty, aby si odpy
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kaly to, co na zemi neodčinily. Největší z těch trestů je, že
nevidí Pána Boha, ale mají radost z toho, že už do pekla
nemohou býti zavrženy. Tak rády by si z toho pomohly,
ale nemohou. Kdo jim může pomoci, aby se dostaly brzy
do nebe? Kdo jiný než my. My zde na zemi můžeme konat
dobré skutky, modlit se, dávat almužnu a to všechno i mši
svatou můžeme obětovat za duše v očistci. Můžeme také
prosit svaté v nebi, aby pomáhali těm nešťastným duším.
A oni jistě rády pomohou. Představte si radost té duše,
která byla v očistci, když se dostane do nebe! Myslíte, že
tam v nebi zapomene na nás, kteří jsme jí tam pomohli?
Ó ne! Ona se nám odvděčí a odvděčí se nám tím, že nám
zde na zemi pomáhá.

Tak tedy už víme, co znamenají ta dvě slovíčka: obco
vání svatých. Víme teď už, že to znamená, že my zde na
zemi pomáháme duším v očistci a ty duše, až se z nich
stanou svatí v nebi, budou zase pomáhat nám. Teď si při
pomeneme, jakým způsobem můžeme pomáhati dušičkám.
Teď, když jdete na hřbitov, uvidíte, jak všechno je pokryto
a vyzdobeno kvítím. Ty květy naznačují, že příbuzní těch
zemřelých nepapomněli. Ale ty kytičky nepomohou té duši,
jestliže je v očistci. Pomůže jim jen naše modlitba a mše
svatá, kterou za ně obětujeme. V těchto dnech předná
šejme Pánu Ježíši mnoho vroucích proseb za zemřelé, neboť
ty duše jsou velmi vděčné a za tu pomoc nám získají nebe.

Amen.

JAK JIRKA OBJEVIL MŠISVATOU.

Před nějakou dobou jsem četl článek, který ne a ne,
aby mi vymizel z paměti, až jsem si řekl, že vám jej budu
jednou vypravovat. Bude se možná zdát, že ten příběh
vlastně ani do kázání nepatří, ale přivede nás k tomu, aby
chom si vážili mše a sv. přijímání.

Právě v tomto týdnu jsme měli první pátek. Víte, že
každý první pátek v měsíci nám zvláštním způsobem při
pomíná utrpení a oběťPána Ježíše. Ten první pátek a hned
neděle, která po něm následuje nás povzbuzují, abychom
rádi chodili na mši svatou a nejen abychom byli při ní
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přítomni, nýbrž abychom také při té mši svaté šli k sva-.
tému přijímání a to nejen, když jde celá škola, nýbrž i sami.
A tak se nám sem ten příběh hodí docela dobře.

Jirka, tak se ten chlapec, o kterém chci vyprávět, jme
noval, byl hodný chlapec. Rád chodil na náboženství a na
mši svatou. Ale při tom se na to všechno díval jako na
každou jinou povinnost a nechápal vlastně, co to mše sv.
je a Copro nás znamená. Jednou přišel odpoledne v sobotu
ze školy a sotva se naobědval, vzpomněl si, že si zrovna
dopoledne vypůjčil od jednoho kamaráda knížku. Rád četl.
Také teď měl vhodnou chviličku, vzal tedy knihu a už
utíkal na zahradu, kde měl ve stínu krásné místečko. Tam
se pohodlně usadil, vzal knihu, otevřel ji a četl nadpis:
O statečných hrdinech. Dychtivě začal číst první povídku:
Jak kralevic Jaromír zachránil hrad. A četl asi toto:

V lesích na okraji země stál pevný hrad. Byl dobře
zásoben zbraněmi a potravou, aby posádka vydržela dlouho
při obléhání. Již dlouhou dobu nepokusil se nepřítel dobýti
tvrze, až jednoho dne přišla zpráva — silné vojsko nepřítele
se blíží ke tvrzi. Všichni rytíři, kteří byli na hradě se hned
připravovali k boji. Vynesli ze zbrojnice nejlepší zbroj, při
pravili všechny zásoby, pak zvedli mosty a zavřeli brány.
Brzy objevili se četné nepřátelské voje, které hrad oblehly
a po dlouhé měsíce se pokoušely dobýti hradeb a vniknouti
do hradu. Nedařilo se jim. Posádka byla statečná, ale přes
to nemohla dlouho vydržet. Denní i noční útoky nepřítele
ji strašně vysilovaly a zásob ubývalo. Rozhodli se poslat
posla pro pomoc. Poslu se podařilo tajnou chodbou dostat
se za okruh oblehatelů a dospěl až ke králi. Ten však ne
mohl přinést pomoc obleženému hradu, neboť byl na vý
pravě s celým vojskem na druhém konci země. Nemohl
tedy ničím přispět na pomoc. K povzbuzení poslal jen
svého syna Jaromíra, kterého meli všichni rádi. Opravdu
jakmile se Jaromír objevil v obleženém hradě, dostali
všichni novou chuť k boji a druhého dne podnikli odvážný
výpad z pevnosti za vedení Jaromírova. Nepřátelé byl
takovou prudkostí překvapeni a zanedlouho se dali na útěk.
Na hradě zazněl jásot a vítězný pokřik, ale netrval dlouho,
neboť do brány přinesli mrtvé tělo Jaromírovo, který vedl
své rytíře k vítězství, ale sám padl. Večer se na hradě
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v největší síni konal zvláštní obřad. Tělo hrdinovo leželo
na stole, v síni bylo shromážděno dvanáct nejsťatečnějších
rytířů. Světlo voskovice ozařovalo matně síň, když do ní
vstoupil starý purkrabí doprovázený dvěma pážaty, která
nesla drahocenné schránky. Purkrabí přistoupil k tělu, otev
řel princovu hruď a vyňal z ní srdce. Rozdělil je na dvanáct
dílů a každý vložil do jedné schránky. Pak odevzdal schrán
ky rytířům, kteří je uctivě ukryli na prsa. Pak jim řekl:
Uschovejte pečlivě tento poklad a zůstaňte hrdiny, jako jím
byl Jaromír. Rytíři slíbili a opravdu hrdiny byli.

Jirka dočetl. Zavřel knihu a zamyslel se a v tom tloukly
hodiny pětkrát. Jirka si vzpomněl, že měli mít společnou
svatou zpověď. To dneska už nemůže. Sliboval si, že zítra
půjde do Kostela dříve, aby se vyzpovídal a mohl jíti také
ke sv. přijímání. Ale ráno zaspal. Pozdě se oblékl jen tak
na rychlo. Kdepak ranní modlitbu! Na tu zapomněl. To
jistě, vy jste se všechny pěkně pomodlily. Jirka ne! Do
kostela přiběhl udýchán, když již byla promluva a žádný
velebný pán nebyl ve zpovědnici. Smuten se připojil k ostat
ním. Díval se na oltář, ale včerejší četba mu nešla z mysli.
Velebný pán si vzal zatím mešní roucho a sloužil mši sva
tou. Jirka se díval na oltář. Viděl zrovna tak, jako to máme
my tady, za oltářem byl obraz, jak Pán Ježíš při poslední
večeři dává apoštolům své tělo. Jirku napadlo: Ale vždyť
tam na oltáři leží také tělo královského syna. Pán Ježíš je
přece královským synem a není to tělo mrtvé, nýbrž živé.
Také zemřel za nás jako ten hrdina v té knize. Začínal ro
zuměť tomu, že ve mši svaté se Pán Ježíš na nás obětuje,
a že nám při ní dává své tělo za pokrm. Zrovna tak jak je
dostali na památku ti rytíři. Tu Jirku zaplavila lítosť.Když
kněz ostatním podával svaté přijímání, připadal si jako to
páže v té knize, které se jen dívalo, jak ostatní dostávali
posilu. Ne, Jirka chtěl být také rytířem, aby dostal také
tělo královského syna, aby byl statečný. Začal se modlit:
Pane Ježíši, odpusť mi, že tě nepřijímám. Já teď už vím,
že jsi se za mne obětoval a chci s té tvé oběti mít užižtek.
A Jirka od té doby nejen že si vážil mše sv.,ale také často
chodil k sv. přijímání.

My, děti, také chceme přijít k témuž poznání, jako
k němu přišel chlapec, jehož příběh jsem vám vyprávěl.
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My chceme být stateční a silní, ale právě proto musíme
chodit na mši svatou a chodit, jak jen můžeme ke svatému
přijímání, aby se z nás stali stateční rytíři Krista Pána.

Amen.

CÍRKEV SV.
(ev. 6. ned., která zbývá po Zjevení P.)

Dnešní svaté evangelium nám podává dvě podobenství.
Jedno praví, že království Boží jest podobno maličkému
hořčičnému zrnku, které se rozrůstá ve veliký strom, na
který přilétají ptáci a staví si na něm hnízda. Druhé mluví
o kvasu, který způsobí zkvašení velikého množství mouky.
A toho kvasu stačí docela málo. To království Boží, to je
Církev svatá. O Církvi a o jejich vlastnostech si tedy něco
povíme.

Víme dobře, že Církev svatá jest společnost křesťanů,
založená Pánem Ježíšem, křesťanů, kteří vyznávají totéž
učení, užívají těchže svátostí a uznávají za nejvyšší hlavu
římského papeže. A ta církev byla opravdu malým zrnéč
kem, když ji Kristus Pán založil. Vždyť ten hlouček prv
ních učedníků Pána Ježíše byl tak malý. Byli to vlastně jen
apoštolové a malý hlouček ostatních učedníků. A ti apošto
lové byli obyčejní lidé, obyčejní rybáři. Nebyli to ani učenci,
ani králové nebo rytíři a přece jim Pán Ježíš dal za úkol,
aby tu jeho Církev rozšířili do celého světa. Pamatujeme,
že jim jednou řekl: Jdouce do celého světa, učte všechny
národy ... A oni poslechli a šli. Ale jak jich bylo málo:
dvanáct mužů, kteří neměli ani radio, ani letadlo, všude
museli chodit pěšky a přece se jim to podařilo. Už brzo po
smrti Pána Ježíše bylo křesťanství rozšířeno v celé říši
řimské.

Ale nebylo by to nic platné, kdyby lidé do Církve jen
vstupovali a jinak žili jako pohané. Proto museli se zříci
všech hříšných návyků, museli přestat dělat hříchy, na
které byli zvyklí v pohanství. Lidé přestali se nenávidět,
přestali brát jeden druhého do otroctví, naopak začli stavět
nemocnice, obětovali se jeden pro druhého. A na to se hodí
to druhé podobenství. O tom kvasu. Zrovna tak jako kvas
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mění velkou nádobu těsta, zrovna fak proměnila Církev
svatá všechen život.

Řekl jsem, že se Církev svatá šířila. S množstvím dob
rých lidí, kteří do ní vstupovali, vešlo tam mnoho lidí, kteří
nechtěli přijmout všechno, čemu katolická Církev učila.
A tak si vybrali jen něco, zřídili si také společnost a dali
jí také jméno církev. A tak se najednou objevila na světě
celá řada společností, které si říkají církve. Jak se mezitím
máme vyznat? Jako každé zboží, které je správné a dobré,
má svoji značku, aby se rozeznalo od bezcenných náhražek,
tak také dal Kristus Pán své svaté Církvi známky, podle
kterých ji snadno můžeme poznat. Především buďme jisti,
že je jedna. Vždť jen jednu založil Kristus Pán, když řekl
svatému Petru: »Ty jsi Petr, to je skála, na té skále vzdě
lám církev svou«. Ale znamená to také, že je jednotná. Že
v celé Církvi se učí témuž, že celá Církev svatá má sedm
svátostí a konečně a to nás nejvýše odlišuje od všech ná
boženských společností: Katolická církev má jedinou nej
vyšší hlavu, která vládne Církvi v celém světě a to je svatý
Otec v Římě. Tu druhou známku často vyslovujeme. Ří
káme Církev svatá. Ano, naše církev je svatá; ne proto, že
snad každý z nás, co nás tu je byl by svatý. To ne! Víme
také, že jest mnoho hříšníků mezi námi. Znamená to, že
v katolické církvi jsou světci a potom, že ten kdo žije podle
učení Církve svaté, ten se může stát svatým. Jinou tu
známku nám řeklo to první podobenství z dnešního sva
tého evangelia. Církev svatá je pro všechny lidi, pro
všechny národy, neomezuje se jen na některý národ. Vždyť
všichni lidé mají přijít do nebe! Dnes také opravdu Církev
svatá je na celém světě. Všude posílá své misionáře t. j:
kněze, kteří hlásají učení Krista Pána i těm lidem, kteří
je dosud nepoznali. A žádná jiná z těch náboženských spo
lečností nemůže také říci, že by její biskupové byli nástupci
svatých apoštolů.

A tak tedy važme si své Církve, ukažme to fím, že
budeme poslouchat toho, co nám přikáží biskupové a bu
deme se za svou Církev modlit. Budeme se snažit, aby nás
všechny Církev svatá dovedla — jak je to jejím přáním —
do nebe. Amen.
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POSLEDNÍSOUD.
(ev. poslední neděle).

Dnešní dlouhé svaté evangelium nám předvedlo po
slední jednání z dějin světa. Je to svaté evangelium o konci
světa a o posledním soudu. To evangelium se čte také proto;
protože jest dnes poslední neděle církevního roku. Za tý
den už bude první neděle adventní. A tak tedy Církev
svatá nám dnes připomíná, jako končí tenhle církevní rok,
tak také skončí jednou doba, která jest určena lidem,
skončí tak také tento svět. Lidé často zobrazovali te poslední
soud. Jeden takový obraz přinesli prý k nám naši svatí
apoštolové slovanští.

Představme si nyní, že bychom byli při tom posledním
soudu. Pán Ježíš to jasně vylíčil v evangeliu. Víme tedy
celkem dobře, jak to vše bude. Nejdříve nastanou různé
zjevy, které budou předcházet poslednímu soudu. O mno
hých z nich jsme slyšeli dnes ve svatém evangeliu. Potom
objeví se svatý kříž na nebi a Pán Ježíš provázen anděly
a svatými přijde na svět. Ale nepřijde tak, jak už jednou
přišel, nepřijde jako malé děťátko! Nepřijde také proto, aby
lidi učil, nýbrž přijde jako veliký soudce. Lidé byli poučeni
už svatým evangeliem a Církví svatou. Měli již dosti pří
ležitosti k tomu, aby Pánu Ježíši ukázali, že ho mají rádi.
Všichni lidé, kteří žili na zemi od Adama až do těch posled
ních dní, vstanou z hrobů a shromáždí se před soudnou
stolicí Pána Ježíše. A andělé rozdělí dobré od zlých. Dobré
lidi, kteří vždy dělali to, čeho si Pán Bůh přeje, postaví na
pravo, ty, kteří činili hřích, postaví na levo a Pán Ježíš
bude všechny soudit. Nebude možno, aby někdo něco za
přel. Pán Ježíš je přece vševědoucí a ví o každé i nejmenší
a nejtajnější naší myšlence. Nebude se tedy moci nikdo
vymlouvat, nikdo nebude moci zapírat, jako se to dělá před
soudy. Také žádný svědek nebude zavolán. Nebude to přece
potřeba. Pán Ježíš rozsoudí všechno spravedlivě. Řekne
těm, kteří budou po pravici: Pojďte požehnaní otce mého
do království, které jest vám připraveno od věčnosti. A ty
zlé, kteří budou stát po levici, pošle do věčného ohně
v pekle. Všimli jste si možná v novinách, že každý rozsudek,
který soudce pronese jest doprovázen odůvodněním. Neboť
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každý rozsudek, zvláště rozsudek smrti, musí býti spra
vedlivý. Aby byl spravedlivý, musí býti k odsouzení velmi
vážné důvody. A ty se také ohlašují. Pán Ježíš při posled
ním soudu je také ohlásí. Řekne těm, které pošle do pekla:
Lačněl jsem a nedali jste mi jísti, žízniv jsem byl a nedali
jste mi píti, byl jsem na cestě a nepřijali jste mě do domu,
nahý jsem byl a neoděli jste mne, nemocný jsem byl a ne
navštívili jste mne, ve vězení jsem byl a nepřišli jste ke
mně. To je to odůvodnění tak strašného rozsudku, jako je
odsouzení duše do pekla na celou věčnost. Děti, není vám
na tom něco nápadného? Nevšimly jste si, že Pán Ježíš ne
vytýká jim ani vraždy, ani krádeže, ani jiné hříchy. Vy
týká jim, že nepomáhali chudým, nenavštěvovali nemocné.
zkrátka, že nekonali dobré skutky. Z toho vidíme, že k to
mu, abychom mohli doufat, že přijdeme do nebe, nestačí je
nom, abychom se vyhýbali hříchu. My musíme také konat
dobré skutky. Rádi pomoci kamarádovi, když naší pomoci
potřebuje. Navštívit nemocného přítele, rádi každému od
pustit. Za tyto dobré skutky si jenom koupíme vstupenku
do nebe. Za nic jiného to nepůjde. Žádná jiná věc, ani sláva,
ani bohatství ani učenost nemá cenu před Pánem Ježíšem.
Jen to dobré, co vykonáme, otevře nám nebe. My jistě
všichni si přejeme, abychom při posledním soudu stáli po
pravici Pána Ježíše. Konejme tedy mnoho dobrých skutků
a pak si zasloužíme, aby nás Pán Ježíš uvedl do svého ne
beského království.

ADVENT.

Minulou neděli jsme si řekli, že tou nedělí končí starý
církevní rok. Dnes začínáme nový. Všimli jste si snad hned
na začátku mše svaté barvy roucha, které má dnes kněz na
sobě. Je to barva fialová. Povíme si dnes proč se mše svatá
slouží v této době ve fialové barvě a povíme si něco o té
době, která se dnes začíná.

Když Pán Bůh vyhnal Adama a Evu z ráje, bylo mu
nešťastných lidí líto. Musel je potrestat za hřích, který spá
chali, ale chtěl jim dát znova příležitost, aby přišli do nebe.
Slíbil jim proto Vykupitele. A lidé čekali. Trvalo to velmi
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dlouho. Stávalo se často, že lidé zapomínali na to, že Vy
kupitel přijde. Proto posílal Pán Bůh na svět proroky, aby
lidem připomínali, že opravdu jednou přijde Vykupitel.
Mnozí hodní a spravedliví lidé si přáli a modlili se za to,
aby Vykupitel už přišel. To, co jsem teď vyprávěl bylo
v době, než přišel Pán Ježíš na svět. Než se narodil v Be
tlémě. My nyní jsme před vánocemi, kdy si budeme při
pomínat, jak se Pán Ježíš v Betlémě narodil. Jistě se už
také na ty krásné vánoce těšíte. Ale do té doby jsou ještě
čtyři neděle. A ty čtyři neděle jsou jako ta doba, než se
narodil Pán Ježíš. Říkáme té přípravě advent. Advent to
jest cizí, latinské slovo a znamená příchod. Příchod Pána
Ježíše. A nyní už tedy víme, jaká jest to doba, v níž nyní
jsme. Advent jest tedy doba, v níž si připomínáme přípravu
na příchod Pána Ježíše. Při ranní mši svaté se zpívají ro
ráty. Jsou to staré krásné písně, které se zpívaly v Čechách
už od dob Karla IV. Skládají se většinou ze slov těch pro
roků, kteří předpovídali Pána Ježíše. Ale teď se vraťme
k té fialové barvě. Fialová barva ta znamená pokání. Je to
vlastně barva popela, který si lidé, když konali pokání, sy
pali na hlavu. Ale proč to? Vždyť bychom se spíš snad měli
radovat, že Pán Ježíš už přijde, ne? Je to takhle: My chceme
jít k jesličkám, tak jako k nim šli pastýři. Mohli bychom
k nim jít, kdybychom měli na sobě hříchy? Mohli bychom
se ukázat před tím krásným děťátkem s dušičkou špinavou,
samý hřích a samá špína. Ale kdepak, on by to na nás hned
poznal. Jestli pak víte proč? Poněvadž je vševědoucí. Proto
my také se musíme připravit na jeho příchod. Mnozí z vás
jistě udělají Pánu Ježíši radost a vyčistí pěkně teď před
vánoci svou duši od všech hříchů ve svaté zpovědi, i když
k společnému svatému přijímání teď nepůjdeme. Tím udě
láte Pánu Ježíši největší radost a také to bude nejkrásnější
příprava na vánoce.

Ale všichni si teď umíníme, že v té době před vánoci
budeme mnohem -hodnější, než jindy. Že budeme raději
chodit do kostela, více se učit, víc poslouchat a tím se při
pravíme na příchod Ježíška tak, že z nás bude mít velikou
radost nyní a potom i v nebi. Amen.
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KAŽDÝ Z NÁS SVATÝM JANEM.
(ev. 2. ned. adv.).

Posledně jsme si řekli, že advent je doba přípravy na
příchod Pána Ježíše. Před tím než Pán Ježíš začal veřejně
kázat byla taková doba přípravy na jeho příchod. Tu pří
pravu vykonával sv. Jan. Sv. Jan žil na poušti. Žil tam
velmi přísně. Živil se jen medem a kobylkami. Potom začal
kázat u řeky Jordánu. Říkal lidem, kteří ho poslouchali,že
mají konat pokání, protože mají mnoho hříchů. A když
potom přišel také Pán Ježíš k řece Jordánu, ukázal na něho
svatý Jan a řekl: Ejhle Beránek Boží, který snímá hříchy
světa. Pak začal Pán Ježíš kázat sám. Mnoho lidí se k němu
připojilo. Také mnozí z posluchačů svatého Jana šli za Pá
nem Ježíšem. Někteří z jeho učedníků přišli k němu a řekli:
Pohleď, všechno jde za ním a ty budeš brzy sám, a svatý
Jan jim odpověděl:Tak to má být, všichni máte jít k Pánu
Ježíši. Já vás všechny k němu přivádím.Svatý Jan posílal
tedy všechny svéposluchače k Pánu Ježíši.

Také každý z nás má býti takovým svatým Janem. Ze
ptáte se jistě jak to, jak je to možné. Povíme si, jak to dělal
jeden chlapec, který žil před málo lety ve Francii a umí
níme si, že to budeme dělat také tak. Ten chlapec se jme
novalPetřík. Žil ve francouzském městě St. Malo. Po prvé
šel ke svatému přijímání ještě mu nebylo sedm let. Při
promluvě jim kněz deporučoval modlitbu a oběť za ne
věrce a hříšníky, aby se obrátili a přišli do nebe. Petříček
znal jen svého tatínka. Měl ho rád jako všechny děti, 'ale
tatínek do kostela nechodil. Jeho tatínek byl nevěrec. Pe
tříček si říkal: Já mohu do nebe. Ale sám bez tatínka, ne
to nejde. Tatínek tam musí také. A Petříček začal, modlil
se, chodil často k svatému přijímání a nepovolil, ani když
se mu posmívali a přemlouvali ho. V noci po svatém při
jímání se mu zdálo, že se ho pan Ježíš zeptal: Chtěl bys
umřít, aby tatínek přišel do nebe? »Ano«, odpověděl Petřík.
Zanedlouho onemocněl. Ve škole dostal chrlení krve. Pan
učitel ho poslal domů a Petřík už se nevrátil. Poslední jeho
slova před smrtí platila tatínkovi: Na shledanou, tatínku
v nebi, umírám pro Tebe. A tatínek opravdu po smrti Pe
tříčkově se obrátil a stal se zase opravdovým katolíkem.
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Možná, že už teď vidíte, co jsem myslel tím, když jsem
řekl, že my všichni máme býti jako svatý Jan Křtitel. Pe
třik nám to ukázal. Kolem nás je mnoho lidí, kteří v Pána
Ježíše nevěří, mnoho lidí, kteří se mu dokonce posmívají.
Možná, že dokonce takové znáte samy. A s těmi to dělejme
také tak, jak to dělal Petřík. Říkejte si jako on: Já mohu
sice do nebe, ale chci, aby tam přišli se mnou také jiní.
Nechci tam jíti sám. A proto obětujte za ty všechny ne
věrce, které znáte i které neznáte, modlitbu a sv. přijímání.
Budete z nich, až se obrátí, mít stejnou radost jako měl
malý Petřík, když vstupoval k svému Ježíškovi do nebe.

Amen.

ORADOSTI.
(ep. 3. ned. adv.).

Dnešní neděle má zvláštní ráz. Přešli jsme už polovinu
adventu a naše radost, s níž se těšíme na vánoce, stále a
stále stoupá. Vypadá to tak, jako by už ani Církev svatá
nemohla tu radost v sobě udržet, a proto zařazuje do dnešní
mše svaté ta slova svatého Pavla, která jste právě slyšely
v svaté epištole. Pamatujete si je ještě? Svatý Pavel tam
volá: »Bratři, radujte se v Pánu vždycky, opět pravím, ra-
dujte sel« A kdybyste sledovaly celou mši svatou s misál
kem, ozvala by se vám ta slova ještě jednou. Divímese,
proč Církev svatá nás ústy svatého Pavla vybízí dnes fo
likrát, abychom se radovali. Svatý Pavel neměl přece život
nijak snadný, nijak lehký, aby ho to nějak zvlášť povzbu
zovalo k radosti. Byl přece pronásledován od Židů. Byl zat
čen, bičován. Byl dlouho ve vězení. Do Říma ho odvezli a
přece napsal ta slova: Radujte se opět. Budeme hledat,
odkud bral svatý Pavel tu radost. My bychom ji také rádi
nalezli, neboť není ani hezké ani milé Pánu Bohu, když
jsme smutní. |

V čem tedy nalézal svatý Pavel tu radost, o které i ve
všech svých utrpeních tak krásně mluví? Nalézal ji v dů
věřev Pána Boha. On byl jist, že Pán Bůh mu nedá trpět
víc, než může snést a že mu za to všechno utrpení, které
"proněho prožije tady na zemi, dá velikou odměnu v nebi.
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Vždyť Bůh, i když na svatého Pavla i na nás dopouští někdy
nehody, nemoci a nepříjemnosti, přece jen vždycky je na
ším Otcem. Dobrým otcem, který jako náš tatínek na zemi
chce pro nás jen dobro. A právě proto, že máme tak dob
rého Otce v nebi, proto se můžeme a máme stále radovat.

Znal jsem jednoho chlapce. Nebydlil daleko odtud.
Před lety sem také chodíval ministrovat. Ten chlapec byl
velmi hodný. Chtěl se státi knězem. Chodil už do gymnasia.
V páté třídě o vánocích ho však zasáhla ošklivá nemoc,
která ho položila do postele. V několika nemocnicích byl,
lékaři ho prohlíželi. Říkali to nebo ono. Léčili ho různými
způsoby, ale nemoc se nelepšila a nelepšila. Když jsem toho
hocha poznal, ležel už pátý rok. Věděl dobře, že ho může
vysvobodit už jen zázrak. A nikdy si nezasteskl. Nikdy, co
jsem k němu chodil, a byl jsem tam každý týden alespoň
jednou, jsem ho nezastihl smutného. A přece, co ten chla
pec tady na světě měl? Nic než bolest a trápení. A v po
slední době dostala jeho maminka, vdova, výpověď z bytu
a nevěděla, kam se bude stěhovat. A on přece vždy na
otázku: »Stáňo, jak se ti vede?« odpověděl: »Dobře,«a vždy
se usmál. Rozhodně po celý život měl skoro jen smutné a
neradostné okamžiky a přece v tom všem byl veselý. Jemu
stačilo to, že měl rád Pána Boha a Bůh jistě měl rád také
jeho, a proto měl radost.

Z toho příkladu, který jsem zrovna vyprávěl, je vidět
také, že ta radost nezávisí na tom, zda se máme dobře, či
špatně. Že nezávisí na tom, zda jsme bohatí, či chudí. Že
závisí jenom na tom, jak se my chováme k Pánu Bohu.
Jestliže nehřešíme, nemusíme se bát Božího soudu. Nic nás
ve svědomí netíží, nic nás nepronásleduje a proto můžeme
mít radost. Radost, která není kalena strachem, že nás Bůh
odsoudí. Vidíme tedy, že takovou opravdovou radost měli
svatí. Nesmíme si přece představovat, že snad svatí byli
nějak smutní. Naopak! Kdo má Pána Boha rád, ten je ve
selý, raduje se a ovšem nehřeší. Když tedy my slyšíme, že
máme být svatí, nesmíme si myslet, že je to totéž, jako
kdyby se nám řeklo:: »Musíš být zamračený jako nějaký
morous — nesmíš se zasmát«. To ne! Všichni svatí vždycky
byli veselí. Svatý don Bosco,který vystavěl v Turině veliké
domy pro chlapce a v nich je vychovával, měl rád veselé
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chlapce. Nikdy je pro nějakou nevinnou zábavu nenapo
mínal. Říkával jim: »Štípejte si na mně třeba dříví, jenom
nehřešte!« Těmi jeho slovy se řídil jeden mladý Ital Petr
Jiří Frassati. Co ten prováděl různých sportů! Kde bylo
veselo, kde se zpívalo, tam byl a vedl hlavní slovo. Ale ji
nak plnil úplně věrně své povinnosti. Chodil na mši sv.,
přijímal svaté svátosti, dával almužny. Hodně se modlil.
Že teď už víte, proč nám v dnešní svaté epištole radí svatý
Pavel, abychom se radovali! Ta radost vychází z toho, že
víme o Pánu Bohu, že je naším otcem. Taková radost vy
chází také z klidného, čistého svědomí, když člověk nespá
chal žádný hřích. Všichni chlapci i děvčata, kteří se chtějí
líbit Pánu Ježíši, budou tedy vždycky se radovat, nikdy
nebudou ukazovat nevlídnou a zamračenou tvář. Proč by
ji také ukazovali? Takový zamračený, nespokojený obličej
ať si mají hříšníci. Ty žere v srdci nečisté svědomí. My
nechceme Pána Ježíše žádným hříchem uraziti a proto mů
žeme se spoléhat, že nás neodsoudí. Když nás má rád Pán
Ježíš, nemusíme se přece žádného zla na světě bát. I když
na nás přijdou starosti, svěříme se s nimi v modlitbě Pánu
Bohu a on už nám jistě pomůže. Dá nám tu věc, které
nejvíce potřebujeme a která je naší duši také nejpotřeb
nější. Pak nás nebudou trápit žádné zbytečné starosti a my
se budeme stále radovat. A jako ta důvěra u Pána Boha
nám dává radost tady na zemi, přivede nás jistě i do nebe,
kde ta radost už bude stálá a nikdo nám ji nevezme po
celou věčnost. Amen.

ČEHO SIPŘEJEMEKVÁNOCŮM.

Tak dnešní neděle je už poslední nedělí adventní.
Zrovna tak jako v té krásné básni Erbenově: »adventu je
už na krátku a nedaloko Štědrý den«. Těšíme se všichni už
na ty svátky narození Páně. Kolem sebe vidíme zvláštní
ruch. Každý se připravuje na to, jak by oslavil příchod Je
žíškův. Nejvíce se ovšem těšíte vy, děti. Vždyť jsou to vaše
svátky, vašeho malého Ježíška. Těšíte se na stromeček: a
na ty dárky, které budou pod ním a které jsou ohlasem
lásky Ježíškovy k nám. Jistě, že každý z vás má velmi
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mnoho přání. Ty bys jistě chtěla nějakou pannu. Chlapci
zase touží spíš po nějakých strojích, větší zase spíše si přejí
knihu nebo různé věci. Ale, milé děti, všechna ta vaše přání
jsou maličká. Vy si musíte přát mnohem víc. Ale myslím,
že neuhádnete, co bych chtěl, abyste si všechny od Ježíška
přály. No, co myslíš? Je to snad opravdický aeroplán nebo
šlapací auto? No, co myslíš? Tak přece neuhádnete! Řeknu
vám to tedy. Chtěl bych, abyste si přály od Ježíška jeho
svaté požehnání a jeho milost. A teď už vidím u vás zkla-.
mání. Jistě, že si některý z vás už řekl: »No, to je toho, to
přece není tak veliké, ani tak důležité«. Hned si tedy řek
neme, jak jsem to myslel.

Tedy řekl jsem, že prvním našim přáním má býti, aby
se nám dostalo požehnání Božího. Všimly jste si možná ta
kové tabulky, která bývá zavěšena někde v bytě, obyčejně
v kuchyni, tak, aby na ni všichni viděli. Bývá na ní na
psáno: Bez Božího požehnání, marné naše namáhání. Možná,
že takovou tabulku máte dokonce doma. Děti, ona je velmi
důležitá. Hlásá nám velikou pravdu. Když nám Pán Bůh
nepožehná, marně se namáháme. Nemůžeme s místa.
Všechno se nám pod rukama rozsypává. Ve starých řeckých
bájích se vypravuje © jednom muži, Sysifovi, který byl
odsouzen za své hříchy k tomu, aby valil do kopce veliký
balvan, a když dospěl až k vrcholu, balvan se skutálel do
údolí a Sysifos musel začít svou práci znovu. A taková
marná a bez radosti je i naše práce, když na ní nespočívá
požehnání Boží. Proto je tedy velmi důležité, abychom si
přáli od Pána Ježíše toho jeho požehnání pro svou práci ve
škole, ale abychom si je přáli také pro své rodiče i pro ty,
kteří vedou stát, neboť jim je také potřeba pro jejich zod
povědnou práci požehnání Božího.

Jestliže potřebujeme požehnání Božího pro všechnu
svou práci, potřebujeme pro svou duši milosti Boží. Bez ní
se nemůžeme dostat do nebe, bez ní nemůžeme dokonce
konat ani dobré skutky, které by nám nebe získávaly.
A proto jí tolik potřebujeme, proto také o ni stále prosíme.
A vidíte, že ty dvě věci, které jsem vybral k tomu, aby
chom si jich přáli od Ježíška, jsou velmi důležité. A když si
je na Pánu Bohu vyprosíme, nebudeme vůbec litovat,
když nám třeba Pán Ježíš nedá to, oč jsme prosili. Poně

38



vadž teď už je pozdě, abychom tato svá přání dnes posílali
Ježíškovi do nebe písemně, budeme mu prostě telefonovat.
Budeme mu telefonovat hned teď při mši svaté. Budeme
mu telefonovat hodně vroucí modlitbu. Můžeme to udělat
takhle. Nejdříve řekneme Ježíškovi, jak se už na něho
těšíme, až přijde do jeslí a až se mu k nim přijdeme po
klonit. A pak řekneme: »Můj drahý Ježíšku, ty víš, kolik
mám přání, co bych všechno chtěl. Ale nejvíce ze všeho
si přeji tvého požehnání, bez něhož by se mi nic nemohlo
podařit. A druhou věc, kterou od tebe žádám, je tvá milost,
bez níž zase nemůže být živa má duše. Když mi to, můj
dobrý Ježíšku, dáš, a to nejen pro mne, nýbrž i pro všech
ny, kteří toho potřebují, budu šťasten a nebudu naříkat na
nic. Já ovšem důvěřuji pevně, že rni to pošleš a že s velkou
radostí budu moci zpívat koledy k tvé oslavě«.

Takový asi rozhovor budeme mít dnes při mši svaté.
Ale, abychom si zasloužili těchto dvou velmi cenných dárků
od Ježíška, musíme zvláště teď o vánocích ukázat Ježíškovi,
že si vážíme nejen toho jeho příchodu do Betléma, nýbrž
i sem, na oltář při mši svaté. Víte, tady je totiž takový
velmi ošklivý zvyk. Sotva přestane škola, přestanete chodit
na mši svatou. Už dnes je to vidět, že jsou prázdniny. Hned
první neděli už je vás tu málo. To tedy musíme zlomit.
Jak bychom mohli chtít něco si vyprosit od Ježíška, když
si ho nevážíme? Tedy nezapomeneme na tuto svou povin
nost být na mši svaté a půideme na ni nejen v neděli,
nýbrž i na Hod Boží a na Nový rok. Maminký vám jistě
pomohou, abyste tu vždy včas byly, a Ježíšek z radosti nad
vaší láskou na vás jistě vyleje své svaté požehnání i svou
milost. Amen.

NESEMEDÁRKY JEŽÍŠKOVI.

Dnešní den je vlastně svátkem dětství Pána Ježíše,
neboť dnes si připomínáme narození toho malého děťátka
v Betlémě, které přineslo celému světu spásu. Pohlédněme
k těm jesličkám! Co tam vidíme? V chudé, chladné jeskyni
leží-.na seně Syn Boží. On, který si mohl vybrat kterýkoli
královský hrad, chtěl se narodit v takové bídě, že jeho
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maminka Panna Maria nemělaani kolébky, do které byho
položila, neměla ani měkké peřinky, kterou by ho přikryla.
Tak chudě začíná se život největšího dobrodince všech
lidí. Ale ti andělové, kteří jeho narození zvěstovali, ti do
Kazují, že to není obyčejné deťátko, které tu leží v jeslích,
nýbrž že je to sám Syn Boží. A ti andělové svým zpěvem
to ohlásili všem lidem. S jakou radostí a spěchem tam
K těm jesličkám běží pastýři. Ze všech těchsalaší, které
obklopovaly Betlém, se sbíhají. Všimly jste si jistě na těch
jesličkách, které nyní jsou v našich kostelích, že každý
z nich něco nese. Ten přináší pytel mouky, jiný ovečku:
Některá žena tam vzadu celý pecen chleba. Nenapadá vás,
že my bychom měli také přinést něco Ježíškovi do jeslí?
Copak mu však my, kteří nemáme nic, můžeme přinést?
Vždyť všechno, co máme, máme od něho. Všechno jsme
dostali od něho. Co my můžeme dát? Ale přece něco! Máme
svá srdéčka, po kterých on touží. Ta mu přineseme. Bude
mít radost. Opravdu bude mít radost, když mu je dáme.
Ale pozor na to! On se nemůže spokojit s každým srdcem,
které bychom mu přinesli. Či myslíte, že by mohl odnás
přijmout srdíčko, kdyby bylo nečisté a sídlely v něm těžké
hříchy, které by jako hádkové vystrkovaly své hlavy a sy
čely by? Takové srdce by nemohl přece Ježíšek ani vidět.
Musil by je odhodit. Vždyť by se ho štítil. My svá srdce,
která mu chceme dát, pěkně vyčistíme. Zbavíme je všech
hříchů, ale i všech ošklivých návyků. Naopak, dáme si fam
jen lásku k Ježíškovi a s tak vyzdobeným, čistým srdíčkem
půjdeme k jeslím. Podáme je s pěknou poklonou Ježíškovi
do jeslí a řekneme: »Můj drahý, malý Ježíšku, tady Ti po
dávám své srdíčko. Vyčistil jsem je. Přidej mi do něho
ještě více lásky, než v něm je. Chci, aby toto mé srdce bylo
vždycky Tvým srdcem«. Z takového dárku bude mit
opravdu velikou radost, neboť on chce naše srdce mít. Při
pravíme je tedy co nejlépe a nejčistěji a pak je odneseme
k jeslím. Dostaneme je od něho jistě zpět, jenomže budou
krásná, plná lásky k němu. Že v nich bude dokonce sídlit
on sám svou milostí. Pojďme tedy k těm jeho jesličkám,
raduime se z toho, že k nám přišel. a pak budeme moci
očekávat, že nás pozve i do té své veliké radosti v nebssích.

Amen.

40



SV. ŠTĚPÁN.

Jsou nejkrásnější svátky v roce —vánoce. Všimněme
si blíže, jak církev svatá seřadila ty jednotlivé svátky. Nej
dříve jako největší svátek byl Hod Boží vánoční a hned
po něm svátek svatého Štěpána. Pak svatého Jana Miláčka
Páně a potom Mláďátek, dětí, které byly zabity Herodo
vými vojáky v Betlémě. Nezdá se vám divné, že svátek
svatého apoštola svatého Jana je až za svátkem svatého
Štěpána? Svatý Jan byl přece miláček Páně! Pán Ježíš ho
měl ze všech svatých apoštolů nejraději a přece je odsunut
až na druhé místo. To je proto, že svatý Štěpán byl první
ze všech svatých umučen. Proto mu také někdy říkáme
prvomučedník. Byl statečný, vytrval při své víře, i když ho
pronásledovali, a než by odpadl, raději volil smrt. Nemy
slete si však, děti, že jen dospělí mají být stateční. Sta
tečnost musí být ctností nás všech. Vždyť známe tolik stá
tečných dětí. Jen o jednom chlapci vám chci dnes vyprávět.
Jmenoval se Tarsicius. Žil v době, kdy ještě římští císaři
pronásledovali křesťany. Křesťané se ukrývali. Mnozí z nich
byli ve vězeních. Chtěli.jim poslat svaté přijímání. Ale kdo
tam půjde? Kdyby šel některý kněz nebo dokonce biskup,
poznají ho a bude o oběť víc. Tarsicius se nabídl. Jeho přece
nepoznají a on, malý chlapec, pronikne snadno nepozoro
ván do vězení. Dali mu tedy Nejsvětější Svátost do čistého
plátna. Tarsicius ji vzal na prsa a šel. Nedošel daleko. Při
běhla k němu celá hromada pohanských kluků a chtěli na
něm, aby jim ukázal, co to nese. Tarsicius mlčky se snažil
jim uniknout, ale oni naléhali na něj čím dále, tím surověji,
až ho porazili. Tarsicius držel oběma rukama na prsou své
tajemství a nevydal je. Pohané ho začli bít, až ho utloukli,
ale on Krista Pána nevydal. Vidíte, to je krásný příklad
statečnosti pro všechny křesťanské děti. Od vás snad Pán
Bůh nebude chtít takový důkaz statečnosti, který byste
snad musily podat svou krví. Ale něco bude přece chtít.
Bude chtít, abyste statečně a všude vyznaly svou víru:
Když jdu třeba kolem kostela, nebudu se nikdy stydět
smeknout čepici a pozdravit Pána, který přebývá v každém
katolickém kostele. Neboť tím naznačím, dám na jevo, že
jsem katolíkem a že se za to nestydím. Zrovna tak mohu
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prokázat víru tím, když udělám zbožně kříž. Když vejdu
do kostela, nepokloním se jenom, nýbrž pěkně kleknu.
A takových případů, kdy můžeme ukázat, vyznat svou víru,
těch se vám naskytne mnoho. Přemýšlejte samy o nich,
nedejte se zastrašit žádným posměchem nebo strachem před
lidmi! Přiznejte se vždycky k Pánu Ježíši a on se přizná
také k vám v nebi. Amen.

PŘED STARTEM.
(Nový rok).

Než se vypraví na cestu velké dopravní letadlo, vládne
na letišti zvláštní ruch. Ještě před tím, než přijdou cestující,
prohlédnou mechanici pečlivě každou sebemenší součástku.
Mnoho na tom záleží. Předřené lanko k řídícím plochám,
které by prohlížející mechanik přehlédl, by mohlo za letu
prasknout a letadlo bez možnosti řídit svůi let, by se zřítilo.
Pak přijedou k prohlédnutému stroji veliké tanky s pohon
nými látkami a naplní nádrže letadla, aby vydrželo dlouhou
cestu. Připravené letadlo se pak dopraví na startovací plo
chu před letišťní budovy a přijde pilot s ostatní posádkou
letadla. Sám si znovu prohlédne celý stroj. Udělá si moto
rovou zkoušku. Tím, že spouští motory, jeden po druhém
i současně, se přesvědčí o jejich správném chodu. Zatím se
scházejí cestující a vstupují do trupu stříbrného ptáka, aby
jako kouzelný koberec z pohádek za kratičkou dobu je pře
nesl přes nesmírné dálky. Všechno je připraveno, ale zdá
se, jako by se na něco čekalo. Ano, čekají. Radiotelegrafista
na letišti mezi tím, co se letadlo připravovalo, dostával
zprávy o počasí na celé trati letu, kudy letoun poletí. Nyní
jiný odborník připraví pro letadlo předpověď počasí za
letu a odevzdá ji pilotovi nedlouho před tím, než letadlo
dostane znamení ke startu. Motory se rozeřvou na nejvyšší
obrátky a letoun se rozbíhá nejdříve po betonovém chod
níku a pak po trávě letiště. Zvolna se odlepuje a mizí
v modru nebe.

Milé děti, zrovna tak jako to letadlo, stojíme dnes při
praveni ke startu my. Chystáme se vzlétnout k letu do
nového roku. Musíme vykonat podobné přípravy, jako se
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konají před vzletem letounu. Nejdříve musíme pečlivě pro
hlédnout stroj naší duše. Máme také celou řadu prostředků,
jako mají letci, abychom poznali, kde něco v tom našém
stroji chybí. Nejdříve prohlížíme křídla — u nás v srdci
je to vírá. Neboť na víře jako na křídlech se vznášíme
k Pánu Bohu. Kdybychom měli tu víru uvolněnou, nějak
roztřesenou, zkrátka, kdyby nebyla pevná, mohla by nám
křídla za letu odpadnout a trup našeho letadla by spadl.
Tedy především si dáme pozor na svou víru i kdyby nám
ji chtěly nějaké řeči proti Pánu Bohu rozviklat, utečeme
od nich, odmítneme je. Naše víra musí zůstat stále pevná.
Pak začneme prohlížet motor. Hádejte, co je motorem naší
duše? Je to vůbec všechno to, co děláme. Když děláme jen
to, co si Bůh přeje, motor pracuje krásně. Naše duše se
vznáší vysoko k Bohu. Jestliže však spášeme hřích, začne
to v tom motoru praskat, vynechává. Duše přestane letět
k Pánu Bohu. Klesá, klesá a zahynula by v troskách, kdyby
chyba nebyla odstraněna. Prohlížíme tedy, zda je ten náš
motor v pořádku. Šel vždycky správně? Já myslím, že
leckdy to tam neklapalo. Honem odstranit všechno, co bylo
v našem svědomí špatné. Jestliže nebudeme mít motor
v pořádku, nic nám nepomůže sebelepší pohonná látka.
A kde tu vezmeme? Co je vůbec pro naši duši pohonnou
látkou? Je to milost Boží. A tu dostáváme ve svatých svá
tostech, zvláště ve svátosti pokání a ve svatém přijímání,
avšak také v modlitbě. Abychom vydrželi na svém letu
k Pánu Bohu, musíme mít hodně těch pohonných látek.
Pán Bůh nám je dá a dá nám jich, kolik budeme chtít. Jen
si o ně musíme říci. Nic nás to nebude stát! Místem kde
dostaneme tuto pohonnou látku pro naši duši, aby se mohla
vznést k Bohu, je právě kostel. Když se tady modlíme, když
přijímáme svaté svátosti, zvláště Nejsvětější Svátost Oltářní,
dostává se nám mnoho síly, s kterou poletíme k Pánu Bohu.
Než však ještě se vzneseme, musíme dostat povětrnostní
zprávu. Zprávu o tom, jaké bude počasí pro naši duši v ce
lém příštím roce. A ta zpráva zní slunečno, střídavé pře
háňky a místy bouřka. To znamená, že Pán Bůh bude na
celé naší cestě příštím rokem zářit jako jasné slunce, že
však také někdy se přiženou mraky nepříjemných věcí, že
snad se i strhne bouřka nějakých nehod. Ale vždycky ve
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všem, ať se po celý rok přihodí cokoli, musíme svou duši
řídit rovně stále k Pánu Bohu. Vždyť on nás neopouští, anf:
když na nás sesílá starosti a nepříjemné věci. My tedy
nesmíme nikdy obrátit se zády k Pánu Bohu. To bychom
se od něho vzdalovali a to nesmí být, zahynuli bychom.

Viděli jsme tedy, jak ten nový rok leží před námi jako
neznámá trať, kterou musíme proletět. Pevně si dnes umi
ňujeme, že nikdy na té cestě nepodnikneme nic proti Pánu
Bohu, že vždycky budeme na něho myslet a budeme se
snažit o to, abychom ho svým jednáním neurazili. On potom
zcela určitě bude provázet naši cestu svým svatým po
žehnáním, takže šťastne se dostaneme k cíli do nebe. Amen.

HESLO NAŠÍ CESTY.
(Jména Ježíš).

Na Nový rok jsme se vydali na velikou cestu. Na cestu,
kterou budeme konat celý rok, a dá-li Pán Bůh, ještě dále.
Připravili jsme si všechno. Prohlédli jsme dobře stroj své
duše, opatřili jsme si milost Boží jako pohonnou látku,
máme i předpověď počasí pro celou dobu letu. Dnes však,
když jsme vlastně už nastoupili cestu, musíme vykonat
některé věci, které nám zajistí příznivý průběh cesty. Pře
devším si zvolíme heslo své cesty a také zvolíme správný
směr podle mapy, kterou samozřejmě máme také s sebou.
Především tedy heslo naší cesty. Nebudeme je muset
dlouho hledat. Vždyť dnes právě máme svátek Nejsvětěj
šího jména Ježíš. A to jméno nechť nás provází. Toho se
budeme dovolávat, budeme je vzývat a nikdy nebudeme
je zlehčovat. Zároveň s tím heslem, které nás bude po celou
cestu doprovázet, máme udán i cíl své cesty. Vždyť Pán.
Ježíš je naším cílem. Když chceme se dostat do nebe, mu
síme mířit k němu. A to znamená podobat se jemu. O tom:
jak se my, obyčejní lidé, máme podobat Pánu Ježíši, o tom
budeme mluvit ještě příští neděle. Dnes si všimneme toho,
co nás k tomuto našemu cíli dovede. Víte, co je tou naší:
mapou? Jsou to přikázání Boží. Ta nám ukazují krásně ta
místa, kterým se máme vyhnout. Pozorujeme zřetelně různé
prohlubně a srázy, které by nám mohly být velmi ne
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bezpečné.Pak třeba máme v té naší mapě označeny ne
bezpečné lesy, které poznáváme podle veliké čtyřky. Jsou
to hříchy proti čtvrtému přikázání. Kdybychom v nich
někde přistáli, zcela určitě bychom zbloudili a nikdy by
chom se nedostali na správnou cestu. Kousek cesty dál vi
díme odporné zelenavé bažiny, ze kterých vychází jedovatý
plyn. Jsou to území označená číslicí šest. Znamenají od
porné a ošklivé, nečisté hříchy proti šestému přikázání Bo
žímu. A tak máme přesně vymezena nebezpečná pásma,
kterým se musíme úzkostlivě vyhýbat. Naše mapa, kterou
se na té své cestě řídíme, totiž desatero Božích přikázání,
je opravdu velmi spolehlivá. Když se budeme řídit podle
ní, zcela určitě dosáhneme svého cíle. Abychom však se
od své cesty neodchýlili, máme ještě kompas ve svém svě
domí. Ten kompas nám řekne, zda nemíříme k některému
tomu nebezpečnému pásmu. Ovšem ten náš kompas, to
svědomí, musí být citlivé. Jako letci by nebyl pranic platný
nepohyblivý, zarezlý kompas, tak nám by nebylo nic platné
svědomí, které by nás neupozorňovalo na nebezpečí. A nej
lépe si udržíme citlivé svědomí, když budeme často chodit
k svaté zpovědi. Tím nám zůstane zachováno jako platný
přístroj.

Když se tedy pomocí dobrého kompasu, to jest citli
vého svědomí, budeme pohybovat tak, abychom nezapadli
do některého nebezpečí označeného v desateru Božích při
kázání, budeme nejkrásnějším způsobem oslavovat jméno
Boží a nikdy nezradíme to svaté jméno Ježíš, které nás
jako vůdčí hvězda řídí zde na zemi a bude nám krásně
zářit jednou i v nebi. Amen.

O POSLUŠNOSTI.
(Sv. Rodiny).

Na dnešní neděli připadá zvláštní svátek. Svátek svaté
Rodiny. Připomínáme si život Pána Ježíše a Panny Marie
v malém domku v Nazaretě. O tom jak tam byli živi, o tom
si řekneme více ještě příští neděli. Dnes mám na mysli
něco jiného. Jsou to tři slova dnešního svatého evangelia,
která jste slýšely v předposlední větě: byl jim poddán.
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Víte, co znamenají ta slova? Říkají nám: Pán Ježíš poslou
chal Pannu Marii a svatého Josefa. Víme přece, že Pán
Ježíš je Bůh — druhá božská osoba. A ten všemohoucí,
svatý Bůh poslouchal dva obyčejné lidi. Poslouchal je proto,
abychom se také my naučili poslušnosti. Vždyť je to první
ctnost u dětí vůbec. Budeme se tedy dnes dívat na příklad
Pána Ježíše i zbožných dětí, abychom uměli poslouchat.

Nejdříve si však řekneme koho a proč máme poslou
chat. Jistě, že na prvním místě mezi těmi, kterým jsme
povinni poslušnosti, jsou naši rodiče. Tatínek a maminka.
Zaslouží si toho, neboť jsou pro nás zástupci Pána Boha
na zemi. A když se chceme líbit Pánu Bohu, musíme být
poslušni rodičů. Jak je to nehezké a také velmi mnoho
uráží Pána Ježíše, když některý chlapec nebo holčička ne
poslouchá! Anděl strážný jistě také plakal, když viděl
včera jak se choval Zdeněk, o kterého se stará. Maminka
mu řekla: »Zdeňku, pojď mi podat utěrku, já si pro ni
sama nemohu« a Zdeněk místo, aby to hned a rád udělal,
řekl: »Ale, mami, já teď nemohu, vždyť vidíš, žesi tu
kreslím!« Jak to bylo ošklivé od toho chlapce! Ale vzpo
meňte si, neudělaly jste to, děti, někdy také tak? Já myslím
že ano!

Mnohé děti poslouchají. Ale dělají to proto, že se bojí
trestu. Je to ovšem také poslušnost. Ale mnohem lepší je,
když posloucháte ne proto, že byste za neposlušnost dostaly,
nýbrž proto, že neposlušností zarmucujete Pána Ježíše. On
byl poslušný svého Otce tak, že podle jeho vůle šel na
smrt za nás. Ale on byl poslušný i svatého Josefa a Panny
Marie a nikdy je nezarmoutil neposlušností. Chceme však
být poslušni nejen k vůli Pánu Ježíši, nýbrž také proto, že
chceme udělat tatínkovi a mamince radost. Víte, oni se
o vás tolik starají, mají vás tak rádi. Vy se jim za to ne
můžete ničím jiným odměnit než úplnou poslušností. A vy
nevíte ani jak to maminku a tatínka mrzí, když jste umí
něné, vzdorovité a neposlušné děti. Ale vy jistě chcete být
hodné děti a poslouchat.

A jestliže jste si už navykly neposlouchat a dělat to,
co chcete samy, pak není tak snadné se tomu odnaučit. Je
k tomu třeba hodně vytrvalosti, ale Pán Ježíš v tom po
může i vám, jako už pomohl tolika jiným dětem. Vždyť ani
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ty děti, kterým říkáme svaté, nebyly vždycky poslušné;
musily se teprve poslušnými stát. Jako třeba malá Anička
de Guigné. Zrovna ve středu (14.I.) tomu bude dvacet let,
co tahle jedenáctiletá holčička umřela. Ta, když byla malá,
byla moc vzdorovitá. Chtělavždy, aby se každý řídil podle
její vůle. Jednou byla nemocná. Když k ní přišel pan dok
tor, nechtěla ho k sobě pustit a křičela na něho: Vezmi
klobouk a jdi. Ale pak, když se před svým prvním svatým
přijímáním dověděla, že Pána Ježíše velmi bolí, když jsou
děti neposlušné, začala se polepšovat. Když pak slyšela, že
Pán Ježíš má rád poslušné děti, snažila se být také poslušná.
Ona měla takový ošklivý zvyk, že když šla po ulici vždy
po několika krocích si narovnávala punčošky, i když byly
rovné a nebylo potřebí je natahovat. Její slečna jí to zaká
zala. Anička si umínila, že s tím nebude zlobit. Ale po
několika krocích myslila zas už na něco jiného, sklonila
se a začala si zase hrát s punčoškami. Ale v tom si vzpo
mněla na své předsevzetí a hned přestala. Ale po několika
krocích už to dělala zase. To odvykání šlo velmi pomaličku,
neboť špatnému návyku se náramně těžko odvyká. Ale ko
nečně se přece přemohla a odnaučila se tomu ošklivému
nezpůsobu. Potom, zvlášť když už byla větší, naučila se
tak poslouchat, že nic si nevzala bez dovolení, nic neudělala
sama. Vždy se předem ptala maminky zda jí to dovolí.
Byla pak tak poslušná, že bez rozpaků hned poslechla,
i když jí to nebylo vhod. Jednou zabývala se nějakou ruční
prací, když vychovatelka zavolala menší sourozence Aničky,
aby si šli hrát. Anička také poslechla, třebaže ji hračky
vůbec nebavily a ona raději četla nebo dělala něco, čím by
jiným způsobila radost.

Uděláme si tedy z Aničky takovou patronku posluš
nosti a budeme se podle jejího příkladu řídit. — Pán Ježíš
má rád poslušné děti. Vždyť proto také je ve čtvrtém při
kázání slíbeno, že Pán Bůh ty, kteří budou poslušní, odmění
nejen v nebi, nýbrž už na zemi. Právě proto jsou fam ta
slova: abys dlouho živ byl a dobře se ti vedlo na zemi.
Máme-li Ježíška rádi, budeme poslušní, a jestliže doká
žeme být poslušní, pak máme zase o stupínek blíž do krás
ného nebe. Amen.
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KONEJME SVÉ POVINNOSTI.
(Epištola 2. ned. po Zj. Páně).

| Obyčejně bývají nedělní promluvy podle toho, co bylo
„čtenove svatém evangeliu. My si dnes chceme trochu vši
mnout svaté epištoly. Svatý Pavel nám v ní dává takový
návod, jak máme žít. Tím vším, co jste zrovna slyšely ve
svatém čtení chce říci svatý Pavel asi tohle: Když se chceš
AíbitPánu Bohu, dělej pečlivě to, co právě máš dělat. Ne
„zabývej se ničim jiným než právě tím, co je tvým úkolem.
Chodíte do školy. Řekl by vám tedy dnes svatý Pavel:
Učte se tedy, dělejte vše co nejlépe. Všemu se poctivě na
učte a nechtějte nic.obejít, abyste to nemusely udělat. A tím
splníte to, co si přeje Pán Ježíš, tím se mu zalíbíte. Ale

,jak je to možné líbit se Pánu Bohu děláním obyčejných
věcí — plněním svých povinností? Že to možno je, ukazuje
nám sama svatá Rodina.

Minulou neděli jsme slavili její svátek. Vraťme se dnes
k ní zase. Zajdeme nepozorovaně do Nazareta a budeme
dávat pozor, jak žije Pán Ježíš, Panna Maria a svatý Josef.
Budeme zvlášť dobře pozorovat, zda se jejich svatost pro
„jevovala nějak v životě, či zda dělali nějaké zvláštní věci.

Ráno, když vstali všichni členové svaté Rodiny, po
modlili se. Tím se začal jejich den. Vždycky s Pánem Bo
hem. Potom svatý Josef vzal své nástroje a šel za prací.
"Pam třeba na konci městečka stavěli domek. Svatý Josef
tam jako tesař pracoval. Připravil trámce, kterých bylo

třeba do stropu a do střechy. Jindy zasešel jinému sou
„sedovi opravit dveře, nebo sami obyvatelé města mu při
nesli k opravě všelijaké nářadí, jako třeba dřevěné pluhy,
nebo násady k motykám nebo jiné věci. Panna Maria zatím
obstarávala domácnost. Přinesla nejdříve vodu ze společné
studny. Pak šla. na dříví. Ve Svaté zemi nebylo nikdy
mnoho lesů, dalo tedy opatřování paliva velké shánění.

„Místo dříví se sbíraly všelijaké suché bodláky, kterými se
topilo. Dovedete si jistě představit, že sbírat takové bodláčí
nebylo docela nic příjemného. A přece Ježíšek pomáhal
při tom Panně Marii. Mohl snadno poručit svým všemo
houcím slovem, aby se dříví objevilo už připravené, ale
neučinil to. Chtěl nám dát příklad, abychom ani my se

48



nevyhýbali žádné ze svých povinností, nýbrž konali je
pečlivě. — Ale pozorujme raději dále, co dělá svatá Rodina.
Když Panna Maria přinesla v takové veliké plachtě to to
pivo domů, rozemlela na malém ručním mlýnku obilí na
mouku. Udělala těsto a z něho upekla chléb, který potom
s ovocem byl hlavním pokrmem svaté Rodiny. Odpoledne
obyčejně Panna Maria tkala nebo konala jiné domácí práce.
Ježíšek byl jistě stále blízko ní, poslouchal.o čem vyprávěla.
Když přišel svatý Josef z práce a po večeři, seděli všichni
spolu se sousedy před domkem. Potom se pomodlili večerní
modlitby a šli spát. V celém líčení jejich života v Nazaretě
bychom nepřišli ani na jeden zázrak. Na venek — pro lidi —
nebylo vůbec k poznání, že ten chlapeček, který chodil po
Nazaretě se svatým Josefem a Pannou Marií, je sám Syn
Boží, všemohoucí, věčný Bůh. Nepoznalo se také, jak je
svatá jeho matička Panna Maria. Vždyť oni žili docela oby
čejným životem. Ale v něčem to bylo docela jiné než
u ostatních. Oni dělali všechny své povinnosti úplně přesně
a rádi. A podle toho se musíme řídit také my. My nemů
žeme následovat Pána Ježíše v jeho zázracích, poněvadž on
je Bůh. Můžeme však ho napodobit v tom jeho obyčejném
životě. Všechny ty povinnosti, které na nás ve škole i mimo
školu čekají, budeme konat rádi. Ať je to třeba, že ve škole
máme dávat pozor, nezlobit. Nebo po cestě do školy a ze
školy jít vždy pěkně slušně. Každého pana učitele i do
spělé lidi, které známe pěkně pozdravíme. S kamarády se
nebudeme prát. Nebudeme jim nadávat. Naopak, když ně
který z nich bude potřebovat naší pomoci, rádi mu pomů
žeme. Když přijdeme domů, nebudeme mamince a tatín
kovi odmlouvat, zrovna tak jak jsme si to řekli před týd
nem. Všechny úkoly si pěkně pečlivě připravíme. Pak simůžeme ovšem také hrát. Ale všechno po sobě uklidíme,
abychom nepřidělávali mamince práci. Má jí bez toho dost.
Když pak přijde neděle, včas vstaneme, abychom přišli na
celou mši svatou.

Tak vidíte, že těch povinností, které na nás po celý
den čekají, je celá řada. Když je všechny pěkně pečlivě
vyplníme, jdeme za Ježíškem, který i jako malý chlapec
tak krásně konal to, co měl konat. Tím se staneme dětmi
Ježíškovými, neboť mu budeme podobni. A ten, kdo je Je
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žíškovi podoben, přijde do nebe. Proto se snažme všechno
v tom obyčejném všedním životě konati co nejlépe a tím
si zajistíme, že nás bude mít Pán Ježíš rád. Amen.

BUĎME DOBŘÍ K JINÝM.
(ep. 3. neděle po Zj. Páně).

V posledních dvou nedělích jsme slyšeli o velmi důle
žitých věcech, které si máme zapamatovat. Před čtrnácti
dny — na svátek svaté Rodiny — jsme mluvili o posluš
nosti a před týdnem jsme pozorovali vůbec celý ten život
svaté rodiny. Poučili jsme se z něho, že, když se chceme
stát svatými není k tomu třeba ani abychom konali zázraky
ani nějaké vyjímečné věci nebo zvláštnosti. Vždyť ani Pán
Ježíš, který je přece nejsvětější Bůh nečinil nic jiného,
než že plnil své povinnosti. Dnes si k tomu všemu připo
jíme ještě podle dnešní svaté epištoly vyprávění o tom,
jak máme být dobří.

My se často rádi nazýváme přáteli Ježíškovými. A je
to tak dobře. Vždyť my ho nechceme urážet, naopak radost
mu chceme dělat. Zrovna tak, jak tomu má být mezi přá
teli. Ale teď mi povězte, jak se to vyjímá, když nějaký
chlapec nebo holčička si sice chce říkat, že je přítelem
Ježíškovým, ale při tom sotva uvidí u některého kamaráda
něco lepšího, už mu to závidí. Nemůže se snést s jinými,
pořád se hádá a někdy dokonce bije své kamarády. Není
těžké uhodnout, že to tak být nemá, že takový chlapec nebo
taková holčička jsou spíše nepřáteli Pána Ježíše a že ho
mnohokrát urážejí. Abychom si tedy zasloužili přátelství
Ježíškovo, nesmíme být takoví jak jsem zrovna říkal. Mu
síme se snažit o to být dobří. Být dobrý znamená přede
vším nezlobit se na nikoho, mít všechny lidi rád. Zrovna
tak, jak měl rád všechny lidi Pán Ježíš. Samozřejmě, když
nám někdo schválně ublíží, nemusíme ho mít tak rádi jako
třeba tatínka nebo maminku. To ne! Ale musíme mu ale
spoň ve svém srdci odpustit a když k tomu budeme mít
příležitost smířit se s ním. Tu dobrotu svého srdce dáváme
různým způsobem na jevo. Tak třeba vidím, že Jendovi
spadla taška a učení se mu rozsypalo. On, chudák, má
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v jedné ruce ještě krabičku s barvami a v druhé rýsovací
prkno. Jsem-li přítelem Ježíškovým, nekopnu mu do těch
sešitů, které má rozházeny na zemi, nýbrž pomohu mu je
sebrat. Zrovna tak na ulici, když se mne někdo zeptá, ne
udělám na něho dlouhý nos a neuteku od něho. To by
udělal jen zlý chlapec. Chci-li ukázat, že dovedu být dobrý
a hodný, nejen že vysvětlím a ukáži, co je potřeba, nýbrž
i dovedu toho, kdo se ptal, až tam, kam jde. Nebo ještě
jiný příklad. Jarka viděl, jak jeho sestřička Hela sotva
vlékla konev s vodou do kuchyně mamince. Jarka vám
k ní přiskočil a místo, aby jí pomohl, ještě jí stříkl vodu
z té konve do obličeje. Ona se ohnala, upadla a v kuchyni
byla zátopa. Jarka se dal Hele do smíchu a utekl ze dveří.
Vidíte, to byl velmi zlý chlapec, který místo pomoci ještě
překážel a škodil.

My však chceme být hodnými, dobrými dětmi. Chceme
být vždy ke každému ochotní, slušní, pomoci vždy jak jen
budeme moci. Tím vlastně už budeme dělat radost Ježíš
kovi, který byl přece vždy dobrý a také nás jednou za to
odmění. Amen.

PŘEDPOSTÍ A PŮST.
(Devitník).

Začala se nová doba církevního roku. Všimli jste si, že
kněz neobléká dnes už roucho barvy zelené jako ještě mi
nulé neděle, a místo toho, že má na sobě roucho barvy fia
lové. Fialová barva znamená, jak dobře víme kajícnost.
Totiž to, že si připomínáme, jak jsme hříšní a chceme se
pokáním polepšit. Až dosud jsme prožívali radost vánoc.
Radost, která provázela narození Páně. Viděli jsme Je
žíška, jako malé děťátko v jesličkách. Viděli jsme jak se
mu klaní andělé a pastýři, jak přišli k němu až z daleka
z východu, tři králové. Radovali jsme se s Matkou Pána
Ježíše nad tím, jak Ježíšek roste k radosti Bohu i lidem.
Zítra ještě bude jeden svátek, který patří také ještě k tomu
vánočnímu okruhu. Jest to svátek očišťováníPanny Marie,
obětování Páně. Ale i ten už vlastně připomíná nám totéž
co dnešní neděle. Totiž, proč přišel Pán Ježíš na svět. Víme,
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že proto, oby svět vykoupil bolestným utrpením a smrtí
na kříži. A přípravou na toto utrpení, které budeme pro
žívat o velikonocích, je tato doba, kterou dnes začínáme.
Ta veliká příprava, která nás dovede až k velikonocům, se
rozděluje na dvě části. Prvá — předpostí — to je dnešní
neděle a ještě dvě následující a pak popeleční středou
začne čtyřicetidenní půst. Proč stanovila Církev svatá tuto
dobu před velikonocemi. Víte samy dobře, že když jdeme
na nějakou slavnost musíme býti nejen čistě oblečeni, ale
bereme si také slavnostní oděv. A my se teď chystáme na
velkou slavnost. Na slavnost, při níž budeme hosty Pána
Ježíše při jeho utrpení a oslavení. A když budeme u sa
motného Pána Ježíše, musí samozřejmě šatičky naší duše
být v nejlepším pořádku. Ale běda, od posledního čištění —
od poslední svaté zpovědi se nám na nich zachytilo mnoho
nečistoty. Možná, že někdo je má dokonce roztrhané. Mů
žeme tak předstoupit o velikonocích před Pána Ježíše? Jistě
že ne! Tak tedy musíme honem s těmi šaty do čistírny.
A čím je bůdeme čistit? V čistírnách na skutečné — oby
čejné šaty mají mýdlo, prášky, benzin, louhovou vodu,
různé chemické látky, aby mohly snadno a bez poškození
šaty vyčistit. My také nemůžeme se do čištění šatiček své
duše pustit bez prostředků. A že neuhádnete, co je tako
vými čistícími prostředky pro naši duši! Řekneme si je
dnes, abychom si jimi dobře svou dušičku očistili. Jsou to
modlitba, půst a almužna. Možná, že jste jimi zklamáni,
možná, že jste čekaly, kdožví co vám poradím, ale tohle
co jsem řekl jest opravdu neúčinější čistící prostředek pro
naši duši.

Co je to modlitba, to víme. Už dávno jsme se učili, že
je to nábožné pozdvižení mysli k Bohu. A když tedy, mysl
nebo duši pozdvihujeme k Bohu, očišťujeme ji tím. Bůh
jest jako slunce a duše naše jsou jako květinky. Když se
modlíme, jako ty kalíšky květinek se zdvihaly k slunci,
aby svým teplem působilo v nich blahodárně. A ten druhý
prostředek k vyčistění naší duše jest půst. Nelekejte se
toho slova. Půst znamená zdrženlivost od masitých pokrmů
v ty dny, které Církev přikáže. Nyní to vlastně jsou jen
Popeleční středa. a Velký pátek, kdy není dovolenojíst
maso a dospělí zachovávají i újmu. Jinak půst žádný
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přikázán není. Jak to tedy máme vykonávat? Poradím
vám. My se totiž můžeme postit také jinak. Neboť půst
může znamenat každé sebezapření. Když tedy mám,
dejme tomu, něco k jídlu, co rád jím a nabídnu kousek
kamarádovi, třeba bych to rád snědl. To je sebezapření, to
je půst. To vám jednou jeden egyptský poustevník — velmi
zbožný muž — dostal od kohosi hrozen vína. Byl by jej
rád snědl, ale přemohl se a dal jej svému sousedovi. A co
se nestalo. Po několika dnech dostal hrozen zpět. Každý
z poustevníků chtěl bližnímu udělat radost a tak se hrozen
dostal zpět k prvnímu. — A ta třetí, ta už je hodně blízko
postu. Vlastně jsem už o tom mluvil, když se něčeho
zřeknu, abych z toho mohl dát almužnu, konám vlastně
i půst i tu almužnu. Mluvili jsme tedy dnes o třech čistí
cích prostředcích pro naši duši. Užívejme jich hodně, aby
naše čisté duše, mohli se radovat s Kristem. Amen.

DĚTI NA KÁZÁNÍ.
(ev. ned. 1. po Dev.).

Už mnoho podobenství jste slyšely a ještě uslyšíte. Pán
Ježíš totiž rád mluvil v podobenstvích. Co to znamená slovo
podobenství? Je to nějaký příběh, nějaké vyprávění, které
má nám objasnit nějakou pravdu. Na tom dnešním podo
benství si to ukážeme, jak tu pravdu objasňuje.

Pán Ježíš vyprávělo hospodáři,který zaséval obilí.
Měl plnou zástěru zrní a rozhazoval je po poli. Některá
zrnéčka však zalétla na cestu, jiná padla na skalnatou
půdu, jiná padla mezi trní a ještě jiná padla do pěkné
půdy. Pán Ježíš to také hned vysvětlil. Ta zrnka to je
slovo Boží — tedy na příklad je to kázání, které po
sloucháme. To pole, to jsou mysli těch, kteří poslouchají.
Někteří tu jen tak stojí a slova, která poslouchají, jim
jedním uchem vejdou do hlavy a druhým zase zmizí
ven. Taková slova jsou jako zrna, která padla na cestu
— nepřinesou vůbec žádný užitek. U jiných slova, která
tu slyšíte, zůstanou sice v paměti, ale ne na dlouho. Sotva
vyjdete ven z kostela, zapomenete rychle na to, co jste
slyšely a vůbec si toho už nevšímáte. Jiní zase z vás
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rádi začnou se řídit tím, co se dovědí tady v kostele a ve
škole. Ale přijdou zlí kamarádi a začnou vám namlouvat,
že jste hloupí, když chcete žít správně, neškodit jinému,
být hodní. Řeknou vám, že za to stejně nic nedostanete,
začnou se vám posmívat, proč tedy chodíte do kostela a
vůbec proč chodíte na náboženství a proč těch rad poslou
cháte. A někteří z vás snad popřejí sluchu tomu našeptá
vání a řeknou: Vždyť oni vlastně mají pravdu a přestanou
si všímat toho co slyší a žijí ošklivým životem. Víte co to
způsobilo. Byla to pýcha, která vyrostla v jejich srdcích a
udusila slovo Boží, které tam bylo zaseto. A konečně mno
hým ta slova, která slyší, nejsou na prázdno, nýbrž se jimi
řídí a žijí tak jak si Pán Ježíš přeje. Řekl jsem tedy, že
to semeno, jak o něm byla řečv dnešním svatém evangeliu,
je Boží slovo, které slyšíte při vyučování náboženství a při
promluvách v kostele. Věřte mi — ty promluvy nejsou
zbytečné — i když máme náboženství také ve škole. Vždyť
my si jimi doplňujeme a zlepšujeme to, co víme ze školy.
Vždyť, co pak je to ty dvě hodiny týdně a tolik bych vám
toho chtěl říci.

Tedy ty promluvy, které my tu máme při mši svaté,
nám pomáhají doplnit vyučování ve škole a z toho vyplývá
také pro vás povinnost účastnit se jich. Vždyť jistě chcete
přijít do nebe. Abyste tam však mohli přijít musíte mít
především víru a víra ta se opírá o to, co se dozvíme, o čem
se poučíme. Víme také, že jsme povinni rozšiřovat své vě
domosti, co nejvíce můžeme. A to činíme, když poslou
cháme kázání. Ovšem v církevních přikázáních jest jen, že
máme být na mši svaté. O kázání tam nic není, ale když
chceme být dobře poučeni o své víře — a to jistě všichni
chceme, zvlášť když k tomu jiné příležitosti nemáme, mu
síme chodit na promluvy. Ale milé děti, víte dobře, že
kdybyste seděly ve škole a vaše myšlenky se toulaly venku
na hřišti nebo kdyby vaše myšlenky byly ještě v biografu
a vůbec jste nemyslely na to co pan učitel povídá — to by
to dopadlo. Nenaučily byste se ničemu — vůbec byste ani
neuměly říci, čemu jste se ve škole učily. Zarmoutily byste
tím své rodiče. Škodily byste tím své vlasti, které sloužíme
nejvíce poctivou prací, ale také byste urážely Pána Boha,
který chce, abychom byli pilní, pracovití, neboť k práci

54



nás stvořil. Zrovna tak není nic platné pro vaši duši, kdy
byste tu stály a přemýšlely o tom jak za chvíli poběžíte
domů, kam půjdete odpoledne. Má slova by padala na skálu
a vy byste z toho nic neměly. Skoro po každé řeknu něja
kou radu, kterou můžete snadno hned vykonávat. Jestliže
tedy chcete poslouchat kázání, jak si toho žádá Pán Ježíš,
hned se zařiďte podle toho, co jste slyšely a opravdu
hned — nebo na to zapomenete a nebude z toho nic.

Ale už jsem slyšel, jak jste si stěžovaly: Ale když já
si vůbec nic nepamatuji z toho kázání. Jak pak se potom
tím mám řídit. Jestliže se vám to děje, nic si z toho ne
dělejte. Poslyšte: zrovna tak si naříkal sluha v jednom
klášteře. Opat mu řekl: »Vezmi tento špinavý košík, jdi
k pumpě a přines v něm vodu«. Sluha šel a pumpoval a
pumpoval, voda z košíku samozřejmě hned vytekla. Přišel
smuten zpět a řekl opatovi: »Pane opate, ono to nejde!«
A opat mu řekl: »Vodu jsi sice nepřinesl, ale podívej se,
košík je čistý!« Stačí tedy, abys pěkně dával pozor na kázání
a ikdyž si nic nepamatuješ, tvá duše se očišťuje.Děti, řiďte
se tím. Pěkně poslouchejte kázání a Pán Ježíš dá vzrůst
svým ctnostem. Amen.

VÍRA,NADĚJE, LÁSKA.
(ep. ned. 2. po Dev.).

V dnešní promluvě si spojíme dnešní epištolu i svaté
evangelium. Uvidíte hned jak krásně se k sobě hodí. Ve
svatém evangeliu jsme slyšeli o slepém, kterému Pán Ježíš
vrátil zrak. My bohudíky vidíme. Vidíme očima. Vidíme
jimi kolem sebe jiné lidi, vidíme krásnou oblohu, vidíme
přírodu, ale my nevidíme Pána Boha. Vzhledem k Pánu
Bohu jsou naše oči slepé. Ale my přece o Pánu Bohu víme.
My se na něj nedíváme očima těla, nýbrž očima duše, my
se na něj díváme vírou. Ale víra sama nestačí, musíme ji
spojit s tím, o čem tak krásně píše svatý Pavel v epištole
dnešní neděle. My ji musíme spojit s láskou. A mezi nimi
jako doplnění je naděje. O těch třech: víře, naději a lásce
si dnes pohovoříme.
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Říkáme těm třem ctnostem božské ctnosti a to proto,
že se týkají Pána Boha a pak, že jich sami nemůžeme nabýt,
ale že musíme Pána Boha prosit, aby nám je sám dal. Co
to znamená tedy věřit? Víme, že přišel na svět Pán Ježíš,
aby nás naučil jak máme žít, a aby nám povědělmnoho
o Pánu Bohu. Když my na základě Písma svatého si řek
neme, že to vše přijímáme jako pravdu, dále když my
ochotně přijmeme vše, čemu učí Církev svatá, my říkáme,
že věříme. A věříme proto, že to vše řekl Pán Bůh a Syn
Boží Pán Ježíš. Vždyť on je vševědoucí, proto to jistě
všechno řekl správně a nechtěl nás oklamat. Církvi svaté
dal také moc, aby to jeho učení vykládala a aby se ne
mohla zmýlit. Ale víra sama nestačí. Nestačí jen vědět, že
Bůh je. To ďáblové v pekle také vědí a přece jsou na
věky nešťastni. Jsou v pekle proto, žé Pána Boha nemilo
vali. Co tedy znamená milovat Pána Boha. Řeknete mi:
»mít ho rád«. Ano máte pravdu. Máte rádi tatínka a ma
minku, že! Dáváte to na jevo? Ale co myslíte, kdo má ra
ději tatínka a maminku? Jarka, který často maminku po
hladí, sem tam jí dá pusu, ale když od něho maminka chce,
aby jí někam doběhl, tu hned říká že nemá čas, že musi
psát úkol a má zkrátka hned plno výmluv. Nebo Evička,
která sice není pořád kolem maminky, ale jakmile ji někam
pošle, hned běží, ihned ochotně poslechne. Jistě uhodnete
sami kdo z obou má maminku raději. Jistě jste již všechny
uhodly, že Evička. Zrovna tak je to s naší láskou k Pánu
Bohu.

Říkáme tedy, že máme rádi Pána Boha, když děláme
to co on si přeje, když ho neurážíme žádným hříchem.
Ale ta naše láska k Pánu Bohu musí mít určité vlastnosti.
Každý z nás má některého ze svých bližních raději, jiného
zase méně rád. Na zemi na příklad máme nejraději tatínka
a maminku. Ale ještě více než je musíme mít rádi Pána
Boha. Zrovna tak jak ho měl rád Abraham. Pamatujete
se ještě na vypravování o Abrahamovi. Pán Bůh mu dal
velmi těžký rozkaz. Měl obětovat svého syna Izáka, kte
rého měl tolik rád. A Abraham to chtěl udělat, protože
měl Pána Boha ještě raději než svého syna. A když v Pána
Boha věříme, a když víme, jak je dobrý a jak je mocný,
řekneme si: On je přece všemohoucí. Může i chce udělat,
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co slíbil. A on nám slíbil, že přijdeme do nebe. Když tedy
pevně očekáváme, že nám Pán Bůh dá to, co slíbil, máme
naději. Říkáme, že doufáme v Pána Boha.

Někdy ujišťujeme Pána Boha, že v něho věříme, že
v něho doufáme a že ho milujeme. Říkáme, že vzbuzujeme
božské ctnosti. V modlitebních knížkách bývají dlouhé
modlitby k tomu, ale stačí to říci Pánu Bohu vlastními
slovy. Docela to stačí takhle: Pane Bože, já věřím, že jsi,
že jsi poslal Pána Ježíše na svět, aby nás vykoupil. Věřím
všemu, čemu učí Církev svatá. A právě proto, že vím, jak
jsi mocný a dobrý, doufám, že mi dáš to, cos mi slíbil —
zvláště nebe. Ty jsi Pane Bože tak dobrý jako nikdo na
světě, proto tě mám tak rád, jako nikoho na světě. A tím
jsme vzbudili božské ctnosti. Že to není těžké! Dělejme
to častěji, neboť Pán Bůh to má rád a pomůže nám, aby
chom ho měli ještě raději, zvláště, abychom ho mohli míti
rádi v nebi. Amen. |

JAK VZNIKÁHŘÍCH.
(ev. 1. ned. postní).

Ve středu jsme začali novou dobu Církevního roku.
Na popeleční středu posvětili kněží v kostele popel, který
byl udělán z kočiček posvěcených o loňské květné neděli.
A tím popelem znamenali naše čela. Činili tak proto, aby
chom si připomenuli, že máme nyní konat pokání. V dří
vějších dobách, když někdo konal pokání za své hříchy,
vzal si hrubé, žíněné šaty a posypal hlavu popelem aby
naznačil, že opravdu pokání koná. Tedy ten popel na po
peleční středu znamenal začátek doby pokání. A ta doba
trvá až do vzkříšení Pána Ježíše. My se teď snažíme zbavit
se hříchů, aby naše duše oslavila krásná a čistá zmrtvých
vstání. A jak bychom mohli teď dělat nové hříchy, když
On se chystá právě teď k svému bolestnému utrpení? Vy
táhneme tedy nyní do boje proti hříchu. Ale poněvadž
hřích je dílem ďáblovým, musíme tedy začít boj proti
samému ďáblu.

Dobrý vojevůdce snaží se zjistit jak nepřítel při svých
útocích postupuje, poněvadž pak se může snadněji bránit.
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My také tak si musíme zjistit, čeho ďábel obyčejně používá,
aby nás svedl ke hříchu. A nemusíme po tom pátrat dlouho.
On nám to jasně předvedl na pokušení Pána Ježíše, o němž
jste právě slyšely. Zopakujeme si to znovu a hned pak
uvidíme, v čem na nás nejčastěji číhá nebezpečí, že znovu
upadneme do hříchu.

Když se Pán Ježíš čtyřicet dní postil, dostal hlad. Tu
ďábel toho hladu využil a řekl mu: Učiň, aby z těchto ka
menů byly chleby. Tam kolem toho místa bylo plno kula
tých kamenů které vypadaly jako chleby. Ďábel na ně
ukázal a chtěl, aby Pán Ježíš z nich učinil skutečné chleby.
Pán Ježíš to však odmítl a řekl mu, že člověk není živ jen
chlebem — že mu nestačí k životu jen jídlo, nýbrž že po
třebujeme také slova Božího. Když tedy ďábel nepochodil
s chleby, vzal Pána Ježíše na vysokou chrámovou věž,
odkud bylo vidět celé svaté město. Podívejte se, děti, jak
šel na to ten ďábel chytře. On sice nenávidí Pána Boha
1 Písmo svaté, ale tentokráte sám drze užívá slova Božího,
když praví: Seskoč dolů s věže, vždyť je v Písmu svatém,
že přijdou andělé z nebe a snesou tě, abysis neublížil. Pán
Ježíš ho zase odbyl. A tu to zkouší ještě jednou. Vzal ho
na vysokou horu, odkud bylo vidět do všech koutů světa.
Ukázal Pánu Ježíši všechna království v celém světě a
ukázal mu také všechno bohatství, které v těch králov
stvích je. A pak mu je nabídl. Neměl sice práva nabízet
to, co mu nepatřilo, ale učinil to přece. Pán Ježíš ovšem
nepodlehl ani teď. My však na tom trojím pokušení vidíme,
čeho může ďábel použít, když nás chce svést ke hříchu.
Nejčastěji používá toho, co máme rádi. Zrovna tak jak to
dělal s Pánem Ježíšem.

Jenda ve škole viděl, jak jeho kamarád si položil na
lavici krásnou hrušku. Sám zrovna žádnou neměl a právě
teď dostal na ni takovou chuť. Teď se kamarád otočil. To
je nejlepší příležitost, abys mu ji vzal! Už, už Jenda po ní
natahoval ruku, když si povšiml kříže pověšeného vedle
tabule. Vzpamatoval se a přemohl tak pokušení, které bylo
tak silné. Bylo to velmi podobné pokušení jako to první
pokušení Pána Ježíše. Říkáme, že taková pokušení jsou
ze žádostivosti těla. Ale mohou být i pokušení toho dru
hého druhu.
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Chlapci stáli nedávno kolem vysokého stromu, s něhož
bylo by možno dosáhnout do vedlejší zahrady. Kvetly tam
Krásné hrozny střemchy. Najednou se obrátili na Jarku:
O co, že fam nevylezeš? Kdepak ty a tam vylézt! Na to
nestačíš! Jarka obyčejně sice takové hlouposti neprováděl,
ale když na něho šli takhle! Pomyslil si: To by se mi jistě
hoši vysmáli, kdybych tam nevylezl a když se mi to povede,
to bude slávy! A hned na strom! Povedlo se mu to, ale co
následovalo, to se ani neptejte. Nám jde jen o to, že Jarka
tomu pokušení podlehl a že udělal hřích. — A konečně
tomu třetímu druhu pokušení podléhají ti, kteří chtějí být
vždycky a ve všem první a vždy si na tom zakládají.

Těm třem různým druhům pokušení, o kterých jsme
právě mluvili, říkáme žádost těla, žádost očí a pýcha života.
Ze všech tří pocházejí vlastně všechny hříchy, které dě
láme. Musíme tedy všechny tři žádosti odstraňovat ze své
duše. Budeme to dělat tak, že si odepřeme teď v postě něco,
co máme rádi. Nemusí to, co si odepřeme, být něco velkého.
Stačí třeba jít o pět minut ze stadionu nebo se hřiště domů

sami sebe. Když se to naučíme dělat často, nepřemůže nás
hřích a my se budeme s čistým srdcem připravovat na
zmrtvýchvstání Páně.

TAKÉ MY SEMŮŽEME PROMĚNIT.
(ev. 2. ned. postní).

Dnešní svaté evangelium nám předvádí velmi zajíma
vou událost ze života Pána Ježíše. Kristus Pán vzal tři
z apoštolů na vysokou horu Tábor a tam se před nimi
proměnil. Jeho tvář byla jasná a krásná jako slunce a jeho
oděv byl bělostný jako padlý sníh. Přejeme si, aby také
naše duše měla takovou jasnou zářivou barvu jako ji mělo
roucho Pána Ježíše. Naše duše nebývá však vždy tak bě
lostná, aby zářila jako padlý sníh. Když tomu tak není,
přejeme si, aby byla také proměněna. Ta proměna duše
se děje svatou zpovědí. Po ní je duše zas tak čistá jako
byla po křtu svatém. Nejdůležitější částí svátostí pokání
je lítost. Je to tak důležitá část, že bez ní by nám nemohl!
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být žádný hřích odpuštěn. Lítost je tedy vlastně podmínkou
toho našeho proměnění. Proto dnes budeme mluviti o lí
tosti, abychom se tím polepšili.

Lítost je bolest nad tím, že jsme udělali hřích. Mrzí
nás to, že jsme tím hříchem urazili Pána Boha. Byli by
chom opravdu rádi kdyby se to bylo nestalo. Když si tedy
řekneme, že bychom byli rádi kdyby se nebyl ten hřích
stal a když si pevně umíníme, že se muuž po druhé bu
deme vyhýbat, máme dobrou lítost. Taková dobrá lítost
má čtyři vlastnosti: je vnitřní, nade všechno, obecná a nad
přirozená. O každé vlastnosti si řekneme několik slov. Řekl
jsem tedy, že naše lítost má být vnitřní. To znamená, že
nestačí jenom odříkávat nějakou modlitbu pro vzbuzení
lítosti a nemyslet při tom vůbec na nic. My musíme
opravdu si přát, abychom ten hřích nebyli udělali. Musí
nás to mrzet opravdu. Kdyby však ta slova lítosti odří
kávala jen zase ústa, nic by to neznamenalo.

Také by nestačilo, kdybychom měli sice tu lítost
vnitřní, ale jen takovou docela slabou, že by se brzy hřích
u nás zase usídlil. Tedy ta naše lítost má být tak silná,
abychom byli ochotni podstoupit nehorší utrpení, raději
než abychom udělali hřích. Zrovna tak jako kdysi ve stře
dověku vytrpěl hrdinnou mučednickou smrt malý chlapec
svatý Rudolf. Toho Židé vlákali do svého domu a tam ho
umučili. Podobně jako malý Rudolf zemřelo mnoho křes
fanských dětí. Všechny se nebály velkých bolestí a smrti,
ale bály se hříchu. A taková musí být i naše lítost! Raději
nejhorší utrpení než urazit Pána Boha hříchem!

Ale ještě jiné vlastnosti musí mít naše lítost. Kdyby
si někdo z vás po zpytování svědomí řekl: Ano, všech.
hříchů je mi líto. Ale že jsem šel k sousedovům na
hrušky — ó je, ty byly dobré — toho mi není líto. Půjdu
tam někdy zase! Jeho lítost by se nevztahovala na všechny
hříchy — nebyla by obecná. Proto by taková lítost nebyla
vůbec nic platná. Poslední vlastnost, kterou má mít naše
lítost, je, že má být nadpřirozená. Kdyby Jenda litoval
toho, že šel včera za školu, jenom proto, že dostane špatnou
známku, nebo že doma dostane od tatínka, byla by jeho
lítost jenom přirozená. Ta by nestačila k svaté zpovědi.
My musíme litovat hříchů, které jsme spáchali proto, že
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jsme jimi urazili Pána Boha. Když se bojíme, že budeme
od něho trestáni, stačí už taková lítost před svatou zpovědí.
Ale lepší a dokonalá je lítost, kterou máme nad svými
hříchy a která vychází z naší lásky k Pánu Bohu. Taková
lítost je také velmi důležitá. — Mohlo by se také někdy
stát třeba, že by nás na ulici porazilo auto. Zraní nás
hodně, ale jsme ještě při vědomí. Vzpomeneme si, že máme
na duši hřích a chtěli bychom se vyzpovídat. Ale než nás
dovezou do nemocnice a než k nám přijde velebný pán,
mohlo by už být pozdě. Vzbudíme tedy v takovém případě
dokonalou lítost. Asi takhle to uděláme: Bože můj, všech
svých hříchů lituji, protože jsem jimi tebe, své nejlepší
dobro urazil. Chci se polepšiti a už nehřešiti. Když tak
vzbudíme lítost, je naše duše zachráněna, i kdyby k nám
kněz už přišel pozdě.

Ale pozor! Koho pak napadne, kdyby ho auto porazilo,
aby myslel na lítost? Napadne to jen toho, kdo lítost hodně
často vzbuzoval. Jako to dělala malá Erna. To byla holčička,
která před nedávnem žila v Mnichově. Ta říkavala: Zpo
vídejte se každý večer svému andělu strážnému! Jak to
myslela? Ta holčička vždycky večer, než šla spát, vzpomí
nala si na hříchy, kterých se v tom dni dopustila a vzbu
zovala nad nimi lítost. Dělejme to tak jako ona; tím se
naučíme vzbuzovat pěkně lítost nad svými hříchy a tou
litostí a svatou zpovědí proměníme šaty své duše v zářivý
oděv. v němž nás Pán Ježíš přijme do nebe. Amen.

DOBRÉ PŘEDSEVZETÍ.
(ev. 3 ned. postní).

Řekli jsme si již, že lítost spojená se svatou zpovědí
nás proměňuje. Ta totiž učiní naši duši opět krásnou, čistou
a milou Pánu Bohu. Dnešní svaté evangelium nás k tomu

opět přivádí. Vypravuje, jak Pán Ježíš vymítal zlého ducha.
A všimneme si zvláště té druhé poloviny svatého evangelia,
kde praví Kristus Pán, že zlý duch, když byl vyhnán z duše
člověka, bloudí a hledá, kde by se usadil. Při tom svém
bloudění vrátí se zase tam, odkud byl vyhnán a najde tu
duši čistou, ale prázdnou. Jde a přivede ještě jiné zlé
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duchy a usadí se v té duši a řádí tam ještě více než dříve.
Víte přece, kdy sídlí v lidské duši zlý duch — ďábel! Je
to tehdy, když je ta duše zohyzděna hříchem. V té špíně
a kalu hříchu se mu dobře sedí a nerad je odtamtud vypu
zen. Když ho Pán Ježíš při svaté zpovědi zažene, hledá
dlouho a také se chce vrátit. Aby se vrátit nemohl, musíme
dobře zavřít dveře své duše závorou, které říkáme oprav
dové předsevzetí. A na pevnosti toho předsevzetí záleží,
zda se nám do duše znovu dostane hřích.

Už kolikrát jsem od vás slyšel: Prosím, tatínek říká,
abych nechodila k svaté zpovědi, že dělám potom stejně
hříchy jako dříve. Uvidíme hned, jak je tahle výmluva
špatná. Chyba přece není ve svaté zpovědi nebo v tom, že
by nás Pán Ježíš nechtěl posílit. Chyba je v tom, že ne
umíme dobře používat té uzávěry opravdového předsevzetí
a neprosíme také, by ji Ježíšek sám hlídal. Jak tedy máme
správně užívat toho předsevzetí? — Víme, že předsevzetí
je opravdová vůle nekonat hřích. Víme také, že je vzbu
zujeme spolu s lítostí před každou svatou zpovědí! Dokonce
lítost bez něho by ani nebyla lítostí. Kdybychom totiž třeba
desetkrát říkali: Bože můj, já toho lituji, a při tom si u sebe
mysleli: Brzo to udělám zase, nebyla by to přece žádná
lítost a Bůh by nám nemohl odpustit. My tedy vzbudíme
opravdové předsevzetí a hned s lítostí! Ale je v tom po
řádný háček. Když si řekneme: Já chci být hodný, obyčejně
z toho nic není a jsme zas takoví jako jsme byli před tím.
Představme si, že by stavitel dal dopravit na staveniště
cihly, písek, vápno, dříví a vůbec všechno, čeho je třeba
ke stavbě domu a pak si řekl: Tak, a teď budu stavět dům.
Dával by rozkazy jen tak všeobecně a pro stavbu by neměl
vůbec žádné plány, to by to dopadlo! Nakonec by ze stavby
bylo všechno možné, jen ne pěkná vila. Když chce postavit
něco pořádného, musí nejdříve dobře prohlédnout a pro
měřit místo, na kterém má dům stát. A pak ve své pra
covně narýsuje přesně a podrobně plány pro celou stavbu.
A teprve, když jsou hotovy, ukáže je vedoucímu stávby a
zedníci pak přesně podle těch plánů postupují. Nejinak to
musíme dělat my, když si určujeme předsevzetí. Při zpy
tování svědomí si. zjistíte, který je váš nejčastější hřích.
To je samozřejmě u každého něco jiného. A na tu chybu,
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Kterou děláváte nejčastěji, na tu si dáte zvláštní pozor.
Řeknete si, že ta chyba musí co nejdříve zmizet a na toto
své předsevzetí musíte stále pamatovat. Nejlépe je, když
si při večerní modlitbě řeknete: Tak kolikrát jsem asi dnes
zas udělal svou obvyklou chybu? Ona totiž nezmizí z vaší
duše hned! Musíte být vytrvalí a pronásledovat ji, až ji
konečně přece zmůžete. Takové předsevzetí pak má cenu
a uvolní nám cestu do nebe k Ježíškovi. Ale my sami ne
míváme někdy dost síly, abychom vytrvali třeba při sebe
menším předsevzetí. Proto prosme hned vždy Pána Ježíše
o pomoc. On přece chce, aby se všechny děti staly svatými.
Proto pomůže i vám, neboť i z vás se každý může státi
svatým, vždyť přece bylo už tolik svatých chlapců i děvčá
tek. O mnohých jsme si už vyprávěli. O některých ještě
uslyšíme. Také těch cestiček do nebe jsme si už popsali
celou řadu. Ale věřte, ta, o které jsme mluvili dnes, ta je
opravdu jedna z nejdůležitějších. Proto o ní mluvíms ta
kovým důrazem.

Pamatujme si dobře. Bezpečnou známkou že se chceme
opravdu dostat do nebe je pevné předsevzetí. Ale to předse
vzetí musí být podrobné a musíme za ním jít a neuhnout
se od něho. Pak se teprve stane pevnou závorou našeho
srdce a ďábel bude moci chodit kolem. Bude moci třeba
tlouci na jeho vrátka, dovnitř se nedostane. Zvlášť tehdy
se tam nedostane, když budeme opravdově prosit Ježíška,
aby sám byl strážcem toho našeho předsevzetí a bděl tak
nad naším srdcem. Pak můžeme být jisti, že zůstane ne
poskvrněné a čisté navždycky. Amen.

O SVATÉMPŘIJÍMÁNÍ.

Velmi krásný příběh četl jsem v jedné pěkné knížce
pro děti (Lisbetka). Hodí se nám velmi dobře k dnešnímu
dni a proto jej budu vyprávět.

V krásné zahradě rostl keř nádherných růží. Zahrad
ník byl naň velmi hrdý. Pěstoval a čistil jej a výsledkem
jeho námahy byly překrásné květy, které vždy nejlépe zdo
bily oltář. Jednoho roku byla tuhá zima — asi tak jako
letos. Celý růžový keř — všechno, co.bylo nad zemí v těch
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mrazech zmrzlo. Jen dole, hluboko pod zemí zůstal zdravý
živý kořen. K němu přišla jednou žížala a řekla mu: »Zdali
pak víš, že všechno nad tebou zmrzlo a ty jsi volný?« Ko
řen měl z toho velikou radost a pomyslil si: To se musím
honem někam odstěhovat; nebo až bude jaro a vzrostou ze
mne nové pruty, bude mne zas ten protiva — zahradník
ostřihovat a rovnat. A začal se hned hrabat s místa. Nešlo
mu fo nijak snadno, ale šlo to přece. Po nějaké době se
zastavil u kamenných základů. Poznal, že je na konci za
hrady v koutě u zdi: Tam se spokojeně usadil a když slu
níčko na jaře otevřelo zemi, vyslal nad zemi celou řadu
krásných dlouhých prutů. Musely si nejdříve prorážet cestu
spoustou kopřiv, kterými místo bylo zarostlé, než se dostaly
na světlo. Pak přišla doba květů. I růžové pruty v koutě
zahrady začly kvést. Ale běda! To bylo zklamání! Místo
nádherných růží, které budily tolikerý obdiv, objevily se
mezi lístky plané růžičky, jejichž jemné okvětní lístky pa
dávaly při každém závanu větru. A bylo po kráse. —

Děti, zrovna takovým keřem je v zahrádce Pána Je

o její výživu. A tou výživou je právě svaté přijímání.
Jestliže by někdo z vás pohrdl touto výživou, jeho duše
by se odstěhovala z dosahu Pána Ježíše. Byla by jako ten
keř někde v ošklivém chladném koutě a nikdy by na ní
nevzrostly krásné květy ctností. Církev svatá si přeje, aby
všechny duše byly v zahrádce Pána Ježíše na výsluní, aby
se jim dobře vedlo a proto také přikazuje, aby všichni
věřící přistupovali k svatému přijímání alespoň jednou za
rok. Ale to je to nejmenší, co od nás žádá. Kdo má Pána
Ježíše rád, ten se nespokojí jen s tím, co je nařízeno, nýbrž
bude živit svou duši co nejčastěji svatým přijímáním. Byl
bych štasten, kdyby dnes, až budete po svatém přijímání
děkovat Pánu Ježíši, dali si mnozí z vás otázku, kterou
pronesla po svém svatém přijímání malá šestiletá holčička
Lucettka, o které jsem vám už jednou vyprávěl. Řekla:
»Velcí lidé smějí k svatému přijímání každý den a Pán
Bůh má malé děti mnohem raději. Proč nesmějí též děti
každý den?«. í

V těch slovech je touha té holčičky po častém svatém
přijímání. Kdyby se tatáž touha probudila v srdcích mno
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hých z vás, byl by dnešní den opravdu šťastným dnem.
vašeho života. Neboť tím byste splnily jedno z největších
přání Pána Ježíše a byly byste odměněny od něho v nebi.

Amen.

HRŮZATĚŽKÉHO HŘÍCHU.

Dnes před týdnem byly jste u svatého přijímání. Sna
žily jste se co nejupřimněji a nejpoctivěji slíbit Pánu Je

váhání budete plnit jeho vůli. Ale mohlo by se státi, že
by vaše předsevzetí z minulé neděle stihl stejný osud jako
mnohá jiná předsevzetí z dřívějška, jak jsme o tom hovo
řili před čtrnácti dny. Dokonce zdá se mi, mnohým už ta
předsevzetí od svaté zpovědi a svatého přijímání umřela.
Neboťjinakby tu dnes musili být mnozí chlapcii děvčátka,
kteří dnes už zapomněli, že mezi těmi předsevzetími, která
činili, byla jistě také pravidelná účast na nedělní mši svaté.
Pána Ježiše to jistě velmi bolí, když se svého trůnu ve sva
tostánku pozoruje, jak jeho drahé děti neplní to, co slíbily.
Chceme si více vážiti milosti Boží posvěcující. Chceme si
více vážiti také toho velkého utrpení, které se dnešní
smrtelnou nedělí už tolik přiblížilo dobrému Pánu Ježíši.
Proto budeme dnes hovořiti o tom, jak velkou urážkou
Pána Boha je těžký hřích a jak velikým neštěstím je pro
naši duši.

Už jsme si kolikrát řekli, jak je k nám Pán Bůh dobrý.
Jak se o nás stará. Bez něho bychom nebyli vůbec nic.
A přece jsou na světě lidé, kteří to nechtějí uznat. Takoví
lidé, kteří si řeknou, zrovna to, co řekli pyšní andělé: A ne
budeme sloužit. Není nám nic do toho, co Bůh od nás chce.
My budeme dělati to, co chceme sami. Kdyby některý
chlapec urážel nebo dokonce bil svého tatínka nebo ma
minku, řekli bychom, že je surovec. Přáli bychom mu
trestu, který ho za jeho surovost stihne. A steiná, avšak
ještě mnohem větší surovost je, když někdo těžce uráží
Pána Bcha. Ale taková urážka má velmi zlé následky pro
naši duši. Jakmile totiž někdo spáše těžký hřích, to jest,
když v něčem důležitém přestoupí zákon Boží, jeho duše
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hned si zaslouží pekla. Kdyby někdo umřel v těžkém hří
chu, byla by jeho duše zavržena. Na věky by byla odlou
čena od Pána Boha. Bylo by to něco strašného. Ona přece
byla stvořena proto, aby se věčně v nebi radovala a teď
po těžkém hříchu má být poslána do pekla. Všechno to
velké utrpení, které za ni snášel Pán Ježíš, je v jediném
okamžiku ztraceno! Je to hrozný osud!

Abychom svou duši neztratili, hleďme zachovávat to,
co jsme si před týdnem umínili. — A víte, co je nejlepším
prostředkem proti každému hříchu? Svatá zpověď! Pou
žijme jí tedy hned, kdyby se nám stalo to veliké neštěstí,
že bychom upadli do hříchu. Jen tím si uchováme ve svém
srdci milost a uděláme tím velikou radost Pánu Ježíši.

Amen.

PROČ TOLIK TRPĚL.
(Květná neděle).

Dnes vlastně nemáme mnoho času na zvláštní pro
mluvu. Mše svatá jest dnes velmi dlouhá, koná se ještě
průvod s ratolestmi, nemáme tedy času nazbyt. Význam
dnešní neděle, průvodu i pašijí jsme si probrali ve škole.
Řekli jsme, že dnešní nedělí začíná Velký, či Svatý týden.
Týden v němž si připomínáme bolestné utrpení Pána Ježíše,
O těch jednotlivých dnech, ve kterých budeme krok za
krokem provázet Pána Ježíše, jsme si už také vyprávěli
a leccos si ještě řekneme. Dnes chci jen několika slovy
vysvětlit, proč Pán Ježíš tolik trpěl.

Když už nechtěl lidem vůbec hřích odpustit, mohl si
přece vybrat docela malé utrpení, mchl nás třeba vykoupit
krátkou modlitbičkou, nebo jen docela malou bolestí, třeba
jen jedinou kapkou své svaté krve, která by měla steině
nesmírnou cenu. Ale on podstoupil takové hrozné bičování,
trním korunování a konečně to bolestné ukřižování. Děti,
on to udělal proto, aby vykoupil svět a v druhé řadě také
proto, abychom měli příklad jak máme trpět, když nás něco
bolí a také proto, abychom měli u něho posilu. A jak tedy
trpěl Pán Ježíš? On ani jednou nezanaříkal, nezlobil se na
ty, kteří mu způsobili bolest. A vy naříkáte někdy, když
vám paní doktorka dává injekci nebo trhá zub. Jak vás na
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padne naříkat, hned si vzpomeňte: Pán Ježíš trpěl mnohem
víc a nic neříkal, já to z lásky k němu musím ťaké vytrpět!
A až snad budete nemocní, uvidíte jak se vám uleví, když
se podíváte na kříž. Řeknete si: »Co on — Pán Ježíš —
všechno vytrpěl a nic zlého nikdy neudělal a my přece
jenom děláme hříchy. Zasloužíme si za ně trpět«.

Zbožný a můžeme říci svatý chlapec Vítek de Fon
galland rád trpěl z lásky k Ježíškovi. A když mu Pán Ježíš
žádnou bolest neposílal, dával si sám do boty kamínky, aby
ho to bolelo, aby nějak pro Pána Ježíše trpěl. Nechci říkat,
abyste si samy působily bolest, ale když vám Pán Ježíš
nějakou pošle, snášejte ji rády a bez naříkání. Bolestmi
jsme totiž podobni Pánu Ježíši. A když mu budeme po
dobni v bolesti, budeme mu také podobni ve slávě v nebi.

Amen.

PAÁNJEŽÍŠ DOTVRZUJE SVÉ UČENÍ.
(Hod Boží vel.).

Dnes máme opravdu největší svátek celého roku. Při
pomínáme si, že Pán Ježíš vstal z mrtvých. Pamatujete se
ještě dobře, jak to předevčírem na Velký pátek bylo
v kostele smutné? Nesvítily svíce — oltáře byly odhaleny.
Uctívali jsme svatý kříž. Ale dnes? Samé aleluja, samý
jásot. Proč se tolik radujeme? To proto, že Pán Ježíš zví
tězil nad zlem a nad smrtí. Zlí lidé ho ukřižovali. Ale on
přes to porazil smrt — odstranil hřích.

Jedné matce odešel syn do války. Psal, často si vzpo
mněl na maminku. Ona ovšem na něho také. Stále a stále
byla myšlenkami u svého Jeníka. Posílala mu každý týden
dopis a on jí zase každý týden odpovídal. Jeden týden
však čekala marně. Poslala nový dopis, po něm ještě jeden,
ale oba se vrátily a bylo na nich napsáno cizí rukou: ne
zvěstný. Maminka plakala. Nemohla si zvyknout na to, že
by se jí její chlapec již nikdy nevrátil. Válka skončila.
Bojovníci se už vrátili domů, ale žádný z nich nevěděl
o jejím synu. Jeden vyprávěl, že ve velké bitvě bojovali
s Jen'kem blízko sebe. Byl neustále vpředu. Statečně se
probíjel řadami nepřátel a zajistil svou statečností důležité
postavení. Pak náhle je bitevní vřava rozdělila a už se
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nespatřili. Tak vyprávěl kamarád Jeníkův. Maminka měla:
sice radost ze statečnosti svého chlapce, ale což to bylo
všechno platné, už asi nežil. Maminku nemohl nikdo po
těšit. Stále a stále litovala, že její syn není u ní. Jednou
v krásný letní podvečer seděla na lavičce před svou cha
loupkou. Náhle kde se vzal, tu se vzal, přicházel po silnici
její Jeník. Dovedete si jistě představit, jak se uvítali. Jeník
vyprávěl jak veliké útrapy musel prožít, když se dostal
zraněný do nepřátelského zajetí až do té doby než byl
propuštěn a mohl se vrátit domů.

"eďte, zrovna takovou radost máme my dnes. z ná
vratu Pána Ježíše. On také byl v boji za nás. Také jsme
truchlili nad jeho smrtí. Ale on se dnes vítězně vrátil. Při
nesl radostnou zprávu o tom, že ďábel je přemožen a že už
nikdy nebude moci vládnout nad lidmi. Děti, jest to veliká
věc, že Kristus Pán vstal z mrtvých. On tím jasně dokázal,
že je synem Božím. Kdyby nevstal z mrtvých, nebylo by
nám jeho učení nic platné. Ale svým zmrtvýchvstáním
jako by to všechno potvrdil. To jeho zmrtvýchvstání nám
dokazuje, že to vše, co říkal, je pravda a také my sami,
že jednou vstaneme z mrtvých. Amen.

KŘEST SVATÝ.

Dnešní neděli se jinak říká také bílá nebo provodní.
Oba tyto názvy pocházejí z velmi dávné doby. Hned brzo
po nanebevstoupení Pána Ježíše. Tehdy se křest svatý udě
loval hlavně jenom jednou v roce a to na Bílou sobotu.
Když kněz posvětil křestní vodu, pokřtil hned všechny,
kteří se chtěli dát pokřtít. Všichni se oděli bílým šatem
a v tom šatě chodili celý týden a na tuto neděli šli v prů
vodu do kostela a pak ten bílý šat odložili. Ten bílý šat
naznačoval, co se stalo s duší těch lidí při křtu svatém.
Zopakujme si dnes, co všechno o křtu svatém víme!

Duše Adama a Evy před hříchem byly krásné a čisté.
Pán Bůh je měl rád, oni měli rádi Pána Boha. Říkáme,
že měli milost Boží posvěcující. Ale had je svedl, oni spá
chali hřích. A tím hříchem se stalo, že jejich duše ztratily
tu krásu. Byly pošpiněny, už neměly rády Pána Boha.
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Měly sklon ke zlému. Zkrátka neměly už milosti Boží po
svěcující. Bylo to jako nakažlivá nemoc, která přepadla
a přepadá každého člověka. Ta nemoc zošklivuje duši a
působí, že se nemůžeme dostat do nebe. Říkáme jí dědičný
hřích. Lpí na naší duši a pro něj nemůže ani malé dítě,
když se narodí, přijít do nebe. Ale ta špína se dá umýt
křtem svatým. Když kněz lije dítěti vodu na hlavu a říká
slova, která řekl Pán Ježíš: Já tě křtím ve jménu Otce
i Syna i Ducha svatého, děje se něco podivuhodného. Zrovna
tak, jako ta voda stéká po kůži a obmývá ji, očišťuje ji,
zrovna tak odstraňuje se z duše ta špína dědičného hříchu,
která ji tolik hyzdí. Ta duše se stává krásnou, čistou—
dostává milost Boží posvěcující. Může přijít zase do nebe.
Také naše duše, když nás Pán Bůh při křtu svatém přijal
za své děti, byly očištěny. Dostaly také ten bílý šat milosti
Boží posvěcující. Musíme si na něj dobře dávat pozor.
Uchováme si jej tak čistý a krásný, když se budeme vyhý
bat hříchu. Budeme se snažit, abychom jej ušetřili. Víte, ta
kový hřích zřídí naši duši zrovna tak, jako bychom si
v krásných bílých šatech lehly do bláta. Ale my musíme
se chránit i každého postříkání toho šatu. Neboť jestliže
se přibližujete v pěkných šatech ke stroji z kterého každou
chvilku odstřikuje olej, neuchráníte se umazání svých šatů.
Tak je to také s duší. Kdo přichází do příležitosti ké
hříchu, určitě někdy zhřeší. |

V tiskárnách mívají stroje, které velkými chapadly si
berou papír. U takového jednoho stroje pracoval chlapec —
učedník. Přistrkoval papír k chapadlům a dával ruku vždý
dál než měl. Působilo mu to takové příjemné mrazení.
Když chapadla už už stiskovala jeho ruku, jemu se po
vedlo v poslední okamžik uniknout. Jednou se ozval od
stroje, u něhož pracoval hlasitý výkřik. Stroj byl sice hned
zastaven, ale chapadla chlapci rozmačkala ruku. Nestačil
ji dost rychle vytáhnout.

Říkává se, že kdo miluje nebezpečí, že v něm zahyne.
Když tedy budeme vydávat svou duši do nebezpečí hříchu,
zašpiní svůi šat a bez něho by nemohla do království ne
beského. Hleďme tedy, abychom si stále zachovali tu m'lost,
která nám byla dána při křtu svatém, aby nás provázela až
k nebeské bráně. Amen.
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OVEČKY PÁNA JEŽÍŠE.
(ev. 2. ned. po vel.).

Byli jste možná někdy v horách. Představme si takový
obrázek z hor. Na horské louce se pase stádo oveček. Nad
nimi bdí pastýř. Ovečky jsou kolem něho shromážděny
a klidně se pasou. Jsou si jisty. Dokud nad nimi bdí pastýř,
nestane se jim nic zlého. Žádný nepřítel neodváží se na
ně zaútočit. Takovým pastýřem, který se věrně stará o své
stádo se nazývá Pán Ježíš. Ale je-li Pán Ježíš pastýřem,
kdo jsou ty jeho ovečky? Jistě to uhádnete. To jsme my
všichni, všichni, kteří jsme příslušníky Církve svaté. Pán
Ježíš se nazývá naším dobrým pastýřem. To znamená, že
není pastýřem, který by v nebezpečí od oveček utekl a
nechal je jejich osudu. Je-li však Pán Ježíš Dobrým Pastý
řem, musíme my být dobrými ovečkami.

Co pak dělá taková dobrá, hodná ovečka? Především
hodná ovečka poslouchá pastýře a jde za ním. Stráň na
které se ovečky pasou bývá obklopena stržemi, do kterých
by mohla ovečka snadno zapadnout a zlámat si nohy, v pří
padě, že by se jí nestalo něco mnohem horšího. Ovečka
se k takové strži blíží a pastýř ji zavolá, aby se vrátila.
Na nás také někdy číhají různá nebezpečí. Neisou to
ovšem strže ani srázy, je to svádění zlých lidí. Také na
nás Pán Ježíš volá. Zda-li pak víte, čím? Především nás
volá naším svědomím. V tom se ozývá jeho hlas, který
jsme slyšeli třeba při kázání, nebo ve škole, nebo isme jej
četli v nějaké nábožné knížce. Dobře uděláme, když toho
hlasu uposlechneme a vrátíme se k Pánu Ježíši. Když ne
poslechneme, upadneme do hříchu. Dobrý Pastýř hledá sice
každou ovečku a najde i nás, ale nesmíme tolik spoléhat
na náhodu a vyhýbeime se nebezpečí raději hned, jakmile
nás na ně Pán Ježíš upozorní.

Ale nestačí jen Pastýře poslouchat, musíme také za
ním jít. On půjde před námi a bude nám ukazovat cestu.
Cestu, která vede do nebe. Bude nám ii ukazovat svým
životem. Pán Ježíš jest ovšem Synem Božím. My nikdy
nemůžeme dosáhnout ieho dokonalosti, ale mus'me se přes
to snažit následovat jeho příkladu. Chci vám poradit iak.
Vzpomeňte si vždycky, co by udělal Ježíšek, kdyby byl na
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vašem místě. Také by se tak povaloval v postýlce a ne
chtělo by se mu jít do kostela? Ne, ten by jistě radostně
vyskočil a šel by rád. Dobře, když chceš za ním jít, udělej
to také tak. Nebo maminka tě posílá pro uhlí. Ale tobě
se nechce a ty se vymlouváš: Ale maminko, když já mám
tolik práce. Udělal by to Ježíšek, odmlouval by mamince?
Jistě ne, proto i ty udělej to právě tak ochotně, jako by
to udělal on, kdyby byl na tvém místě.

Vidíte děti, Dobrý Pastýř nás volá. Pojďme za ním.
Už teď víme, jak nás volá a jak máme jít za ním. On nás
bezpečně povede a dovede až do svého království. Amen.

ÚCTA K PAPEŽI, BISKUPŮM A KNĚŽÍM.
(ep. 3. ned. po vel.).

Všimneme si dnes zase jednou ne slov svatého evan
gelia, nýbrž svaté epištoly. Svatý Pavel v ní hovoří o úctě
k představeným. Říká, že máme prokazovat úctu hlavě
státu, protože je jí dána moc od Boha k potrestání zločinů.
Stejně tak jako hlavě státu jsme podobnou úctou povinni
i k jiným svým představeným. Ale svatý Pavel tam řekl
ještě dvě zajímavá slovíčka. Snad se na ně pamatujete —
ctěte všechny. To znamená, že naše úcta nepatří ien těm
představeným světským, nýbrž i představeným duchovním.
Máme tedy podle slov svatého Pavla ctít i hlavu Církve.

Víte, že hlavou Církve je svatý Otec, který je v Římě.
Jinak mu také říkáme papež. To slovo vzniklo z cizího
názvu papa a znamená otec. Neboť papež je otcem všech
katolíků po celém světě. On je nástupcem svatého Petra.
Svatému Petrovi totiž dal Pán Ježíš moc, aby spravoval
celou Církev svatou. Svatý Petr opravdu ji řídil. Rozho
doval o důležitých věcech a nznomína! také dopisy křesťany
v celém světě. Odebral se do Říma. Řím byl v té době hlav
ním městem celého světa. Tam se stal svatý Petr biskupem
a tam bvl také ukřižován. Ta jeho mac přešla natom na
jeho nástupce a oni spravovali také iako svatý Petr celou
Církev svatou. Kněží a lid zvalili vždy no smrti nanežově
některého svatého nebo zhožného muže. Ten dostal tu moc,
kterou měl svatý Petr. Když zemřel, zvolili nástupce a tak
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papežská moc přecházela s jednoho na druhého. Dnešní
svatý Otec Pius XII. je už dvoustýšedesátýdruhý nástupce
svatého Petra a přesto ta jeho moc je stále stejná jako měl
svatý Petr. |

Svatému Otci jsou všichni křesťané zrovna tak vděčni
jako ovečky svému pastýři. Neboť on nad námi všemi bdí
„a Varuje nás před nebezpečím. Napomíná nás. Posílá nám
dopisy. On chce, aby i ti lidé, kteři dosud neznají Pána
Ježiše, ho poznali. Proto posílá k nim i do nejvzdálenějších
zemí kněze — misionáře, aby jim vyprávěli o Pánu Ježíši
a přiváděli je k němu. Také o vás, děti, se stará svatý Otec.
Záleží mu velmi mnoho na tom, abyste byly hodné a aby
ste měly rády Pána Ježíše. Jeden z dřívějších papežů, Pius
X., vydal zvláštní rozhodnutí o tom, že děti mají co nej
dříve chodit k svatému přijímání. On věděl, že Ježíšek je
vaším nejlepším přítelem a že už od malička — od první
třídy — ho máte přijímat do svých srdíček. Rozhodl tak
proto, že Ježíšek vás má rád, raději než velké lidi, ale
také, že se o vás zajímá ďábel. Ten že by chtěl vaše srdíčko
učinit takovým ošklivým hnízdem hříchu. Vy samy máte
tak málo síly, abyste ho k sobě nepustily. A právě proto si
přál svatý Otec, aby Ježíšek přišel k vám co nejdříve, ale
také, abyste ho zvaly co nejčastěji. Tak to rozhodl svatý
Otec Pius X. Modlete se z vděčnosti za to, aby byl brzy
prohlášen za svatého. On se bude za vás přimlouvat, aby
vám dospělí lidé nebránili jít brzo a často k svatému při
jímání.

Ale Pius X. nebyl jediný, který měl děti rád. I další
jeho nástupce i nynější svatý Otec na vás myslí. Myslete
také někdy na něho vy. Pomodlete se za něho, aby ho
Bůh sílil a vedl správnou cestou.

Svatý Otec nemůže spravovat křesťany v celém světě
sám. Místo něho to činí biskupové. Proto i je musíme po
slouchat. Vždyť oni vás také mají rádi a myslí na vás. Jak
třeba měl rád děti pan kardinál Kašpar, který zemřel 21.4.
1941! Vzpomeňte si také na něho, až se budete modlit! —

Ale ien někteří z vás budou mít jednou příležitost uvi
dět svatého Otce, všichni snad neuvidíte ani svého biskupa,
ale vy všichni máte příležitost setkati se denně se zá
stupcem biskupovým a nepřímo také se zástupcem svatého
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Otce. Tím zástupcem je kněz. KterýKoli katolický kněz!
Ale lidé nevidí obyčejně v, knězi zástupce Církve svaté.

"Mnozí se mu posmívají. Ale jak to bolí a jaká je to ne
vděčnost i k církvi svaté, když se kněžím posmívají i děti.
Vždyť kněz vám vlastně dává všechny ty milosti, které
získal Pán Ježíš. Když si váš tatínek bral maminku, byl
při tom katolický kněz. Když vy jste se narodily, zase
vás kněz křtem svatým přijal do svaté Církve. Když jste
potom snad spáchaly hřích, dostaly jste od něho rozhřešení,
Podal vám svaté přijímání, učil vás a až jednou umřete,
doprovodí vás na hřbitov. Je to tedy hezké, když se ke
knězi chováte hrubě, nepozdravíte ho, či se mu dokonce
posmíváte? Dělejte to spíše jako to dělával malý Vítek,
o němž jsem už tolikrát hovořil. Ten pozdravil každého
katolického kněze, kterého potkal. Služka, která s Vítkem
šla, se ptala: »To je tvůj představený nebo profesor?« »Ne,
odpovídal Vítek, je to kněz a to stačí, abych mu pro
jevil úctu«. |
| Vidíte tedy, že máme mnoho důvodů, abychom ctili
svatého Otce, biskupy i kněze. Projevujme jim svou vděč
nost modlitbou a úctou. Dáme tím na jevo, že patříme
k Církvi Pána Ježíše a jako nyní na zemi budeme jeho
přáteli i potom na věčnosti. Amen.

PROČ JSME NA SVĚTĚ.
(ev. 4. ned. po vel.).

Pán Ježíš se připravuje na to, aby vstoupil na nebesa
k svému Otci. Dokončil už to, co měl na zemi vykonat.
Poučoval lidi o tom, jak mají mít Pána Boha rádi. Dával
jim i příklad takového svatého života. Potom přinesl lidem
největší dar, který jim mohl dát. Totiž vykoupení svou
bolestnou smrtí. Po svém zmrtvýchvstání ještě dokončoval
své dílo mezi apoštoly. Dával jim rady a rozkazy, jak
mají řídit Církev svatou a v dnešním svatém evangeliu je
už připravuje na to, že nastane doba, kdy se s nimi nadobro
rozloučí a odejde do nebe. On skončil zcéla a úplně svůj
úkol. A my chceme za ním tam do toho krásného nebe.
Myslíte, drahé děti, že nám to půjde nějak jinak? My, že
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nebudeme muset splnit ten úkol, který tu máme na zemi?
Jistě jen podle toho, jak my ten úkol vyplníme, bude naše
odměna v nebi. Ale co je tím úkolem, který máme splnit?
Proč vlastně jsme zde na zemi?

Proč žijeme? Proto, abychom jedli a pili a měli se
dobře? Mnozí lidé myslí opravdu, že jenom proto jsou na
světě. Ale není to pravda. Proč tedy jsme tu my? Bůh
stvořil každou věc, aby k něčemu byla. A všechno, co je
zde na zemi, slouží nám — lidem. Dům nás chrání před
nepohodou, oděv nám chrání zdraví, rostliny a zvířata jsou
k tomu, aby nám dávala potravu. Všechno, všecičko na
světě slouží člověku, protože si to buď člověk udělal nebo
přizpůsobil své potřebě, neb to alespoň pro sebe od Pána
Boha dostal. Zrovna tak jako ty věci slouží člověku, když
si je udělá, také člověk je na světě proto, aby sloužil tomu,
kdo ho stvořil. Aby sloužil Pánu Bohu. My to ovšem už
víme dávno, ale abychom na to nezapomněli, připomínáme
si to znovu. Sloužit Pánu Bohu, to je velmi krásná věc.
Nikdo totiž není větším pánem než Bůh.A čím větší je
pán u kterého sloužíme, tím větší je to čest pro nás. A my
jsme tedy ve službě u nejvyššího Pána a Krále, kterému
slouží andělé a veliké množství svatých.

A je to těžká služba, kterou máme vykonávat? Mnoho
toho není, co Bůh od nás žádá. Jen dvě věci. Ale musíme
je vykonat důkladně. Jenom takové ledabylé odbytí té
služby by se nám nevyplatilo. Hned vám řeknu, které dvě
věci musíme vykonávat ve své službě Pánu Bohu. Přede
vším musíme v něho věřit a potom konat jeho svatou vůli.

Mnozí lidé říkají o sobě, že věří v Pána Boha, ale
ne u všech je ta víra správná. Věřit, to znamená mít za
pravdu všechno to,co Bůh osobě řekl a to, čemu učí katolická
Církev. Ani méně, ani více než toto. Víra je ovšem dar
od Pána Boha. Prosme ho často, aby nám ji nejen zachoval,
nýbrž i rozmnožil. Ale tím, že budeme věřit v Pána Boha,
nevykonáme ještě všechno. Svatý apoštol Jakub napsal
v jednom dopise, kterému říkáme epištola: Víra bez skutků
je mrtvá. To znamená, že víra sama o sobě by nám nebyla
pranic platná, kdybychom podle ní nežili. To je asi tak,
jako bychom se sice modlili věřím v Boha, ale o Desateru
Božích přikázáních bychom nechtěli nic slyšet. A já
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opravdu myslím, že by brzy zanikla i ta víra, kdybychom
nekonali to, co si Pán Bůh přeje. A když to budeme dělat,
budeme sloužit Bohu.

V každé službě je vždycky umluvena mzda za vyko
nanou práci. Možná, že jste si všimly, že ty mzdy bývají
mnohdy určovány i úřady, aby byly spravedlivé. Také
nám určil Pán Bůh mzdu za naši službu. Ovšem ta mzda
není v penězích. Ba dokonce se nedá penězi ani vyvážit.
Vždyť je to celé království nebeské. Ovšem je slíbeno jen
těm, kteří budou opravdu dobře sloužit. S nedbalým slu
žebníkem není žádný zaměstnavatel spokojen. Když ne
pracuje, jak by měl, propustí ho. Kdybychom my ve své
službě Pánu Bohu byli nedbalí, také bychom ji musili opus
tit. A víte, ke komu bychom šli do služby? K samému
ďáblu! A Pán Bůh by nás za tu zradu musel moc po
trestat. Musel by nás poslat do věčného trápení do pekla.
Ale ne! To my nechceme!

My chceme do nebe. Tam k Pánu Ježíšovi a Panně
Marii. A proto nechceme sloužit nikomu jinému, než jen
Pánu Bohu. Víme už také, že jen proto jsme na světě,
abychom mu sloužili. A nejlépe že mu sloužíme, když jeho
dobrotu a lásku stále víc a více poznáváme a on nám za
to dá pořád víc a více víry. A tu víru dokážeme a upevníme
tím. že budeme poctivě vykonávat to, co nám Pán Bůh ve
svých přikázáních ukládá. Tím si také od něho zasloužime
tu odměnu, kterou nám. za věrnou službu slíbil a jednou
nám ji v nebi udělí. Amen.

PANNA MARIA — NAŠE MATKA.
(Svátek matek).

V měsíci květnu, v měsíci, ve kterém celá Boží příroda
je oděna krásným květovým šatem, slaví se svátek matek.
Připadá právě na tuto něděli. Avšak teď v květnu osla
vujeme také Pannu Marii. Ona je totiž naše nebeská matka.
Jí jsou věnovány ty krásné májové pobožnosti, na které
tak rády chodíte. V dnešní promluvě tedy budeme mluvit
o tom, jak se Panna Maria o nás stará a jak nás má ráda.

Panna Maria je opravdu naší matkou.
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My Každý máme svou maminku. Každý z vás ji má
nejraději ze všech lidí. Máme ji nejraději proto, že nám
dala život a že se o nás tolik stará. Jen mi povězte samy,
děti, jak to bylo, když jste byly třeba nemocny. Měly
jste velkou horečku. Přišel pan doktor, změřil vám teplotu.
Vážně pokýval hlavou a něco řekl tiše mamince. Ta vám
potom dala obklad na hlavu a na celé tělo. Vás zatím
strašně bolela hlava, oči se vám zavíraly a usnuly jste.
Po nějaké době vás probudila palčivá žízeň v ústech.
Otevřely jste oči. Zrovna tak, jako když jste usínaly, seděla
při vás maminka. Probudily jste se v horečce ještě mno
hokrát. Nemohly jste poznat, zda je noc či den, ale ma
minka byla u vás stále. Teprve potom, když jste poznalý,
jak dlouho jste byly nemocné, jste viděly, jak vás měla
maminka ráda, když vás ošetřovala. A je samozřejmé, že
jste ji měly také rády za to, že pečovala o váš život, o život
vašeho těla. Naše maminka pečuje tedy o náš tělesný život.
Panna Maria však pečuje o náš duchovní život. Ona je
přece Matkou Pána Ježíše. Vychovala ho, aby se staral
© naše duše. A on se o ně opravdu staral. Vyučoval a do
Konce trpěl a umřel za nás. Tou svou smrtí a zvláště usta
novením křtu svatého, svaté zpovědi a svatého přijímání,
dal nám Pán Ježíš život. Vždyť bez těchto svátostí bychom
nemohli věčně žít. Pán Ježíš nám tedy dal ten život nad
přirozený. A poněvadž nám Panna Maria dala a vychovala
Pána Ježíše, dostali jsme ten život naší duše vlastně jejím
prostřednictvím a na její přímluvu. A proto tedy říkáme
Panně Marii Matička. A k ní, k té naší Matičce nebeské
se utíkáme se všemi svými bolestmi. Zrovna tak jako se
svými bolestmi se obracíme vždy také na maminku.

Jirka šel jednoho dne mamince pro vodní sklo. Víte,
to je ta tekutina, co se do ní dávají vajíčka, aby se nezka
zila. Koupil to správně a šel domů. Nedělal sice žádné
hlouposti, ale zadíval se nějak kolem sebe a láhev mů
letěla z ruky. Chtěl ji ještě zachránit. Ale kdepak, ještě si
uškodil. Jak se totiž láhev rozbila, rozstřiklo se to vodní
sklo a několik kapek padlo mu do oka. Pálilo to jako oheň.
Honem utíkal domů a svěřil se se svou nehodou mamince.
"Tamu prozatím oko ošetřila a hned s ním šla k lékaři.
Lékař mu je vymýval a pálilo a bolelo to, jako by mu

76



oko mělo z hlavy vypadnout. Pak vzala maminka ovázanou:
Jirkovu hlavu do svých rukou, pohladila mu ji, pofoukala:
a. řekla jen: Viď, že už to nebolí. A opravdu, už to tolik
nebolelo. Maminka je velká kouzelnice, ta dovede svýma
měkkýma rukama léčit všechny bolesti. Jirka to věděl;
proto se svou bolestí neutíkal k tatínkovi, ani rovnou k lé
kaři. Vždyť maminka mu vždy nejlépe pomohla. A co bych
vám ještě k tomu měl vyprávět? Vždyť to, milé děti, znáte
samy.

Jen bych chtěl, abyste si pamatovaly pro vždycky.
i pro tu dobu, až snad nebudete mít svou maminku. Ne
zapominejte nikdy, že Panna Maria v nebi rozumí všem
našim bolestem. A až vám někdy bude tak smutno, že ani
vaše maminka vás nebude moci potěšit, obraťte se v mod
litbě k Panně Marii. Ona vám pomůže a ráda pomůže.
Vždyť zrovna tak, jako vás má rád Pán Ježíš, tak vás má
ráda i ona. Ukázala to při tolika svých zjeveních, kdy se
ukázala lidem a vzkázala jim, jak se mají chovat, aby ne
uráželi jejího Syna Pána Ježíše. Při mnoha těch zieveních
totiž neukázala se velkým dospělým lidem, nýbrž dětem.
Holčičce Bernadetě se ukázala při tom nejslavnějším zje
vení, o němž jste snad už slyšely — v Lurdech. Dvěma
jiným dětem Melanii a Maximinovi se zjevila na La Salettě.
A i při těch svých posledních zjeveních v Portugalsku a asi
před deseti lety v Belgii, neučinila svými posly velké lidi,
nýbrž malé děti. Tím dokázala jak vás, děti, má ráda. Odmě
ňujte se jí za to tím, že v ní vždycky — i když vyrostete —
budete vidět svou nebeskou maminku a se všemi starostmi
se k ní budete obracet. Ona jistě se ráda bude za vás, své
děti přimlouvat a přivede nás všechny jednou ke svému
Synu do nebe. Amen.

PRVNÍ SVATÉPŘIJÍMÁNÍ.
Mé děti, blíží se nejkrásnější okamžik vašeho života.

Přicházíte dnes v krásných bílých šatečkách a s ještě krás
nějšími a bělejšími dušičkami ke Kristu Pánu. Měl jsem
velikou radost z toho, jak iste se horlivě připravovaly na
tuto chvíli. Ve vašich srdíčkách nesídlí hřích. Jsou čistá
a připravená k tomu, aby tam vešel sám Ježíšek, Syn Boží.
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Děti, je to opravdu veliká návštěva, která k vám dnes
přijde. Vy už dobře víte, že tady na vás čeká Ježíšek v Nej
světější Svátosti. Vy víte dobře, že ta bělostná svatá Hostie
není pouhý chléb, nýbrž že je to Tělo Pána Ježíše. Že je
to On sám živý. Kdybyste, děti, věděly jak vás má rád!
A zvláště vás, vás nejmenší. Vždyť už tehdy, když byl zde
na zemi jako člověk měl malé děti ze všech nejraději. Teď
tedy přijde k vám. Zavedete ho do svého srdéčka, kde si
s ním budete moci rozprávět. Když k nám někdo přijde na
návštěvu, nejdříve ho pozdravíme. Pozdravte tedy také
Pána Ježíše, až bude ve vašem srdci. Řekněte mu: Můj
dobrý Ježíšku, jak tě mám rád! Zůstaň u mne a prosím tě,
neodcházej nikdy ode mne! — Víte, děti, kdy by od vás
Ježíšek odešel? Bylo by to tehdy, kdybyste udělaly nějaký
hřích. To byste toho hodného Ježíška vyhnaly od sebe a
nechtěly byste, aby k vám chodil. Jeho by to tolik bolelo
a také váš anděl strážný by nad tím plakal. Ale vy to ne
uděláte, viďte? To teď po svatém přijímání Pánu Ježíši
slíbíte! A ještě něco lepšího vám poradím: vy uděláte teď
s Pánem Ježíšem smlouvu. Víte, smlouvu dělají velcí lidé,
když třeba prodávají dům nebo pole. Oni napíší do té
smlouvy, zač to pole nebo dům prodávají. Vy si tedy udě
láte s Pánem Ježíšem, až bude u vás, také takovou smlouvu.
Prodáte mu své srdce. Dáte mu je celé. Tak čisté, jak je
máte teď. On si z něho udělá příbytek pro sebe a bude
v něm stále bydlet. A co vám za to dá? Především bude
svou mocí chránit vás i vašeho tatínka, i maminku a vše
chny ty, které máte rádi. On bude odhánět od vás zlého
ducha, aby vám neškodil. A vy budete pořád šťastné, po
něvadž budete mít milého Ježíška neustále při sobě.
-© Už za několik málo okamžiků k vám přijde. Zůstaňte

pořád tak hodné jako jste nyní. Ježíšek bude při vás a
bude vám žehnat nyní i po celý život. Amen.

DARY DUCHA SVATÉHO.
(Hod B. svatodušní).

Největší svátky v celém roce se nazývají Hody Boží.
Tak jsme slavili jako hlavní svátek vánočního období
Hod Boží vánoční. Byla to památka narození Pána Ježíše
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v chudé betlemské stáji. Potom přišly velikonoce, které
nám připomínaly hrozné umučení Páně a Hod Boží veli
konoční nám svým alleluja vracel radost při zmrtvýchvstání
Páně. Dnes slavíme poslední z těch Hodů Božích — Hod
Boží svatodušní. V dnešním svatém evangeliu jsme slyšeli
vyprávění o tom, jak Duch svatý sestoupil na apoštoly.
Ten děj známe dobře. Nás dnes zajímá, jak Duch svatý
působil na apoštoly a zda my máme také naději, že na nás
bude také nějak podobně působiti.

Na apoštolech je zvlášť nápadné to, že před sesláním
Ducha svatého měli velký strach před Židy. Ale jakmile
Duch svatý sestoupil do jejich srdcí, tu všechen strach
zmizel a oni už bez bázně vystoupili na veřejnost a kázali
o Kristu Pánu. Tedy především dostali sílu a statečnost.
Ale Duch svatý jim dal víc. Oni před zmrtvýchvstáním
Páně nerozuměli dobře některým částem učení Pána Je
žíše. Duch svatý jim pomohl. Ten je naučil všemu, že
mohli i poučovat jiné. Dostali ovšem i jiné dary a my dnes
řekneme, jak tyto dary Ducha svatého působí na nás.

Víte, děti, já bych neřekl o žádném z vás, že by snad
byl zlý, špatný. Tak zlý, že by zlé věci dělal schválně
a jenom proto, že jsou zlé. Vy si třeba pevně umíníte, že
půjdete v neděli na mši svatou. Slíbíte to opravdu vážně.
Ale najednou se vám zdá, jako by vaše nohy i ruce a do
konce i hlava byly naplněny nějakou vodou. Jsou tak slabé
a těžké! Váš rozum vám říká: Vstaň, oblékni se, ať jsi
včas v kostele. Ale vůle je tak slaboučká, že vás nepohne
k tomu, abyste se vzchopily. Naopak, řeknete si: No, ještě
chviličku a pak půidu. Jak to dopadne, dovedete snadno
odhadnout samy. Buď vyrazíte v poslední chvíli a při'dete
do kostela pozdě, anebo se na mši svatou nedostanete vůbec,
A čím to bylo? Jenom tím, že vaše vůle byla slabá. Ne
dovedla rozhodně poručit: A půideš! Je to vůle Boží, musíš
jít! Ten, kdo prosí Ducha svatého, aby mu dal sílu, ten to
nevyvede tak, jak jsem právě říkal. Tomu vycvičuje pev
nou vůli sám Duch svatý. Ale nic vám nebude platná síla,
když nebudete mít jiné dary Ducha svatého.

Možná, že iste si už někdy všimly, když se učíte, že
jednou to ide snadno; jako kdyby písmenky vám samy ská
kaly do hlavy, tam se rovnaly do článků a my brzičko
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umíme všechno, čemu.jste se měly naučit. Jindy zase vy
padá to tak, jako byste měly hlavu zavřenou na deset
zámků a nic a nic tam nechce jít. Pravda, příčinou toho
může být někdy nemoc nebo velká únava, ale většinou je
to proto, že vám někdo při práci nepomáhá. Nepomodlily
jste se před ní k Duchu svatému. Já to alespoň poznám na
práci hned. Když se mi nedaří, dělám stále chyby, mohu
říci skoro s jistotou, že jsem se předprací zapomněl po
modlit. Když to napravím, hned se to změní. Uvidíte, že
vám radím dobře. Když se vždycky před učením a vůbec
před prací pomodlíte, určitě vám to půjde mnohem snad
něji. Duch svatý svým darem moudrosti a rozumu udělá
za vás půl práce.

Podporuje nás však nejen v práci, pomáhá nám také,
abychom včas poznali hřích a vyhnuli se mu. Vy třeba si
někdy píšete, zrovna tak jako se to stalo nedávno Věře.
Úkol už měla hotový, cvičila si však. Byla do své práce
zabrána, když na ni maminka zavolala, aby jí doběhla ke
kupci. Věra se rozmýšlela. Dělala užitečnou práci — je
to pravda. Musí se rozhodnout, co je lepší. Co se bude více
líbit Pánu Ježíši. Zda dělat vlastní, třebas užitečnou práci
nebo poslechnout maminku. Zase nám Duch svatý pomáhá
dvěma dary. Darem rady a darem umění. Budete někdy
jistě postaveni před důležitější rozhodnutí, než o jakém
jsem zrovna mluvil a proto musíte už teď prosit Ducha
svatého o pomoc.

Nejdůležitější však ze všeho vůbec je, abychom se
uměli vždy líbiti Pánu Bohu. Totiž ve světě je mnoho věcí,
kterých můžeme použít ke své spáse, když myslíme na
Pána Boha a bojíme se jeho trestů. K tomu nám pomáhají
jiné dva dary Ducha svatého a to dar pobožnosti a dar
bázně Boží.

Vidíte, že Duch svatý má pro nás vždy přichystaný
nějaký dar. Musíme jen o něj prositi a on nám jej ochotně
dá. Nezapomínejme tedy na Ducha svatého. On nám bude
pomáhat v práci, v učení, v modlitbě a vůbec v celém
našem životě, především k tomu, abychom se dostali do
nebe. Amen.
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SVATÝMKŘÍŽEM SE ŽEHNEJME.
(Nejsv. Trojice).

Dnešní nedělí se začíná ta dlouhá řada nedělí po sv.
Duchu. A na začátek té řady položila Církev svatá svátek
Nejsvětější Trojice. Když o jiných svátcích, iak jsme o tom
mluvili před týdnem, oslavujeme některou Božskou osobu,
nebo nějaké zvláštní taiemství s ní spojené, dnešního dne
si připomínáme celou Nejsvětější Trojici dohromady. Je
tedy dnes zároveň svátek Boha Otce, Boha Syna i Boha
Ducha svatého. Víte, děti, to je dnes veliké tajemství naší
svaté víry, které dnes oslavujeme. Ani nejučenější lidé
na světě totiž nepochopí úplně jak je to možné, že je ieden
Bůh ve třech osobách. A přece je tomu tak. Vždyť nám to
řekl sám Pán Ježíš a tomu vždycky ve všem věříme. Ne
jsme tu na zemi přece proto, abychom všetečně chtěli
prozkoumat taiemství Neisvětější Troiice, nýbrž proto,
abychom i oslavovali. A víte, že Nejsvětější Trojici osla
vujeme vlastně neičastěii za den? Možná, že jste si toho
dosud ani nevšimly! Proto právě chceme si dnes toho po
zdravu Nejsvětější Trojice všimnout, abychom jej předná
šeli tak jak se patří.

Tedy tím pozdravem je zbožně udělané znamení sva
tého kříže. Vždy při něm říkáme: Ve jménu Otce i Syna
i Ducha svatého. Amen. Jmenuieme tedy všechny Božské
osoby. Ale jen jestli ten kříž tak, jak my jej děláme, je
opravdu uctěním Pána Boha? Aby pak nebyl spíše urážkou!
Neboť mnozí lidé místo kříže dělají všeliiaké klikyháky,
které vůbec na kříž nevypadaií. Ne, nesmějte se tomu!
Kdybych teď řekl, abyste mi, děti, ukázaly, jak se má kříž
správně dělat, možná. že by mnohé z vás iei udělaly špatně.
Myslete tedy vždy, když chcete udělat kříž, že ie to mod
litba a modlitbu že máme vždy konat co nejpečlivěji. Vždyť
to konečně není ani nic tak těžkého. Svatý kříž vidíme
všude před sebou a stačí když vedeme ruku podle něho.
Neidříve se shora dolů a pak kolmo na ten směr od levé
strany k pravé. A při tom vždycky zbožně vyslovujeme
ta slova:Ve jménu Otce i Syna...

Zbožné poznamenání se svatým křížem je také přáním
Panny Marie. Ona sama, když se zjevila svaté Bernadetě,
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učila ji, jak má Krásně a .zbožně udělat kříž. A Pán Bůh
sám dal někdy svatému kříži, když se jím znamenaly svaté
děti, zvláštní moc. Tak se vypravuje zajímavá příhoda ze
života svaté Germany. Ta holčička pásala ovečky. Vždycky,
když slyšela zvonit na mši svatou, spěchala přes potok do
kostela. Ale jednou přišla k potoku a ten byl rozvodněn. Co
teď? Požehnala se svatým křížem a pustila se do vody.
A hle, ta ji nesla, takže suchou nohou se dostala na druhou
stranu. A takových příhod bychom mohli vypravovat ze
života svatých celé řady. A stejně jako je chránilo znamení
svatého kříže od různých nehod, tak i nás ochrání před
hříchem a dovede do nebe.

A my, tak, jak to zpíváme v chorále svatováclavském,
svatým křížem se žehnejme a oslavujme tím Nejsvětější
Trojici Boží nyní i na věky věkův. Amen.

KSVATÉMU PŘIJÍMÁNÍÍ.

Lidský život se někdy přirovnává k cestě. Lidé jsou
zde na zemi jako ve vyhnanství a putují do pravé vlasti
a tou pravou vlastí, tou je nebe. Ale ta cesta do té vlasti
je provázena a obklopena mnoha nebezpečími. Ďábel jako
by ji měl obsazenou sám nebo svými spojenci, kterých je
celá řada. On i ti jeho spojenci číhají na člověka na každém
místě. Jejich činnost se projeví hned jako svádění ke hří
chu, hned jako zastrašování. Ale vždycky se za tím skrývá
ďábel, který chce duši nějak získat.

Vždycky, když se chystáme na nějakou delší cestupři
pravujeme si zásoby. Zvláště si chystají mnoho zásob vý
pravy, které se připravují na nebezpečnou cestu do ne
známých krajin. Polární cestovatelé, jako třeba Amundsen,
připravovali celé roky lodi, přístroje, saně, ale hlavně zá
soby potravin, jichž bylo předevš“m potřeba tam v těch
chladných ledových polích. — I naše duše, tady v té cizině,
kde také všude na ni číhá nebezpečí — ještě větší než
v těch severních krajích, potřebuje četné zásoby. A ona —
ta naše duše má opravdu dobré zásobárny. Zásobárny,
Které se nikdy nevyprázdní. A těmi zásobárnami naší duše
na její cestě jsou svátostánky, neboť v nich je uložen nej
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vzácnější pokrm pro naše duše. Vždyť v nich sídlí pod
způsobou chleba sám Pán Ježíš. A on je tím naším pokr
mem. Pokrmem, kterým se můžeme sytit tady na té své

„cestěživotem.Ale kdybychom jedli obyčejný pokrm jenom
tak jednou za týden, to by se nám špatně běhalo.
í Pamatujete se snad, že jste byly někdy nemocné. Ne
mohly jste třeba několik dní nic jíst. Jak jste byly slabé,
když jste potom zase vstávaly z postele. Hlava se vám

točila, nohy se vám motfaly a dlouho, dlouho to trvalo než
jste se opět vzpamatovaly. Vidíte, tak to dopadalo s vaším
"tělem už po několika dnech. A jak to má vypadat s vaší
duší, když jí z té zásobárny Pána Ježíše nedáte jíst třeba
celé měsíce nebo dokonce roky! Děti, může být taková
„duše silná? Jistě uznáte, že ne! A také jistě slíbíte Pánu
Ježíši dnes při svatém přijímání, že budete tento pokrm
požívat často, nejen když jdeme společně k svatému při
jimání. Vždyť společné svaté přijímání je takovou slav
nostní hostinou a svému tělu nedáváte také pokrm jen
tehdy, když jste pozvány na hostinu!Jíte přece také samy
i když se na vás nikdo nedívá!'Dávejte tedy také své duši
pokrm často, jako jej dáváte svému tělu!

Dnes tedy zase posílí Pán Ježíš v Nejsvětější svátosti
vaši duši. Věřte, svaté přijímání není pochoutkou ani vy
znamenáním za to, že jste byly hodné, nýbrž je to nutný
pokrm, jehož vaše duše potřebuje. Bez něho bude strádat,
kdežto jím živena bude silná, krásná a statečná. Bude mít
dost odvahy a síly, aby prošla bez úrazu a šťastně tímto
životem až k Pánu Ježíši. Amen.

NEJSVĚTĚJŠÍ SRDCE PÁNĚ.

Jestliže jsme v květnu uctívali Matku Boží, obrací
naši pozornost Církev svatá v měsíci červnu k Srdci Páně.
Víte, že srdce se označuje jako středisko lásky. Říkává se
přece: Mám tě ze srdce rád. Tedy také Srdce Pána Ježíše
je střediskem jeho lásky k nám. A jak byla veliká ta jeho
láska k nám, to ukazuje to utrpení, které pro nás pod
stoupil. Pán. Ježíš si přeje, abychom uctívali jeho Srdce.
Sám to řekl. Budeme si dnes o tom vyprávět.
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Skoro před třemi sty lety žila v klášteře ve francouz
ském městě Paray-le-Monial sestra Markéta Marie. Byla
velmi zbožná. Jednou se modlila v kapli před svatostánkem.
Modlila se dlouho. Náhle se kolem ní rozzářilo podivné
světlo a u oltáře se zjevil Pán Ježíš. Na prsou měl zářící
Srdce s otevřenou ranou. Na tom Srdci byl kříž obklopený
plameny. Kolem dokola bylo Srdce Pána Ježíše ověnčeno
trnovou korunou. Ty trny z ní se zabodávaly do Srdce
a ono krvácelo. Pán Ježíš řekl: Hle, -to srdce, které lidi
tolik milovalo a které oni tak málo milují. — Pán Ježíš se
svaté Markétě Marii zjevil ještě vícekrát a po každé měl
Srdce tak zraněné. Řekl jí, že si přeje, aby lidé působili
radost jeho Srdci, aby je nezraňovali svými hříchy. Naopak
že si přeje, aby přijímali často jeho Tělo v Nejsvětější
Svátosti.Svatá Markéta chtěla, aby to lidé dělali tak, jak
si Pán Ježíš přál, ale oni jí nevěřili. Vysmáli se jí, že se jí
to jen zdálo. Ale ona vytrvala. Pán Ježíš sám jí pomáhal.
Podařilo se jí konečně přesvědčit všechny lidi o tom, že
mají splnit přání Pána Ježíše. A tak byl ustanoven zvláštní
svátek Srdce Páně, který jsme oslavili zrovna minulý pá
tek. Potom si připomínáme zvláštním způsobem Srdce
Páně i každý první pátek v měsíci. V pátek, to je proto,
že v ten den Srdce Pána Ježíše trpělo na kříži. V ten den
se konává zpívaná mše svatá před vystavenou Nejsvětější
Svátostí a lidé přistupují hodně k svatému přijímání. |

My tedy nemusíme záviděti svaté Markétě Marii, že
viděla a rozmlouvala se Srdcem Páně. Vždyť ono je zde
s námi. My můžeme přijít k němu a svěřit mu všechno,
co nás trápí. A kde že je? V nejsvětější Svátosti! Vždyť
tam je celý Pán Ježíš, je tam tedy i se svým Srdcem.
A také to Srdce Ježíšova svatostánku naříká, že si ho nikdo
nevšímá, jak ho lidé tupí a urážejí.

Děti. přiidete na to jistě samy, jak my máme utěšovat
to Božské Srdce Pána Ježíše skryté v Nejsvětější Svátosti.
Především to rozhodně bude tím, že je tu v kostele nene
cháme samotné. Kdykoli půideme kolem kostela, vždycky
tam zaideme, abychom se alespoň kratičce pomodlili. Ale
ještě větší radost mu uděláme, když budeme často chodit
k svatému přiiímání. Tím opravdu potěšíme srdce Páně
a ono nás zas potěší tam na věčnosti. Amen.
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CO NÁS ČEKÁ V NEBI.

Měsíc červen, který je měsícem Božského Srdce Páně,
jak jsme o tom hovořili právě poslední neděli, je takovým
měsícem, v němž se chystáme na sklizeň plodů. Na polích
venku už se vlní obilí, v sadech, které odkvetly, se ukazují
první náznaky budoucí úrody. I my ve škole uzavíráme
zas jeden rok. Zrovna tak jako v přírodě chystáme se
v tom červnovém teple zvolna ke sklizni. Chystáme se
k ní v té škole, kde se učíme číst, psát a počítat a všem
ostatním potřebným věcem. Chystáme se k tomu také ve
škole Pána Ježíše. Pamatujete se ještě možná, jak jsme si
řekli hned na začátku školního roku, že musíme dostávat
dobré známky také od Pána Boha. To znamená, že musíme
žít tak, jak si Pán Ježíš přeje, poněvadž jinak bychom
nemohli být od něho pochváleni. Každý z nás si tedy sám
udělá takový přehled, jak by to asi vypadalo na jeho
vysvědčení, kdyby si ho Pán Ježíš třeba teď hned zavolal
a řekl mu: Tak, chlapče, jak pak jsi se modlil? Jakpak jsi
bojoval proti hříchu? Měls mne rád a neurážels mne?
Myslím, že by mnohému z nás z leckterého toho předmětu
musel Pán Ježíš dát špatnou známku, nebyla-li by tam
ovšem snad dokonce šestka! Víte, děti, co by to znamenalo?
Za špatnou známku bychom museli do očistce a za šestku
dokonce do pekla! A to by jistě nikdo z nás nechtěl. Tak
honem do práce! Na konci roku jako na jeho začátku mu
síme zase začít znovu. Zase musíme slíbit, ale opravdu
poctivě slíbit Pánu Ježíši, že ho ve všem poslechneme, že
ho žádným slovem, žádným skutkem neurazíme.

A teď zrovna jako bych slyšel jednoho z vás, jak mi
říká: To je samého napomínání. Pořád, aby člověk dával
pozor. Pořád, abys poslouchal. Neustále: to nesmíš, tam je
nebezpečí, toho se musíš vyvarovat, to mus'“š dělat. Sly
šíme pořád o samých povinnostech, ale, co za to? Člověk
přece za každou práci chce odměnu. — Ano, je to pravda.
Však my také odměnu dostaneme a buďme jisti, že ta
odměna bude stát za to! Vždyť tou naší odměnou bude
nebe. Abychom měli větší chuť do toho napravování své
duše, vylíčíme si dnes trochu, co nás čeká v nebi.

Pán Ježíš častokráte mluvil o nebi. Víme tedy o něm
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dost věcí.A víme také, že všechno, co on nám řekl, je pravda.
Pán Ježíš přece je druhá Božská osoba, Syn Boží. Ten
přece dobře. ví, jak to všechno na věčnosti bude a také
nám to chtěl pravdivě říci, abychom se tím víc snažili o to,
dostat se do nebe.

Z Písma svatého tedy: víme, že nebe je místo, kde
andělé a lidé, kteří zůstali Pánu Bohu věrni, budou se
věčně radovat. Největší radostí bude, že budeme Pána
Boha vidět. Co o něm víme tady na zemi, toho mnoho
není. My ho tady na zemi nevidíme, proto se nám to
všechno zdá takové nejisté, těžké k pochopení, Ale pak ho.
budeme vidět. A z toho budeme mít tu radost.

Před nějakou dobou byl tu promítán film 'o Kochovi,
který objevil bacila tuberkulosy. Byli jste na tom filmu'
se školou. Pamatujete se snad ještě, jak celé noci prohlížel
drobnohledem krev těch, kteří zemřeli na tuberkulosu.
Dlouho se mu to nedařilo, ale jaká byla jeho radost, když
začal cbjevovat stopy těch nepřátel lidského zdraví. Ale jak
se jeho radost stupňovala, když už jistě věděl, že nepra
coval nadarmo. Podobnou, jenomže ještě hodněvětší radost:
budeme mít, když budeme objevovat, jak byl Pán Bůh
k nám dobrý, když uvidíme, jak byl moudrý, když nám
nedal to, co jsme chtěli. Budeme ho mít tím raději. Tak;
rádi, že nebudeme vůbec myslit na nic jiného než na Pána
Boha. A nebudeme mít při tom vůbec dlouhou chvíli. Bu
deme nalézat stále něco nového na Pánu Bohu a budeme
ho mít stále raději. Budeme se také radovat, že vidíme
Pannu Marii, kterou jsme měli rádi už na zemi. Budeme:
mít takovou radost z toho všeho, že se nám o ní zde na
zemi ani nezdá. Neboť tady je každá radost hned spojena
s bolestí. V nebi však nebude ani té nejmenší bolesti, i to'
nejmenší zlo bude odstraněno. Víte, že mnoho zla tady na
zemi působilo to, že my chceme pořád něco nového, že pořád po něčem toužíme. Tam v nebi budou všechna naše
svatá přání splněna. Po ničem už nebudeme dál toužit,
budeme spokojeni a šťastni. Chápete nyní, proč svatí sná
šelii největší bolesti. Oni věděli, co ie čeká v nebi. Vědělř
také, že každá bolest zde na zemi bude nahražena mnohemvětší radostí v nebi.

Víme všichni velmi dobře, že to všechno, co jsme si
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řekli o nebi, není jenom taková krásná pohádka, kterou
si.. Vypravujeme, abychom. se jen tak utěšovali. Vime
z Písma svatého, že tomu tak opravdu bude. Dokonce, 'že
o všechno bude mnohem krásnější a mnohem lepší než
si my sami můžeme představit. Vždyť svatý Pavel napsal
o-nebi: Ani oko nevidělo, ani ucho neslyšelo, ani na srdce
lidské nevstoupilo, co připravil Bůh těm, kteří ho milují.
A my bychom se o tu všechnu krásu, o to všechno dobro
chtěli připravit nějakým špatným životem. Ne! My ne
chceme propadnout. My nechceme z žádného předmětu ve
škole Pána Ježíše dostat šestku. Budeme se co.nejvíce chrá
nit hříchu a pak nám Pán Ježíš na konci světa jistě dá
krásné vysvědčení, s nímž nás přijme do svého krásného
nebe. Amen.

BUDEME VOLNI.

Končíme dnes školní rok. Dobrý Pán Bůh dopřál, aby
chom celý školní rok mohli získávat těch vědomostí jichž
budeme potřebovat. Nezapomínejme, že to bylo všechno
zásluhou Pána Boha. Děkujeme mu za fo všechno. Děku
jeme mu, že nám dal sílu, abychom vytrvali v návštěvě
domu Božího. Těmi díky Pánu Bohu tedy uzavíráme školní
rok, ale pozor, začíná se něco nového. Je tu nový úkol před
námi — prázdniny. Řeknete jistě — prázdniny a úkol.
To.přece nejde dohromady. Jsme konečně rádi, že budeme
bez úkolů. My přece nyní nebudeme dělat úkoly.
Hned vám řeknu jaký úkol — veliký úkol na vás čeká.
Podívejte se, je to tak. Ve školním roce jste vedeni. Na
všech sranách jste vlastně hlídáni. Máte před sebou stále
dobré příklady. Dovídáte se jak máte žít a hned se to také
pozná, nezachováváte-li ty rady, jichž se vám dostává. Ne
chce se vám třebas v neděli ráno na mši svatou. Ale možná,
že si řeknete: co by tomu řekl velebný pán, kdybych měl
prázdnoulegitimaci, kdyby z ní bylo vidět, že jsem na mše
svaté nechodil. Nebo jinak: máte jít ku svaté zpovědi. »Mně
se tak nechce, ale jak se vymluvím. Kde vezmu nějakou
omluvu«? Ta obava, co by tomu řekl váš velebný pán,
ta: teď zmizí. Celé dva měsíce se nebudeme vidět. Vidíte
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a v tom je ten veliký prázdninový úkol. Úkol tak veliký,
že podle toho, jak jej vypracujete, se uvidí, jakými budete
křesťany. Ta svoboda, kterou teď budete mít, ta vás bude
zkoušet, zda umíte se ovládat sami, zda se dovedete řídit
vším tím, co jste slyšeli a k čemu jsme vás vedli. Děti, ta
prázdninová svoboda neznamená nevázanost. Přikázání Boží
platí pořád i o prázdninách. Nezapomínejte.na to. Ta při
kázání jsou sice omezením, ale to omezení nám prospívá.

Ve starých klášteřích býval někdy malován sud na
zdi, na němž byl nápis: Zahynul na svobodu. Ten obrázek
jest vysvětlen touto bajkou: Jeden vinař měl ve svém hlu
bokém sklepě obrovský sud se vzácným vínem. Sud byl
spjat deseti pevnými obručemi. Přicházeli mnozí lidé,
ochutnávali vína a pochvalovali je. Víno slyšelo ty řeči
a zpyšnělo z toho. Řeklo: Já vzácné víno, já mám být tak
drženo těmi protivnými obručemi. To přece není možné —
já musím mít svobodu. A začalo pracovat. Napínalo Se,
namáhalo se a konečně se mu podařilo roztrhnout první
obruč. Mělo z toho velikou radost a pracovalo dál. Ko
nečně se mu dílo podařilo. Praskla poslední obruč a svo
boda tu byla. Ale běda! Tím, jak se rozestoupily dýhy, roz
teklo se vzácné víno v blátě na podlaze sklepa. Zrovna tak,
když my zapomínáme na přikázání Boží — to jsou ty
obruče — skončíme v ošklivém blátě hříchu.

Děti, kdybych vám chtěl připomínat, na co zvláště
nemáte o prázdninách zapomínat, musel bych vlastně zno
vu a znovu probírat ty zákony Boží — ta přikázání. Znáte
je všechna, víte jak je zachovávat. Nezapomínejte přede
vším nikdy a nikde, že jste katolickými dětmi. Že se nikdy
nesmíte za svou víru stydět a to zvláště teď, když jste
svými pány, když vás bude řídit a napomínat jen vaše svě
domí, nad nímž však je všemohoucí Bůh. Rozběhněte se
tedy radostně po těch krásných lukách a lesích. Načerpejte
z té krásné Boží přírody hodně radosti a síly. Děleite
všechno, bavte se vším — ale nehřešte! Ať vás anděl
strážný všude provází a slibte mu, že ani o prázdninách
nechcete pustit za žádnou cenu hřích do své duše. Tím
bude míť z těch prázdnin prospěch nejen tělo, nýbrž i vaše
duše, která tím svědomitým zachováváním zákona Božího
i ve volnosti bude silná a krásná před Pánem Bohem. Amen.
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Modlitba Páně

Postní cyklus



OTČE NÁŠ.

| Popeleční středou začali jsme vlastní dobu postní.
Dobu, ve které se připravujeme na velikonoce. V té době
se připravujeme také kpřijetí svatých svátostí, jak to při
Kkazujecírkevní přikázání a velikonoční povinnost. Dříve
v té době byla konána tak zvaná křesťanská cvičení, ve
kterých bývaly probírány pravdy svaté víry, aby věřící
byli co nejlépe připraveni k svatým svátostem. Nyní se
obyčejně tato cvičenínahražují tak zvanými postními kázá.
ními. Také pro vás jsem si letos připravil takové postní
promluvy. Jsou vždycky spojeny tak, že jedno začíná tam,
kde předešlé přestalo. Takovým kázáním říkáme kázání
cyklická. Jako jejich předmět si vezmeme modlitbu Páně —
Otče náš. Nebudeme si o něm vyprávět jako ve škole. Aby
chom totiž probírali jednu prosbu za druhou, nýbrž vy
bereme si jen některé myšlenky, které si pěkně vysvětlíme.

Té první části Otčenáše říkáme oslovení. Modlíme se
v něm: Otče náš jenž jsi na nebesích. Každého člověka
s kterým chceme.mluvit a zvláště když ho prosíme,nějak
oslovíme. A jaké bychom měli hledat oslovení Pána Boha?
Víte, že se mnohým lidem zvláště vysoko postaveným jako
třeba hlavám států říká Excelence, nebo jiným zase Mi
losti nebo Jasnosti nebo ještě jiným způsobem. Pánu Bohu,
jako Pánu všech nedáváme však žádné takové vznešené
oslovení, nýbrž prostě otec. A říkáme mu tak proto, že nás
stvořil. Bez něho nebyli bychom my vůbec na světě. Stejně
tak, jako kdyby nebylo našich rodičů. Ale Pán Bůh-nás
jen nestvořil; on o nás neustále pečuje. Dává nám vše, čeho
potřebujeme. Drží nad námi svou ochrannou ruku. Když
něčeho potřebujeme a je to pro naši duši dobré a my o to
prosíme, vždy nám to rád .dá. Jindy zase prosíme, aby nám
něco dal a on ví, že by nám to škodilo, nedá nám to..Jedná
zase jako pozemský otec, který nedá malému dítěti nůž
nebo sirky. Budeme tedy Pánu Bohu říkat Otec, i když
nám vždycky nedá to, oč prosíme a dokonce i tehdy, když
nás snad bude trestat. Vždyť víme, že nás někdy i tatínek
nebo maminka musí trestat, když si toho zasloužíme a zrovna
tak to někdy musí udělat Pán Bůh. Budeme se tedy na
Boha dívat jako na dobrého Otce, který vždy ví, co nám
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chybí a nejlépe ze všech tvorů nám rozumí. Vždyť jest
stále při nás, stále i když si to třeba ani neuvědomujeme.

Pravda, v tem oslovení jsme si řekli: Otče náš jenž jsi
na nebesích. Tam v nebi jest Pán Bůh zvláštním způsobem,
ale jinak víme, že jest všude, že se mu nikam nemůžeme
schovat. Když byl svatý Bernardin chlapcem, byl už velmi
hodný a zbožný. Jeho kamarádi to dobře věděli. A tak když
někdy vedli ošklivé řeči nebo nehezky se chovali, stačilo,
aby některý zvolal: Bernardin jde. A to vám bylo, jako
když utne. Hned se chovali pěkně a nic hříšného neříkali.
Když ti chlapci si dávali tolik pozor před jiným hodným
chlapcem, jak by si asi dávali pozor, kdyby si vždycky
vzpomněli, že se Pán Bůh na ně dívá.

My si to tedy vždycky chceme připomenout. Vždycky,
když nás něco bude lákat ke hříchu, vzpomeneme si: Pán
Bůh se na mne dívá, kdybych vlezl do nejhlubšího sklepa
nebo vyletěl do největší výše, vidí mně tam Pán Bůh.
A Pán Bůh je můj otec. Nesmím ho proto urážet nějakým
hříchem. A uvidíte děti, že opravdu, když si tohle připome
nete, že neuděláte žádný hřích a že právě proto si zaslou
žíte být u Pána Boha v nebesích. Amen.

JMÉNO BOŽÍ.

Posledně jsme začali postní dobu promluvou o oslovení
z nejkrásnější a nejúplnější modlitby, kterou známe, z mod
litby Páně: Otče náš. Řekli jsme si, že Pán Bůh je náš dobrý
otec, který se o nás přepečlivě stará. Že nad námi bdí,
i když o tom nevíme, dokonce i kdybychom si toho ani ne
přáli. Neboť Pán Bůh je všudypřítomný. A právě proto,
že Bůh — nejvyšší Pán se o nás stará, máme my povinnost
ukázat mu, že si té jeho péče vážíme. Jsme vděčni rodičům,
že se o nás starají, tím vděčnější musíme býti Pánu Bohu.
A tu vděčnost dáváme na jevo tím, že posvěcujeme jméno
Boží. Řekl jsem to těmi slovy, která jsou v prvé prosbě
otčenáše: Posvěť se jméno Tvé! Budeme tedy dnes hovořiti
o tom, čím posvěcujeme jméno Boží.

Jméno Boží se světí tím, že je uctivě vyslovujeme a že
dbáme, aby nebylo zbytečným a hněvivým vyslovováním
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zneuctěno. Já však dnes myslím na jiné posvěcování jména
Božího. a sice na to, abychom je světili svým životem.
Jak, co to znamená? Hned uvidíme. Jedna holčička si my
slela, že je náramně zbožná. Ráno jednou vstala; ne, ne
zapomněla se pomodlit. To ona vždycky říkala, na to že
se nesmí zapomenout. Pak šla do školy. Ten den zrovna
lilo jako z konve. Naše holčička, Oluška se jmenovala,
obula si krásné galoše, vzala nepromokavau pláštěnku a
ještě deštník a pomalu šla. Dole na ulici uviděla domovní
kovic Pepíka. Byl chudák skřehlý, do rozbitých střevíců
mu teklo; ráno už pomáhal mamince mést chodník. Teď
si vzal učení a běžel do školy. Tak rád by byl, kdyby ho
Oluška vzala pod deštník, ale ona ne. Řekla mu: »Běž,
s tebou nechci nic mít«. A ještě si myslela: takový kluk
roztrhaný by chtěl se mnou jít. Ve škole, o přestávce měla
Oluška dobrou svačinu, Pepík neměl nic. Ale Oluška se zas
od něho odvrátila. Tak, aby se na něi ani dívat nemusela.
Té noci se zdál Olušce divný sen. Zdálo se jí, že jde za
velkého deště — zrovna tak jako to bylo ráno, jde po roz
močené cestě a tentokrát nemá ani pláštěnku, ani deštník,
prší na ni a je jí zima. Viděla —div divoucí — tonže cestnu
s ní ide Pepík jako ráno. Ale s ním ide krásný chlapec. Už
ho poznává — vždyť ie to Ježíšek. Jde vedle Pepíka a
svým pláštěm ho chrání. Oluška se chce k nim připojit, aby
také byla přiiata pod plášť Ježíškův. Ale Ježíšek řekl: »Ne
Oluško. teď si mokni. když isi ráno neměla dobré srdéčko
a nepemohla. ač isi snadno mohla«.

Vidíte. Oluška uctívala iméno Boží ienom slovy, ni
koliv skutkem. A tak to.nemá být. To nemá vůbec žádnou
cenu, kdybychom ctili Pána Boha jenom slovy. My musíme
jeho imérnouctívat svým zbožným životem. Konáním dob
rých skutků. Tím si budeme shromažďovat poklady a bu
deme opravdovými křesťanv. Dnes tedy zvlášť promysteme
si dobře. zda isme iméno Boží neuctívali jen slovy, nýbrž
zda i naše skutky bvly v souhlase s tou prosbou: nosvěťf
se iméno Tvé. Nehoť kdvhychom iméno Boží uráželi ve
skutcích. nemchl by nás Pán Bůh míti rád. Ale my iistě
chceme býti pravými křesťany a chceme iméno Boží oprav
du oslavovat skutky zde, abychom byli oslaveni tam na
nebi. Amen.
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KRÁLOVSTVÍ BOŽÍ.

Probrali jsme si dosud z otčenáše oslovení a první
prosbu. Našli jsme v tom mnoho poučného. Obě dvě tyto
promluvy dohromady spojeny nám řekly, že když se na nás
Pán Bůh dívá, nesmíme konat nic zlého, neboť bychom tím
znesvěcovali jeho svaté právo a zasluhovali bychom Si
mnoho trestu. Dnes si k tomu připojíme další dvě prosby
a sice: Přijď království tvé a buď vůle Tvá jako v nebi fak
i na zemi. Možná, že se vám bude zdát, že tyto dvě prosby
jaksi nepatří k sobě, a že bychom si je tedy neměli spojo
vat, ale hned si ukážeme jak krásně se dají spojit.

Co to království Boží jést, to jsme si už dávno řekli.
Vždyť království Boží jest Církev svatá, avšak také nebe
jest království a konečně také my sami jsme královstvím
Božím, protožei v nás má Bůh kralovat. Ale ať už to vez
merne jakkoliv, vždy nám tu zůstává království Boží. Tedy
říše Boží. A víte, že žádné království, žádná říše nemůže být
bez zákonů. To by si každý dělal, co by chtěl a zlo by po
tíralo dobro zcela bez odporu. I v tom královstvím Božím
jsou zákony a v něm je zákonem vůle Boží. Tak tedy už
vidíte, že tyto dvě prosby jsou tak těsně spojeny, že by
chom si je vlastně odděliti nemohli. Totiž od splnění tě
druhé (buď vůle tvá) závisí splnění té prvé. Neboť Bůh
bude zde opravdu králem — vládcem, až všichni lidé budou
plniti jeho svatou vůli. Je ovšem místo, kde jest neustále
plněna vůle Boží. To je v nebi. Tam jsou andělé, kteří splní
přesně a ihned a bez váhání každý Boží pokyn. Nedělají
vlastně nic jiného než, že čekají na Boží rozkazy. Jinak je
tomu však na zemi.Tady víte, že je mnoho lidí, kteří vůbec
nedbají o Boží zákony. Nestaraií se o ně jako by pro ně
vůbec nebyly. A vůbec není to těžké zachovávat ty zákony
Boží. Vždyťkaždý je zná, vy je znáte také. Ten zákoník
Boží nemá sta paragrafů. Má jich jen deset. Vždyť je to
desatero Božích přikázání. K tomu jsou ještě připojeny
přikázání církevní! Jako světský zákoník, má i tento zá
konník Boží své tresty. Pán Bůh pravda velmi nerad trestá
neboť nás lidi miluje, ale my jsme mnohdy tak nenapra
vitelní, že. třebas nerad, musí sáhnout k trestům. Jsou
ovšem různé. Mohou to být všelijaké nemoci, bída, nebo
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po smrti očisteca konečně peklo. My ovšem plníme vůli
Boží především, protože máme Pána Boha rádi, ale kdyby
to nestačilo, připomeňme si ty tresty, které na nás může
Bůh někdy seslat a to nás také jistě pohne k plnění vůle
Boží. Bůh však nám neukládá mnohdy za povinnost jen
zachovávat přikázání. Někdy chce od nás víc. To je tehdy,
když nám pošle nějaké utrpení. My neradi máme utrpení.
Raději jsme, když nám všechno jde, jsme zdraví, nic nám
nechybí. Ale tohle nebývá vždycky k našemu prospěchu.
Mohlo by se stát, že bychom na to byli pyšni a to už by
nebylo dobře. Proto nám Pán Bůh sem fam pošle nějakou
pilulku, která sice hořce chutná, ale je nám náramně pro
spěšná. Dobře uděláme tedy, když se budeme dívat na
všechny nepříjemnosti, které nás mohu potkat, jako na
věci nám prospěšné. A tím také budeme plnit vůli Boží.

Řekli jsme si dnes, že se vynasnažíme, aby se králov
ství Boží rozprostřelo po celém světě. My, jak teď už víme,
můžeme k tomu přispět tím, že budeme úzkostlivě a peč
livě plnit Boží i církevní přikázání a že také rádi přijmeme
vše, co na nás Pán Bůh pošle. Tím splníme paragrafy
království Božího a dostane se nám občanství v tomtokrálovství tam na nebi. Amen.

CHLÉB.
AŽ dosud probírali jsme to, co se v modlitbě Páně

dotýká slávy Boží. Ano, tak to má být, napřed se vždycky
máme obracet k Pánu Bohu a pak teprve se máme dívat
na sebe a starat se o ty věci, které se už spíše dotýkají
našeho pozemského života. A tak také my se obracíme nyní
k těm prosbám modlitby Páně, které se týkají našeho
života.

Pán Ježíš tolikrát se také staral o ty věci. Ovšem před
nost dával vždycky duši a Pánu Bohu; ale na ty pozemské
starosti také nezapomínal. Proto také my můžeme a máme
dokonce se modlit, aby nám Pán Bůh dal pokrm a oděv,
a to všechno, čeho potřebujeme k pozemskému životu. Ale
to slovo chléb neznamená jenom pokrm pro tělo, znamená
také pokrm pro duši. VždyťPán Ježíš jednou řekl: Já jsem
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chléb živý, který s nebe sestoupil. A ta slova se zrovna
přímo hodí na Nejsvětější Svátost oltářní. Vždyť v ní
je pod způsobou chleba Pán Ježíš a chce se stát každoden
ním pokrmem — ovšem pokrmem naší duše. My tedy
v otčenáši prosíme za pokrm pro svou duši i pro své tělo.
Prosíme o to, ale když se nám toho všeho dostane, podě
kujeme také za to? My umíme sice dlouho a stále prosit,
ale děkovat zapomínáme. A víte, jak je to neslušné dostat
něco a ani za to nepoděkovat. Já myslím, že kdyby nám
někdo něco dal, a my jsme mu za to nepoděkovali, jistě
bychom po druhé nic nedostali. Ale k Pánu Bohu se cho
váme často nevděčně. Ta modlitba díků jest vlastně naší
povinností. Uvažte sami, co nedostáváte od Pána Boha.
Máte hodného tatínka a maminku, kteří se o vás starají.
Pán Bůh jim dává možnost, aby vám mohli opatřit šaty,
boty, aby vám mohli opatřit pokrm. Pán Bůh vám nejen
umožňuje, že můžete bez starostí žít klidně, stará se o vaši
duši. Dopřává vám, že můžete chodit do školy, že se mů
žete naučit tomu, čeho budete potřebovat v životě. Ale
dává vám nejen moudrost a opatrnost pro život přirozený,
dává vám také příležitost, abyste se mohli dostat do nebe.
Dal tu velkou milost, že jste poznali Pána Ježíše. To není do
přánomilionům dětípohanských. Jestlipak jste siněkdy vzpo
mněli na tuto dlouhou řadu darů, které dostáváte od Pána
Boha? Asi mnoho ne. Nedeime se zahanbit i mnohými
zvířaty, která dovedou být vděčná. Děkuime Pánu Bohu,
alespoň slovy Otčenáše. Neboť, když budeme vděčni, dá
nám Bůh další své dary. Amen.

POKUŠENÍ.

Poslední dvě prosby modlitby Páně, o nichž nám ještě
zbývá mluvit, prosí za odvrácení největšího zla vůbec.
Jistě víte všichni dobře, že to největší zlo, to že je hřích.
Hřích je přestoupení vůle Boží, je to něco co Pán Bůh
nechce. Když člověk udělá něco, co Bůh nechce, ukáže
tim, že nemá Pána Boha rád. Je to tak, jako by řekl, že
s Pánem Bohem nechce nic mít, že se raději spojí s ďáblem
proti Pánu Bohu. Ďábel z toho má radost, ale Pán Bůh jen
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velmi nerad zavrhuje člověka do pekel. Ale člověk si to
sám zaviňuje. Nikdo z lidí neudělá hřích hned, zvláště ne
těžký hřich. Cestou ke hříchu je pokušení. Proto v modlitbě
Páně také prosíme, aby ho nás Pán Bůh ochránil. Řekli
jsme si už dávno, že pokušení je svádění ke hříchu. Vy
světlíme si to trochu víc.

První lidé Adam a Eva měli v ráji jen jediné přikázání.
Neměli jíst z prostředního stromu. Oni také chtěli toto
přikázání, které jim Pán Bůh dal pod tak přísným trestem,
zachovati. Ale pak přišlo pokušení. Ďábel, který záviděl
prvním lidem, že je má Bůh rád, chtěl, aby byli také ne
šťastni, jako je on sám. Proto přemlouval Evu, aby si
utrhla ovoce prostředního stromu. Eva dobře věděla, co se
přihodí. Bála se, že Pán Bůh ji potrestá. Ale ďábel ji sváděl
víc a víc. Řekl jí, že bude jako Bůh. A Eva si utrhla. Eva
spáchala hřích. Ji k tomu sváděl ďábel. On ji přemluvil ke
hříchu. Také nás někdy ďábel svádí. On našeptává, aby
chom se nebáli, že to co děláme, že to hřích není.

Frantík šel ráno do školy. Před krámem vedle školy
byla v ošatkách krásná jablka. Zdálo se mu jakoby slyšel
hlas, který mu říkal: »Vezmi si. Nikdo se zrovna nedívác.
Ale hned uslyšel jiný hlas. »Neber! Byla by to krádež«.
A zase se ozval ten první hlas: »Jaká pak krádež! Nevidáno,
jedno jablíčko! Tady jich je. Jen si vezmi«. Frantík podlehl
a vzal si. Frantík spáchal hřích — kradl. Poslechl hlasu
ďáblova, který mu radil ku hříchu a vůbec si nevšímal
toho, k čemu ho povzbuzoval jeho anděl strážný.

Frantík, o kterém jsem teď vyprávěl měl kamaráda
Jirku. Ten byl velmi hodný. Nelhal, poslouchal a vyhýbal
se všem hříchům. Jednou k němu přiběhlo několik chlapců
a řeklo mu: »Jirko, pojď s námi odpoledne do biografu«.
Jirkovi by se sice chtělo do bia, ale přece odpověděl: »Co
by tomu řekla maminka, ona chodí se mnou vždycky od
poledne na procházku«. »A co maminka«, odpověděli kluci,
»musí to vědět, řekni jí, že tam musíme se školou!«. Vidíte
zase pokušení, zase svádění ke hříchu. Tentokráte ne od
ďábla, nýbrž od zlých kamarádů. Ale ještě někdo nás svádí
ke hříchu. Je to naše tělo. Mařenka věděla o tom, že ma
minka schovala do spíže dobrou zavařeninu. Najednou do
stala na ni takovou chuf, že nemohla a nemohla odolat, až
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si pro ni došla a bez vědomí maminky si vzala. Tu nesvedl
ke hříchu ani ďábel ani kamarádi. To byla ta její velká
chuť. Říkáme tomu žádostivost. Vidíte tedy, odkud může
na nás přijít pokušení.

Ale děti pozor! Žádné, ani sebe větší pokušení není
ještě hříchem. Až teprve když sami přivolíme, teprve potom
vznikne hřích. A abychom se ho uvarovali, musíme bojovat
hned proti tomu pokušení. Proti hříchu, to už bývá někdy
marné. Kdyby byla Eva hned jak ji začal had svádět, odešla
pryč, jistě by neudělala hřích. My to chceme tedy dělat tak,
že hned na začátku každé pokušení zaženeme.

Ukázali jsme si v těchto postních promluvách cestičku,
jak očistit svoji duši a jak se líbit Pánu Bohu. Budeme teď
jistě se umět tak modlit modlitbu Páně, abychom si vy
modlili být jednou u Pána Boha v nebi. Amen.
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FIALKA — POKORA.

Měsíc květů máj je zasvěcen Panně Marii. Konají se
každý večer májové pobožnosti, na které tak rádi chodíte.
Má z vás Panna Maria radost. (Není možné, alespoň zde
u nás to nejde, konat májové pobožnosti jen pro děti. Choďte
tedy dále na ty všeobecné májové pobožnosti a nahradíme
si to a myslím, že to bude velmi dobrá náhrada vlastních
májových pobožností — nahradíme si to nyní při mši svaté).
Budeme mít také po celý máj takové májové promluvy.
Řekli jsme si, že měsíc květen je zasvěcen Panně Marii. Je
to tak, jako by měla Panna Maria po celý měsíc svátek.
Když má vaše maminka svátek, uděláte jí jistě nějakou ra
dost, přinesete jí třeba kytičku, tím říkáte tak trochu jak
ji máte rádi. Ale Panna Maria je naše nebeská maminka.
Nemyslíte, že bychom jí také měli udělat nějakou radost?
Nemyslíte, že bychom jí neměli přinést také kytičku? Ano,
půjdeme na ni.

Nejdříve natrháme fialek, ty upevníme na dlouhé
drátky a srovnáme je do základny té kytice. Nad ně při
pevníme několik proutků bílého bezu tak, aby modrá barva
fialek byla vystřídána bílou barvou bezu. Pak přibereme
červené růže, které nám zahoří nad bílou páskou bezovou.
Doprostřed zapíchneme několik prutů bílých lilií. a nakonec
přidáme několik větviček pomněnek které nám budou ob
klopovat stvoly lilií. Ovšem, že pro ty květinky které dáme
do kytice pro Pannu Marii nepůjdeme ke květináři a na
zahradu. Budou to totiž květinky duchovní, které má Panna
Maria ráda. Každá z těch květinek totiž, které jsme svázali
do kytice, znamená některou ctnost. O každé si něco po
víme. Dneska si vezmeme do ruky fialku.

Dali jsme ji až dolů jako základ všech. Neříká vám nic?
Víte, že fialka se skrývá na stráni, v křoví, v trávě. Říkává
se o ní, že je skromná. Je pro nás symbolem pokory. Víte
děti, co je to pokora? Je to opak pýchy. Tak si to snadněji
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vysvětlíme. Pyšný je ten člověk, který si o sobě mnoho
myslí, jinými pohrdá. Rád se vychloubá svými dobrými
vlastnostmi. Obyčejně si myslí, že všichni jsou horší než
on, že mu ubližují. A naopak pokoru má ten člověk, který
ví dobře o sobě, že všechno, co má dobrého, je od Pána Boha.

Jeden svatý vybíral jednou pro chudé almužnu. A ten
muž, kterého o ni prosil, mu místo almužny plivl do obli
čeje. Světec se nezlobil, neláteřil, řekl však: »Děkuji, to
bylo pro mne, a teď mi dejte něco pro chudé«. Ten byl
jistě pokorný a zaslouží si jména svatý. Vždyť pokora je
vůbec základ všech ctností. Zrovna tak jako je pýcha zá
kladem všech hříchů. Vždyť víte dobře, že první hřích,
který spáchali andělé, byl spáchán z pýchy. I hřích, který
učinil Adam a Eva v ráji byl spáchán proto, že chtěli být
jako Pán Bůh, t. j. že byli pyšní. A konečně každý hřích,
který my uděláme, je vlastně také z pýchy. Nechceme Pána
Boha poslouchat a proto neděláme to, co si přeje.

Děti, ta pokora se nezdá tak těžká, ale uvidíte, že vám
to dá moc práce, když se jí budete chtít naučiti. Jak pak to
budete dělat? Především budeme rádi poslouchat každý
rozkaz, který dostaneme doma i ve škole. Ale ne jen to,
i když nás někdo poprosí o nějakou službu, rádi mu ji pro
kážeme. To co jsem teď říkal, jsou případy dosti snadné.
Horší už to bude s tím dalším. Když nám někdo bude něco
vytýkat, nebudeme odmlouvat a vysvětlovat. Obojí to ne
půide tak snadno. To už budeme muset cvičit. Děti, zač
něte s tím opravdu. Panna Maria bude z vás mít velkou
radost. Ona přece je ráda. když se mnoho lidí dostane do
nebe. A to jde neibezpečněji právě tím, že si mnoho o sobě
nemyslíme. Tak tedy s chutí na tu neschůdnou, ale jedi
nou správnou cestu do nebe! Amen.

BÍLÝ BEZ — ZBOŽNOST.

Před týdnem jsme si učinili krásné předsevzetí, že
v letošním máji uvijeme Panně Marii krásnou kytici slo
ženou z různých kvítek. Každá květinka nám bude předsta
vovat jednu z ctností, kterou měla také Panna Maria. A
k poctě Panny Marie, že budeme o té ctnosti uvažovat
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a také se snažit tu ctnost opravdu vykonávati. Minulé ne
děle jsme si všímali květinky ze všech nejskromnější —
fialky. A ta nás povzbuzovala k tomu, abychom vždycky
ve všem byli skromní — pokorní. Řekli jsme si, že ta ctnost
byla největší ozdobou Panny Marie a také je začátkem
vůbec všech ctností. Dnes si všimneme krásných květů se
zvláštní podivnou vůní. Jsou to krásné bílé hrozny bezu.
Nevím, zda uhádnete, co v té naší kytici budou tyto květy
znamenat. Řeknu vám to hned. Je to ctnost, která nás při
bližuje k Pánu Bohu — zbožnost. My jsme zbožní, když
myslíme na Pána Boha. A když na něho myslíme, jsme
blízko u něho. A tak blízko u Pána Boha jsme při modlitbě,
avšak také při mši svaté. A i po celý den, ba po celý život
můžeme být blízko Pána Boha.

Co to znamená, být zbožný při modlitbě, to už dávno
víte. Řekneme si o tom jen, že při modlitbě jsme zbožní
tehdy, když při ní myslíme jen na Pána Boha a na nic
jiného. Kdybychom mysleli na něco jiného, byli bychom
roztržití a naše medlitba by se přestávala líbit Pánu Bohu.
Nejlépe se však modlíme, když jsme na mši svaté. Ale
musíme při té účasti na mši svaté zachovávat pravidla,
která máme pro zbožnou modlitbu. Myslíte, že je zbožně
přítomen mši svaté ten, kdo ani chviličku nepostojí? Pořád
se vrtí. Jakmile za sebou uslyší sebemenší šramof, už se
ohlíží. Dívá se, co se to děje. Za chvilku — a já myslím,
že mnohý z vás, chlapci i děvčata — nemá teď svědomí
docela klidné — začne dokonce takový neklidný čertík str
kat do kamarádů, ba začne jim něco i vyprávět. A to
všechno dělá místo toho, aby dával pozor na oltář, kde
je sám Pán Ježíš. To tedy zbožnost není. Z takového
chování nemá radost ani Pán Ježíš, ani Panna Maria, ani
já, ani nikdo jiný, kdo vás vidí. Jenom ďábel má radost, že
se tak nepobožně chováte, a naopak váš anděl strážný při
tom pláče. A já jsem si teď jist, že od nynějška vy všichni
se chcete při mši svaté chovat krásně zbožně. I když pusa
bude chtít desetkrát něco povídat, přemohu se a budu
zbožný.

Jenomže my nemáme být zbožní jen těch několik chvi
lek, kdy se modlíme, nebo, když jsme v kostele při mši
svaté. My chceme být zbožní pořád. Neznamená to, že
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máme pořád a pořád říkat jen a jen modlitby a nemáme
dělat nic jiného. Tak ne! Zbožné děti to dělávaly vždy tak,
že žily docela stejně jako jiné děti. Po celý den však ne
zapomínaly na Pána Boha. Svatý Alfons třeba, když byl
ještě malým chlapcem, byl jednou s mnoha jinými hochy
na vycházce. Hráli s míčky. Náhle mezi hrou Alfons zmizel.
Hoši to nezpozorovali. Až teprve když k večeru chtěli jít
domů, hledali ho a nalezli v blízkém lesíku, jak klečí a
modlí se před obrázkem Panny Marie. Vidíte, nezapomněl
na modlitbu ani mezi hrou. Také my, když chceme být
zbožní, musíme neustále při všem myslit na Pána Boha.
Když se někdy přihodí něco nepříjemného člověku, který
není zbožný, počne naříkat nebo dokonce nadávat. Ten,
kdo je zbožný, hned si vzpomene na Pána Ježíše a zajde si
do kostela, aby si mu postěžoval a utěší se tím. Kdybychom
snad si nemohli zajít do kostela, připomeneme si alespoň,
jak byl Pán Bůh k nám vždycky dobrý. A i když nám po
sílá třeba nemoc, která trápí naše tělo, že přece je to pro
nás dobré. Že to jistě prospěje naší duši. A tím ukážeme
opravdovou zbožnost. Dělávala to tak třeba malá Lucettka.
Ta holčička měla jen jedno přání. Nechtěla být jenom
zbožná, chtěla být svatá. Věděla, že každý zbožný člověk,
který se chce stát svatým, musí umět s radostí snášet i bo
lesti pro Pána Ježíše. A snáší je rád proto, protože myslí
na něho pořád. Lucettka byla kdys jednou na dětské slav
nosti a tam se nachladila. Dostala zánět plic. Měla velké bo
lesti. Tak velké, že už si myslila, že je nevydrží. Říkala se
smutkem: »To bolí, nechci už být svatá«. Ale pak hned si
vzpomněla na Ježíška a začala se sama utěšovat: »Jak jsem
ráda, vždyť mám ještě tatínka a maminkuc!

Vidíte, tak to dělaly všechny zbožné a svaté děti. My
to chceme dělat také tak. Nejen, že budeme zbožní, když
se budeme modlit, budeme ukazovat, že máme opravdovou
zbožnost, i když přijdeme do kostela. Ale tím, že si budeme
vždy a ve všem vzpomínat na svého dobrého Ježíška, bu
deme zbožní pořád i ve škole, i na ulici, zkrátka všude.
Tak vidíte, že jsem měl pravdu. když jsem řekl na začátku,
že svou zbožností jsme blízko Pána Ježíše. Jsme mu blízko
v myšlenkách zde na zemi, ale chceme mu být blízko na
přímluvu Panny Marie i potom v nebi. Amen.
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ČERVENÉ RŮŽE —LÁSKA.

Viděli jsme už, co v naší kytici, kterou chystáme pro
Pannu Marii znamenají malé fialky, které rozloženy po
celém dolním okraji tvoří její základnu. Uviděli jsme také
už, co znamená bílý bez se svou zvláštní vůní a dnes si
všimneme dalších kvítek, která vkládáme do své kytice.
Jsou to červené růže, nejkrásnější a nejvznešenější květina
vůbec. Říká se proto také o růži, že je to královna květin.
V naší duchovní kytici budou tyto krásné rudé růže zname
nat také královnu všech ctností — lásku. Víte dobře, že
je to jedna z božských ctností, jak jsme o tom už dříve ho
vořili.Jestli se snad na to nepamatujete, připomenu vám to.

Řekli jsme si tehdy, že ty božské ctnosti jsou tři: víra,
naděje a láska. Mít víru to znamená brát jako pravdivé
všechno to, co nám Pán Bůh o sobě řekl, nebo, čemu nás
Církev svatá ústy svatého Otce, biskupů nebo kněží učí.
Mít naději znamená očekávat s pevnou důvěrou, že nám
Bůh dá všechno, co nám slíbil — zvláště svou milost. A
láska — mít lásku to znamená vážit si Pána Boha. Chtít
zůstat jeho přítelem a raději podstoupit nejhorší věci jen
ho neopustit. O tom tedy budeme mluvit dnes a Panna
Maria, která milovala Pána Boha nejvíc ze všech lidí, bude
mít jistě radost ze svých dětí, které chtějí Boha stále víc
a více milovat.

Řekl jsem tedy, že milovat Pána Boha znamená vážit
si Ho — mít Ho rád víc než kohokoli nebo cokoli na světě. —
Kdybych se vás teď zeptal, koho máte nejraději na zemi,
vím, že velkou většinou byste mi odpověděli: Maminku.
Ano, maminku máme ze všech lidí na zemi nejraději. Ne
dopustíme, aby ji někdo urazil. Tím spíše nesmíme ji urá
žet my sami. Kdyby některý chlapec se chlubil, jak má
maminku rád a při tom byste viděly, jak ji neposlouchá,
odmlouvá, mluví o ní ošklivě, nevěřily byste jeho slovům.
Zrovna tak je tomu i vzhledem k Pánu Ježíši. Když ho
máme rádi, bolí nás každá urážka, kterou mu učiní zlí
lidé. Ale nesmíme ho urážet přece ani my sami.

Jenomže Pána Boha musíme mít ještě mnohem raději
než maminku. Ano, opravdu! Kdyby totiž — já sice nevě
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řím, že by se to stalo, ale — přece, kdyby snad vám někdy
maminka říkala, abyste udělaly něco zlého, kdyby vás tedy
snad naváděla ke hříchu, nesmíte ji poslechnout. Musíme
vždy dát přednost slovu Božímu, které hřích nedovoluje.
Tohle, co jsem teď říkal, se sotva kdy přihodí, ale mnoho
krát se už stalo, že zlí lidé nutili chlapce a děvčata ke hří
chu. A v takovém případě vykvetly nejkrásnější růže lásky
k Bohu, neboť ti chlapci i děvčátka se nedali mnohdy ani
mukami odstrašit a pohnout k tomu, aby Boha urazili.
Těm, kteří takovou lásku k Bohu ukázali, říkáme mučed
níci. A jak jsem řekl i dětí bylo velmi mnoho mezi
mučedníky.

Připomeňme si třeba jen svatého Pankráce jehož svá
tek jsme slavili právě minulý týden. Tento chlapec velmi
brzo osiřel. Jeho pěstoun Dionysius odstěhoval se s ním
do Říma, aby Pankrác mchl studovat. Oba pozorovali často
tajemné postavy, které vcházely do jednoho domu. Podařilo
se jim ziistiti, že se tam v tom domě skrývá papež Marcellin
a ti kteří tam chodí, to že jsou křesťané. Vypravili se oba
k papeži a prosili, aby je vyučil v náboženství. On tak učinil
a také je brzy pokřtil. Chlapec mohl zanedlouho ukázat, jak
má Pána Boha rád. Pohanský soudce ho dal zatknout a
předvést k svému soudu. Mluvil k němu velmi dlouho. Ří
kal mu: »Pohleď. ty jsi mladý. Pocházíš ze vznešeného rodu,
majetek máš také velký. Což pak potřebuješ chodit tam
mezi ty křesťany? Jestli-že budeš pohanem, budeš moci
klidně žít, budeš vážený. Maietek ti všechen zůstane.
Jestli-že se však dáš dále svádět křesťany, ztratíš všechen
maietek, všechnu čest a dokonce i život ztratíš«. Pankrác
však nepovolil ani lákání, ani hrozbám a byl popraven.
Vidíte, jak ten soudce chtěl v něm proti lásce k Pánu Bohu
vzbudit lásku k pozemským věcem a chtěl, aby jim dal
přednost. Pankrác však miloval Pána Boha víc a milovalho.až k smrti.

Z toho příkladu svatého Pankráce se učíme, že ani my
nesmíme nikdy dát něčemu přednost nřed Pánem Bohem.
Pán Bůh nechce snad od nás tak velikého důkazu o lásce
jako chtěl od svatých mučedníků, ale nějaký důkaz přece
jen bude chtít. A proto se často modleme: Pane Bože, deiž,
abych tě měl stále víc a víc rád a neurazil Tě nikdy. Ma
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tičko Boží, Panno Maria, přimlouvej se, aby se tak stalo.
Vždyť také tobě bude působit velikou radost, když se nikdy
neproviním proti lásce k Bohu. Amen.

LILIE — ČISTOTA.

Prohlížíme si dnes další květ, který jsme dali do kytice
pro Pannu Marii. Máme jej v prostředku. A nejvýš nad
ostatními. To proto, že převyšuje svou krásou všechny
ostatní. A vypadá to také tak, jako by byl těmi ostatními
také v té výši udržován. Tím květem, který dnes prohlí
žíme, je lilie. Krásný veliký květ, který zrovna září svou
bělostí. A právě proto, že je tak krásně bílý, připomíná
nám ctnost, která je nejkrásnější v dětské duši.

Je to čistota. Také jinak bychom mohli říci stydlivost.
Je to nejkrásnější ctnost, protože je Pánu Ježíši i Panně
Marii nejmilejší. Ale právě protože jest jim nejmilejší,
ďábel ji chce zničit. Neboť každý hřích sice škodí naší
duši a vyhání odtamtud Pána Ježíše, ale nečistota, tedy to,
co porušuje stydlivost, ta přivádí naši duši zrovna do
otroctví ďáblova. Děti na světě je mnoho věcí, které jsou
ošklivé, které jsou hříšné. Je jich mnohem více než těch
dobrých věcí. A v tom velikém množství hříchů si musíme
zvlášť dát pozor na ty hříchy, které nás okradou o čistotu.
Řeknete jistě: A tak bychom rády věděly, když je těch
hříchů tolik, jak mezi nimi poznáme tyhle nejnebezpečnější.
Poznáme je podle toho, že se lidé za ně nejvíce stydí. Za
žádný hřích se nikdo nestydí víc než za hřích proti Šestému
přikázání. Se vším byste se rády svěřily tatínkovi nebo ma
mince. Jenom když vás napadne nějaká ošklivá myšlenka,
nebo některý kamarád vám řekne něco ošklivého, to nejde
tak snadno. Jako by vám někdo zacpával ústa a přeci je
potřeba říci to na sebe.
-Svatý don Bosco, veliký přítel dětí, měl jednou podi

-vuhodný sen. Zdálo se mu, že je v kostele, kde stály dlouhé
řady hochů připravených ke svaté zpovědi. Don Bosco zpo
zoroval za zády některých hochů podivná zvířata. Vypadala
jako rozježení, oškliví kocouři. Každý z nich držel v pazou
rech uzdy, kterými řídil jazyk každého z chlapců, aby se
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ve svaté zpovědi nevyznal ze všech hříchů. Ti oškliví ko
couři v tom vidění svatého Dona Bosca byli ďáblové. A
zrovna tak ďábel snaží se zabránit, abyste neřekly nikomu
nic o těch ošklivých věcech, o nichž víte. Ono také třeba
mnohéz toho, co vy pokládáte za hřích, hříšné není, ale
ďábel doufá, že se přece něčeho hříšného dopustíte, když
budete takovými tajnůstkáři. Tedy první podmínkou toho,
abyste si udržely svoji duši stále. jako lilii bílou, je, abyste
všechno, co ošklivého vás napadne, nebo co vám řeknou
jiní, abyste se s tím svěřili mamince, tatínkovi nebo knězi.
Každý z nich vám rád poradí a řekne vám jak si máte
počínat.

Když si toho nebudete všímat, stane se něco velmi
ošklivého. Pohlédněme zase na tu bílou lilii. Její krása
zrovna září v slunečním světle. Ve velkém kalichu se hou
pají prašníky obklopující bliznu. Opojná vůně stoupá k nebi.
A tu ze zdola leze po stvolu ošklivá housenka. Je chlupatá
a už pohled na ni vzbuzuje odpor. Leze pomalu až na
květní lístky. Zanechává za sebou špínu, kterou poslintala
bělostnou lilii. Když doleze až nahoru, pustí se s velkou
chutí do ožírání lístků. Co se stane? Jestliže tomu nikdo
nezabrání, ožere odporná housenka všechny lístky a nechá
tam jenom ožraný stvol. Co uděláme? Shodíme ji co nej
rychleii a zašlápneme ji.

Zrovna takovou odpornou housenkou je hřích nečistoty,
A ten hřích, kdyby se měl usadit ve vaší duši, okousal by
ji tak, že by z ní zbyla jen ubohá troska. Proto každou
ošklivou řeč a každou myšlenku odežeňte a zašlápněte jako
tu housenku. Proč vám tohle všechno říkám? Proč jsem
nejdříve chtěl, abyste se s ničím neskrývaly, neboť by v tom
mchla být skryta nečistota? Pak jsem vám líčil ošklivý
hřích jako ohavnou housenku. Děti, to bylo proto, abych
ve vás vzbudil odpor proti nečistým hříchům. Proti všem
hříchům, jimiž se porušuje šesté přikázání Boží. Aby ta
vaše hrůza před nimi byla ještě mnohem větší, než jakou
máte třebas před šestkou nebo před velikou nemocí, nebo
před jakýmkoli zlem tady na světě. A chci, abyste tu hrůzu
měly proto, že následky toho hříchu isou zrovna příšerné.
Když některý zkažený člověk dělá hříchy proti šestému
přikázání, ztrácí víru. On si toho totiž přeje, aby Pán Bůh
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nebyl, protože by ho trestal za jeho hříchy a nakonec si
myslí, že není opravdu a už tím je v nevěře. A vy jistě
nechcete dojít tak daleko, že byste na Pána Boha zapome
nuly, neboť byste pak musely do pekla.

Drahé děti, vaše dušičky jsou ještě tak krásné a bě
lostné jako ta lilie, slibte dnes opravdu, rády a poctivě, že
je budete hlídat před každou i maličkou housenkou ne
čistoty, která by mohla zničit krásu vaší lilie. Dnes máme
svátek Ducha svatého. Připomínáme si jak sestoupil na
apoštoly a naučil je všemu, čeho potřebovali. My ho také
dnes prosíme, aby na přímluvu Panny Marie nám dal po
znati hřích včas, abychom jej mohli vyhodit z duše ještě
dříve než tam zapustí kořínky. Neboťjen tehdy, když bude
duše naše uchráněna těch odporných housenek bude se líbit
Panně Marii nyní i v nebi. Amen.

POMNĚNKY — VYTRVALOST.

Zbývá nám už jen poslední květinka. Skoro jsme na
ni zapomněli. Obklopovala docela skromně tu krásnou lilii.
Je to pomněnka. Její drobná, modrá očka nám však říkají
velikou pravdu. Všimněte si toho jména: pomněnka. Neříká
vám nic? Opravdu? Jen vzpomínejte, ve kterém slově sly
šíme totéž! Řeknu vám to tedy! Je to ve slově: nezapomínej.
Tedy tato poslední květinka, kterou dáváme ve své kytici
Panně Marii nám říká: Nezapomeň. Nezapomeň na všechno
to, co jsi v tomto měsíci slyšel. Nezapomeň hned zítra na
to krásné předsevzetí, které jsi učinil. Neboť jenom tehdy
přijme Panna Maria náš dárek, když si pevně umíníme
neslevit z té dobré cesty, na niž jsme se dali. Zkrátka když
budeme vytrvalí. Vytrvalost musí být i naší vlastností,
když budeme chtít dosáhnout lásky Panny Marie i jejího
Božského Syna. Co to znamená být vytrvalý?

To vědí nejlépe sportovci. Když chce některý z nich
dosáhnout nějakého rekordu, nebo když chce zvítězit na
závodech, musí se vytrvale a dlouho připravovat. To není
jen tak snadné! To nestačí jen přihlásit se k závodům a
myslet, že hned dosáhne prvního místa. Když je to třeba
běžec, musí pěkně každého rána brzo vstávat! I když se mu
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nechce, musí si udělat ranní čtvrthodinku a běhat. Zkoušet
různé druhy běhu, kontrolovat se neustále. A tak to musí
denně. A ne snad jen jeden rok! Mnohdy cvičí celá léta,
než se mu podaří vypěstovat tělo tak, aby bylo silnější než
těch ostatních a aby mohl dosáhnouti prvého místa. Ale
nestačí mu jen, aby cvičil, musí také odstraňovat všechno,
co by mu škodilo. Na příklad nesmí pít lihových nápojů.
Musí se řídit určitým přesným pořádkem. A zase hlavní
úlohu v tom hraje železná vytrvalost. Nesmí ustoupit nikdy
před žádným svodem. Jediné porušení té životosprávy může
zničit jeho dlouhou námahu. Proto se ho musí vyvarovat.
A pak může doufat, že dosáhne něčeho vynikajícího, že
jeho výkon se octne v tabulce rekordních výkonů. Jeho
fotografie bude otištěna v novinách. Lidé, mnoho lidí se
mu bude obdivovat. A pro tento výsledek celá léta trenoval
a nedal si pokoje.

My jsme podle slov svatého Pavla také běžci. Běžíme
k nebi. Chceme také doběhnout mezi prvními, abychom do
stali velkou cenu. Myslíte, že to půjde bez vytrvalosti v tre
ningu? Rozhodně ne. Trenovat budeme ne ovšem své tělo,
ale svoji duši. A v čem? Především v těch ctnostech, o kte
rých jsme slyšeli v tomto krásném měsíci. Bez žádné z nich
to nepůjde. Kdyby nám některá z nich chyběla, běželo by
se nám to hrozně těžko. Kdybychom na příklad neměli po
koru, nemohli bychom se ani zdaleka podobat Pánu Ježíši
ani jeho svaté matičce. Kdybychom nebyli zbožní, jak pak
bychom směli doufat, že se do nebe dostaneme? Zrovna
tak, když nebudeme mít rádi Pána Ježíše nebo kdyby duše
naše byla ohlodána ošklivou housenkou nečistoty, nemohli
bychom dosáhnout rekordu, který nám dá nebe. V těch se
tedy budeme trenovat. Ale nemyslete si, když si dnes ře
knete: Ano všechno je to náramně hezké. Všechno je to
pravda. Do nebe také se chceme dostat. Tak tedy od zítřka,
nebo raději už hned teď budu pokorný, zbožný, budu mít
Pána Boha rád, budu si chránit čistou duši. Kdyby si tohle
některý z vás řekl, já bych mu na to odpověděl: Ano, je to
velmi krásné předsevzetí. Jen začni a vytrvej. Ono se to
děti snadno řekne, ale vytrvat to už je horší. Sotva si třeba
umíníš, že budeš poslouchat maminku, už tě plno věcí začne
svádět k tomu, abys svoje předsevzetí porušil. Třeba je
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zrovna venku tak krásně. Ty bys zrovna tak rád běžel na
hřiště a maminka zrovna teď chce, abys zůstal doma u malé
sestřičky. Jestliže poslechneš, máš naději, že vytrváš na
dobré cestě. Jestliže však podlehneš tomu svádění krásného
počasí a kamarádům, kteří venku čekají, nebyl jsi vytrvalý
v dobrém předsevzetí a budeš muset znovu začínat. Někdy
se zase může státi, že některý chlapec nebo holčička, chce
býti hodný, ale pokaždé když se připravuje ke svaté zpo
vědi, přichází skoro na tytéž hříchy, ze kterých se zpovídal
posledně. Kdyžnebude mít vytrvalost, řekne: Ono to stejně
není k ničemu. Mám hříchy pořád a pořád. Tak toho ne
chám a bude to stejné. Ten chlapec, který by to řekl, ten
by špatně pochodil. My se od toho treninku své duše ne
smíme dát odstrašit neúspěchy.

Před mnoha lety žil veliký vojevůdce Tamerlán. Byl
náčelníkem mongolským až kdesi daleko na východě Asie.
Vypravil se na velikou válečnou výpravu. Nedařilo se mu
však. Jeho vojsko bylo však stále a stále odráženo. Byl už
unaven a chtěl se již dalších bojů vzdát. Ležel ve stínu vy
soké zdi a přemýšlel o svých neúspěších. Při tom tak po
zoroval, že na zeď leze mravenec a nese dřívko mnohem
větší než je sám. Podařilo se mu vylézt sotva do polovice,
když ho váha jeho břemene strhla zpět. Mravenec se ne
vzdal, znovu začal těžce stoupat. A zase spadl. Tamerlána
to začalo bavit. A tak pro zajímavost začal počítat, kolikrát
se mravenec vypraví na zeď. A hádejte, kolik napočítal?
Devadesátdevětkrát mravenec lezl a devadesátdevětkrát
spadl. Ale po sté se mu podařilo přelézt zeď. Tamerlán si
řekl: Jenom vytrvalost pomohla tomu mravenci přes zeď,
jenom vytrvalost pomůže také mně. Dal hned troubiti k no
vému útoku a zvítězil. í

Zrovna tak my chceme zvítězit. Zrovna tak musíme
být vytrvalí. Bez toho nedosáhneme nebe. Bez vytrvalosti
nebudeme nikdy vidět naši milou matičku v nebi Pannu
Marii. Ale my k ní chceme, my ji máme rádi, a ona — ona
také chce, abychom tam k ní přišli. Nebojte se žádných
překážek. Panna Maria nám pomůže, jen se k ní vytrvale
modleme, vytrvale zachovávejme všechna přikázání a mů
žeme se těšit, že se s ní budeme věčně radovat. Amen.
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IV

Díváme se do světa

Prázdniny — myšlenky exerciční

Pro vyšší stupeň



SVĚTMIMONÁS.

Mnozí z vás uviděli po prvé zas po celém roce včerej
šího večera krásnou Boží oblohu nezakrytou ani kouřem

"z továrních komínů, ani přezářenou světlem mohutných
pouličních světel. Takovou krásnou, tmavou oblohu bez
jediného mráčku, na níž září jako zlaté hřeby hvězdy.
Představme si znovu dnes tu všechnu krásu a řekněme si
něce o ní, neboť ta krása a velikost nám bude vyprávět
o nekonečnosti a všemohoucnosti Boží.

Kdybych vám řekl: »Spočtěte všechny ty hvězdičky,
které vidíte nad sebou«, jistě byste mi řekly: »Není to
možné, takové velké množství přece nemůžeme spočítat«.
Ale byli už učenci, kteří to učinili. Začali nejdříve počítat
hvězdy, které je možno vidět pouhým okem. A napočítali
jich na severní polokouli tři tisíce a také tři tisíce na jižní
polokouli. A to bylo jen pouhým okem. Zkuste to jen podí
vat se na nebe obyčejným kukátkem a už uvidíte, kolik
nových hvězdiček vám přibude. A co teprve, kdybyste
vzaly na pomoc veliký dalekohled, který mají hvězdáři. To
se pak už opravdu nedají ty hvězdné světy spočítat. Hvěz
dáři, kteří nám vždycky říkají vysoká čísla, která byste
někdy nedovedly ani napsat, anebo, kdybyste je viděly
napsaná, ani přečíst, říkají, že prý je jen 30 tisic milionů
sluncí ve vesmíru. A to prý ještě není konečný odhad. Nad
takovými čísly už nám zůstává rozum stát. Ale nemysleme
si, že když je tolik hvězd ve vesmíru, že jsou nějak malé.
Kdybychom se chtěli k nim podívat, zjistili bychom, že
jsou nesmírně daleko od nás, a proto se zdají maličké. Zku
síme nejdříve vypravit se na nejbližší nebeské těleso — na
měsíc. Abychom tam byli dříve, vstoupíme do letadla, které
letí rychlostí 400 km za hodinu a dostaneme se tam za 40
dní. Horší by to už bylo. kdybychom chtěli se dostat na
největšího člena naší soustavy, na slunce. Vlak, který nás
přivezl sem, jel rychlostí asi 50 km za hodinu. Na slunce
bychom s ním jeli asi 340 let. To by už asi dovezl až k cíli
jenom naše vybělené kosti. Kdybychom se uzavřeli do gra
nátu a dali se na slunce vystřelit, letěli bychom asi pět let,
než bychom se tam dostali. A od nás ze země na slunce,
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to není ještě největší vzdálenost. Vždyť z mnohých hvězd
letí k nám světlo celá staletí! Proto tedy se nám ty hvězdy
zdají tak malé! A zatím! V některých z nich by se pohodlně
mohla otáčet země kolem slunce a nemusela by ani zmen
šovat svou vzdálenost od něho. Teď si představte, že celé
to ohromné množství hvězd a sluncí je v neustálém pohybu.
Měsíc se točí kolem země. Země krouží kolem slunce. A
slunce i se zemí a S ostatními planetami zase kolem něja
kého jiného bodu vesmíru. A přesto, že těch pohybů je
tolik, přece se nesrazí, ani nevyšinou. Všecky hvězdy jedou
celá tisíciletí po svých drahách přesně a bez zpoždění. Jest
liže jsme se před chvílí divili tomu ohromnému počtu
hvězd, divíme se teď ještě více tomu skvělému pořádku
mezi nimi. Myslím, že teď už samy řeknete: »Jak neko
nečný a moudrý je Pán Bůh! Lidé už mnoho tisíc let zkou
mají ty hvězdy a ještě nejsou zrovna moc daleko a Pán
Bůh to vše sám učinil«.

Jsou lidé, kteří nevěří v Pána Boha. Ale když se ne
udělá ani nám nic samo, jak mohla vzniknout ta ohromná
stavba tolika sluncí a hvězd? Kde se vzal v ní ten vzorný
pořádek? Ten také vznikl sám od sebe? Ne! My věříme
pevně, že to všechno učinil Pán Bůh. A jak je veliký a silný
ten Pán Bůh! Když nám hvězdáři předkládají ta ohromná
čísla, točí se nám nad nimi hlava. A ta čísla všechna jsou
jen konečná. Bůh je ještě mnohem větší, neboť Bůh je
nekonečný.

Když jsme se dnes vypravili jen tak na skok do těch
ohromných dálek Božího vesmíru, poznali jsme na něm
všude stopy Boží. Všechno to, čeho jsme si všimli, nám
ukazovalo velikost a moudrost Pána Boha. Kdybychom měli
příležitost mluvit více o těch velkých divech, které se
odehrávají tam v těch nesmírných dálkách hvězdného
nebe, nabývali bychom stále více úcty k Bohu nekoneč
nému. Říkali bychom si stále: »Pane Bože, jak je ta země
maličká proti tobě! A jak já sám jsem nepatrný červíček.
Jak by to bylo ode mne drzé, kdybych se já chtěl někdy
postavit proti Tobě. Ne, Pane Bože, nikdy nechci udělat nic
proti Tobě. Vždycky chci sloužit jen Tobě. A budu si to
považovat dokonce za velikou čest, že mohu sloužit Tobě,
svému velikému Bohu, nyní i vždycky. Amen«.
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SVĚTKOLEMNÁAÁS.

Poslední promluvou jsme se octli za hranicemi. Po
zorovali jsme ohromnost vesmíru a divili jsme se jí. Ta Boží
nekonečnost a všemohuocnost, kterou nám vesmír ukazoval,
ta nám Pána Boha jaksi vzdalovala. Ukazovala nám ho jako
nekonečně mocného Pána všehomíra. Báli bychom se ho,
kdybychom nevěděli, že je náš pečlivý a dobrý otec. Aby
chom se o tom přesvědčili, budeme zas prohlížet dílo Boží
v tom, co vidíme kolem sebe. Seznámily jste se už s příro
dou. Příroda má v sobě tolik krásy, že na každém kroku
se obdivujeme lásce a moudrosti Pána Boha.

Možná, že jste už někdy slyšely o svatém Františku
z Assisi. Ten miloval přírodu snad ze všech svatých nejvíce.
Miloval ji proto, že v ní nalézal stopy Boží činnosti. Chceme
také dělat takové stopaře. Hledat v přírodě moudrost Pána
Boha. Je dnes krásný, sluneční den. Slunce zrovna jásá na
čistě modré obloze. Vzduch je příjemně prohřát a hemží se
životem. Až po mši svaté vyjdete ven, všimněte si toho!
Těch krásných motýlů co poletují nad strání u lesa! V trávě
se rozvíjí také velmi čilý život. Co těch broučků bychom
našli jenom na maličkém kousíčku země! A ty květiny!
Žádný malíř nemůže přesně vystihnout tu pestrou směs
chrp, zvonečků, kopretin, vlčích máků a ostatních pestrých
kvítků. Nádherná Boží příroda žije. A teď si představte, že
by Pán Bůh dal zhasnout slunci a už je nikdy nerozzářil.
Co by se stalo? Všechno kolem nás by se náhle ponořilo do
tmy. Hvězdy by sice nádherně zářily na tmavé obloze, ale
tepla by nedávaly. Země by začala rychle vychládat a život
na ní by mizel a za nedlouho by země byla ztuhlá, ne
obydlená, bez života a bez krásy. Už víme z tohoto straš
ného obrázku, jaký dar nám dal milý Bůh, že rozsvítil tam
daleko v nebeském prostoru slunce a dopřává nám jeho
světla a tepla. Děkujeme mu za to! Ale pozor! Nenapadá
vás nic? Opravdu? Vždyť to slunce nám ukazuje i to, co
pro nás, pro naši duši znamená Bůh. On je naší duši slun
cem. Bez něho a bez jeho lásky nemohla by vůbec žít a
ztuhla by v nenávisti.

Ale vraťme se k svému pozorování. Až půjdete odpo
ledne ven, vezmětedo rukou nějaký kvítek. A podívejtese
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do něho. Uvidíte to jeho jemné zařízení. Ty prašníčky na
tenounkých tyčinkách a uprostřed velká lepkavá blizna.
Na dně toho kvítku prýští sladká šťáva, která láká hmyz.
A ten potom přenáší pyl z květu do květu. A všimněte si
také dobře toho stvolu, na němž se houpá kvítek, který
pozorujete. Jak je to stéblo úzké, ale jak pevné. Žádný
stavitel nepostavil ještě tak pružnou a pevnou věž, jako
jsou stébla trav a obilí. Vidíte, že tu máme jednu stopu
Boží. Neboť, jak je moudrý ten, který dal tomu prostému
kvítku tak krásně a účelně růst. Klaňme se mu a děkujme
mu! Ale, když už jsme dnes v pozorování přírody, budeme
pokračovat. Na svých procházkách jste už viděly několik
mravenišť. Už z dálky jsme mohli vždycky pozorovat, kde
asi jsou, neboť k nim vedly vždy hotové silnice, na nichž
byla vždy hustá doprava. Taková mraveniště, to jsou velké,
spořádané státy, ve kterých má každý určený obor, kterým
se zabývá. Kdybychom za teplého dne odhrábli trochu je
hličí v nejvyšší vrstvě — ale nedělejte to, škodily byste
jim — uviděli bychom tam pod vyhřatou střechou mra
veniště rozložená vajíčka nebo kukly, aby se vyhřály. Když
se začnou stahovat mraky a studený vítr rozhoupá trávu
i stromy, vajíčka už jsou uklizena v teplých pokojíčkách
uvnitř mraveniště. Jak ty jejich mravenčí chůvy o ně pe
čují! Vědí, třebaže se tomu neučily, čím je mají krmit.
Vědí, kdy je vynést k povrchu, kdy zase uklidit. Poznají,
když se červíček chce zakuklit. Zkrátka dovedou tolik věcí,
že se až divíme. Ale, děti, ten mraveneček neví nic o tom,
jak je dokonalý. On neví ani, proč tak jedná. To ho všechno
naučil moudrý Pán Bůh a umožnil mu tím život. A to jsme
viděli jenom několik z těch příkladů, které denně budete
objevovat v krásné přírodě. A co teprve, jaký svět bychom
poznali, kdybychom pozorovali život drobnohledem! Kolik
bychom viděli nepatrných živočichů! Ani v malé kapce
vody bychom je nemohli spočítat, co jich tam je.
A na každého, i na toho nejmenšího myslí dobrý Pán Bůh
a každému z nich dal schopnost žít. A jestliže myslí na to
všechno tvorstvo, od těch nejdrobnějších zvířátek až k těm
ohromným tělesům nebeským, o nichž jsme mluvili po
sledně, nezapomene ani na nás. Nezapomene ani na naši
duši a dá nám to, čeho budeme potřebovat. Dívejte se vždy
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na přírodu jako na veliký zázrak Boží dobroty a lásky a
také jako na div Boží moudrosti. Všechno v celé přírodě
bude nám vyprávět o Pánu Bohu, moudrém Stvořiteli a
dobrém Otci, který se o celý svět tolik stará. A z toho po
zorování budete mít Pána Boha stále víc a více rádi a on
tu svou lásku bude také vám vždy splácet. Amen.

SVĚT VNÁS.

Podivovali jsme se, jak je úžasně zajímavý svět kolem
nás. Nejprve to byl ten ohromný svět kolem naší země,
potom zase ten krásný Boží svět na zemi kolem nás. Dnes
se podíváme do sebe. Ano, do sebe se dnes budeme dívat.
Ale nemám vůbec v úmyslu vyprávět o ústrojích našeho
těla. Bylo by to jistě velmi zajímavé, neboť i na tom by
chom viděli velikou Boží moudrost. Chceme si všimnout
své duše. Mluvíme o ní pořád, ale vlastně nikdy jsme si
neřekli, co to je. Dnes si ji trochu prohlédneme. Ale musíte
na to moc dobře dávat pozor, protože je to už hodně těžké.
Naše duše se v lecčems podobá andělům. O andělích víme,
že jsou to bytosti, které nemají těla. Nemůžeme je tedy
vidět, ani se jich dotýkat. Zrovna tak nevidíme svou duši,
ale přece o ní víme, že ji máme. Jinak bychom vůbec něžili.
A ta naše duše má rozum a má také svobodnou vůli. Tím
rozumem poznává. A poznává jím i věci, které nelze ani
vidět, ani hmatat. Poznává třeba Pána Boha. To zvíře ne
může. Proto říkáme, že zvířata rozum nemají, kdežto člo
věk ano. A ta svobodná vůle je k tomu, aby se člověk mohl
rozhodnout mezi dobrem a zlem. Tu zvíře také nemá. Těmi
dvěma vlastnostmi se lidská duše přibližuje vysoko k obrazu
Božímu. Aby však člověk správně používal rozumu i svo
bodné vůle, dal mu Pán Bůh hlídače. Jistě, že už jste často
zaslechly jeho hlas. Chystáte se třeba na procházku nebo
na plovárnu a ten hlídač ve vaší duši zvolá: »Pozor! Ne
choď! Máš příliš mnoho práce«. Dejme tomu, že uposlech
nete jeho hlasu a on hned potom, když jste splnily svou
povinnost, začne vás chválit. Máte klidné svědomí, že jste
jednaly správně. Kdybyste však přes jeho varování šly
ven a práci nechaly prací, tu by ten hlídač vás začal zne
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pokojovat. Vytýkal by vám to tak dlouho, dokud byste svou
chybu nenapravily. Tomu hlasu, který nás varuje, napo
mínái chválí, říkáme svědomí.Je to velmi důležité a po
třebné zařízení naší duše. Nejdůležitější pro nás je hlas
svědomí před tím, než nějaký skutek vykonáme. Tím hlasem
se musíme řídit, když se jím neřídíme, máme hřích. A právě
proto je svědomí tak důležité. Musíme se tedy starat o to,
aby svědomí nebylo ani příliš volné, ani zase příliš úzkost
livé. Dosáhneme toho tím, že budeme dobře se učit svatému
náboženství, neboť z něho se podrobně a přesně dovíme, co
máme dělat a co ne, a potom, když budeme svědomitě plnit
vůli Boží. Pozorovali jsme tedy dnes, jak naše duše svým
rozumem může krásně poznat, jak máme žít, naše vůle že
se může pedle toho, co poznal rozum, řídit, a konečně že
pomocí svého svědomí poznáme vždy včas, kde je hřích,
a vyhneme se mu. Budeme-li tedy správně svým svědomím
řídit všechno své jednání, bude naše duše vždy v přátel
ském poměru k Pánu Bohu zde na zemi a jednou bude
u něho i šťastna na věčnosti. Amen.

LIDÉ KOLEM NÁS.

Rozhlíželi jsme se už daleko nad nás na hvězdnaté
nebe. Divili jsme se už také moudrosti a lásce Boží v uspo
řádání přírody kolem. Dokonce podívali jsme se už také
do sebe. Dnes si všimneme zase života kolem nás, ale ne
budeme se dívat ani na rostlinky, ani na broučky nebo.jiná
stvoření. Dnes si všimneme lidí kolem nás. Lidí dobrých
i zlých, lidí stejné víry s námi i odlišného vyznání. A
vždycky se budeme ptát, jak se my máme podle vůle Boží
k nim chovat. Ještě než si budeme všímat těch skupin lidí
kolem nás, zopakujeme si z katechismu, jak se máme. na
každého člověka dívat.

Řekl nám to sám Pán Ježíš, když přijal a doplnil od
pověď toho zákoníka, který se ho ptal, co má činit, aby
měl život věčný. Řekl tedy: »Milovati budeš Pána Boha
svého z celého srdce svého, ze vší mysli své a ze vší síly
své. A druhé je podobné jemu. Milovati budeš bližního
svého: jako sebe samého«. Tedy my máme mít rádi. kaž
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dého svého bližního jako sebe, a to proto, že každý je nám:
před Pánem Bohem roven. Před Pánem Bohem nerozho
duje to, zda někdo má bohatý kabát neb jen chudou halenu.
Nezáleží na tom, zda je bohatý nebo chudý. Nezáleží na
tom, zda je učený nebo neučený. Pánu Bohu záleží jen na
duši. A tu má každý člověk stejnou. Každou tu duši všech
našich bližních stvořil Pán Bůh, za každou z nich trpěl Pán
Ježíš a umřel na Kalvarii. Proto také my si musíme vážit
každého člověka, neboť není o nic méně něž my.

Ale přesto, my nemáme všechny lidi stejně rádi. Když
se vás zeptal někdo, když jste ještě byly malé, koho máte
nejraději, odpověděly jste vždycky stejně: Maminku. Ma
minka je tedy jistě první z té skupiny lidí, kterým říkáme
dobří. Co se o vás nastarala, kolik bolestí jste jí způsobily
a přece vás má stále stejně ráda. Zachovejte jí tedy pořád
první místo ve svém srdci a odplácejte jí její lásku svou
vděčností. Ale ta skupina lidí, kteří vás mají rádi a jsou
vašimi přáteli, ta je velmi početná. Musíte do ní zařadit
1 tatínka a všechny ty ostatní, kteří se nějakým způsobem
o vás starají. Ta jejich starost o vás a láska k vám se
musila někdy projevit třeba i pokáráním nebo trestem.
A vy hned jste si možná myslily, že tatínek nebo ten,
kdo vás trestá, že už je vaším nepřítelem. Ten trest třeba
vás někdy opravdu bolel a věřte mi, že bolel ještě víc toho,
kdo vás trestal. Až budete větší, pochopíte to, a až dospě
jete, budete jistě cítit velkou vděčnost k tatínkovi, který
vás přísně vychovával, a zcela určitě budete mnohem více
oceňovat pana učitele, který ve škole byl přísný, než toho,
který vám dovolil, abyste si dělaly co chcete. To je tedy
ta první skupina těch lidí, kteří jsou kolem nás. Jsou v ní
lidé, kteří nás mají rádi. Musíme jim to ovšem oplácet
stejnou láskou. Konečně, není to tak těžké. Horší to bude,
až budeme uvažovat o těch zlých lidech. Vy jste se sotva
setkaly už s takovým zlým člověkem, který by vám
schválně ublížil, a to jenom proto, abyste měly bolest.
Ale jsou takoví zlí lidé. Jak se máme chovat k nim? Jsou
to ovšem také naši bližní. »No dobře,« řeknete, »ale jak
mám mít rád člověka, který mi už tolikrát ublížil a ještě
pořád přemýšlí, jak by mi způsobil bolest?« Uznávám,
že je to těžké takového člověka mít rád. A Pán Bůh také
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od nás nechce, abychom se snad na něho usmívali a pro
kazovali mu nějakou zvláštní ochotu. Ale nenávist k němu
mit nesmíme; musíme být vždycky ochotni se s ním smířit,
kdyby nám podal ruku k smíru. Víc dělat nemusíme. Ale,
když se chceme líbit Pánu Ježíši, můžeme si najít prostře
dek, jak z toho zlého člověka udělat dobrého. Říkává se,
že kapka medu zmůže víc než celý sud octa. Když tomu
člověku, který je na nás zlý, budeme ukazovat přívětivou
tvář a nikdy mu jeho zlobu neoplatíme, možná, že to s ním
hne a on se stane zase dobrým. Podobně se chováme i k těm
lidem, kteří nejsou stejné víry jako my. Nikdy jim nedáme
na jevo, že jimi pohrdáme. Budeme k nim úslužní. Nesmí
na nás nikdy poznat lhostejnost nebo špatnost. Snažíme se
být dokonalými, protože tím je můžeme přivést do Církve
svaté. V jednom však musíme být pevní. A to, že se nikdy
nemůžeme s nimi stýkat ve věcech náboženských, poněvadž
tím bychom dávali na jevo, že si své svaté víry nevážíme.
A měli bychom z toho také hřích. Tedy mezi těmi lidmi,
kteří žijí kolem nás, buďme vždycky takoví, aby se řeklo:
»Hleďte, to je opravdu katolický chlapec. Je vidět, že si
svého náboženstvíváží«. A tím už se staneme apoštoly Pána
Ježíše a on nám sám za to dá svou odměnu. Amen.

NAŠE SLUNCE.

Jednou, a není tomu dávno, přirovnal jsem Pána Boha
ke slunci a řekl jsem, že Pán Bůh je pro naši duši tím,
čím je slunce pro přírodu. A to všechno teplo a všechny
své milosti, kterými oživuje Pán Bůh naši duši, soustředil
do mše svaté. Do ní jako by uzavřel všechno to, čím roste
naše duše. Mše svatá je zkrátka to nejvzácnější, co máme.
Vždyť při ní se obnovuje oběť Pána Ježíše na kříži. Není
žádného podstatného rozdílu mezi mší svatou a mezi obětí
Pána Ježíše. Srovnáme si obě oběti. Na kříži obětoval Pán
Ježíš sám sebe za nás. A při mši svaté obětuje se on sám.
Při proměňování sestoupí na oltář a podává se jako oběť
Otci nebeskému za nás. Rozdíl je jenom ve způsobu, ja
kým se cbětuje. Na kříži to bylo způsobem krvavým, při
mši svaté způsobem nekrvavým. První mši svatou sloužil
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sám Pán Ježíš při poslední večeři. Po tehdejším způsobu
zazpívali apoštolové žalmy, které připomínaly odchod
z Egypta a pak jedli na památku toho odchodu do Svaté
země beránka. Potom Pán Ježíš, který věděl o všem, co
proti němu Jidáš a židovští předáci chystali, vzal do svých
rukou chléb a požehnal jej. Potom řekl: »Totof jest tělo
mé«. Nato vzal kalich s vínem, také jej požehnal a řekl.
»Toto jest kalich mé krve, která za vás a za mnohé bude
vylita na odpuštění hříchů«! My víme, že Pán Ježíš je
všemohoucí a že na jeho slovo se z chleba stalo jeho Tělo
a z vína se stala jeho Krev. A tutéž moc proměňování
odevzdal svatým apoštolům. A ti zase biskupům a kněžím.
A právě proto, že biskupové a kněží činí totéž, co činil Pán
Ježíš, má mše svatá tak velkou cenu. Proto také věřící
vždycky i v nejstarších dobách chodili na mši svatou. Oni
věděli, že při ní Pán Ježíš rozdává své dary. Že nemusí
žádný z křesťanů naříkat, že nebyl se svatým Janem a
Pannou Marií na Kalvarii při tom, když Pán Ježíš umíral.
Vždyť totéž se děje neustále každý den v našich kostelích,
kde kněži slouží mši svatou. A kdyby z vás byl někdo na
Kalvarii, jak pak byste se tam asi chovaly? Povídaly byste,
strkaly do sebe, smály se? To byste byly k nerozeznání
od těch surových katů, kteří Pána Ježíše přibíjeli na Kříž,
nebo od těch židovských velekněží a zákonníků, kteří se
mu posmívali. Ale mezi nimi byste jistě nechtěly být a
proto nyní, když víme, že mše svatá je tak vzácná jak tím,
že ji ustanovil Pán Ježíš, tak i tím, že se při ní za nás obě
tuje, budeme se při ní podle toho chovat. Budeme Pána
Ježíše odprošovat za své hříchy, budeme mu děkovat za to,
že přišel mezi nás a on z nás bude mít radost a bude dávat
naší duši sílu, abychom se mu stále víc a více líbili. Amen.

ZDROJDUCHOVNÍHO ŽIVOTA.

Poslední promluvou jsme si ukázali, jakou cenu má
mše svatá. Řekli jsme si, že je pro nás opravdovým slun
cem, které nám dává život, sílu a vůbec vše, čeho potřebu
jeme pro svůj duchovní život. Ale abychom uměli si také
hodně tepla z toho slunce našeho života vzíti pro sebe, mu
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síme rozumět mši svaté. Obřady, pravda, jsme. podrobně
už probrali ve škole. Neuškodí však, když přece jen si na
těch obřadech ukážeme, jak nás mají povzbuzovati
k zbožnosti.

Když kněz jde s ministrantem k oltáři, zazvoní se.
Ten zvoneček nám říká: Dávej dobře pozor! Neohlížej se
a dívej se jen k oltáři. Vždyť velebný Pán nejde k oltáři
v obyčejných šatech, to znamená, že ani my, kteří jsme při
mši svaté, nesmíme mít obyčejné všední myšlenky. Naše
myšlenky jsou totiž jako šaty naší duše. Musí být proto
zvláštní, krásné; hodící se svou krásou k veliké ceně mše
svaté. — A pak už dáváme pozor na kněze, jak slouží mši
svatou. Víte, nejlépe je ty obřady sledovati z misálku. Také
je dobře zpívat, když se zpívá mešní píseň. Ale i kdyby
se nezpívalo, i kdybychom neměli žádné modlitební knížky,
přece můžeme býi dobře na mši svaté, když rozumíme
jejím obřadům a víme, co který znamená.

Když tedy kněz na začátku mše svaté otevře misál a
jde dolů ke stupňům oltáře, začíná se první část mše svaté,
které říkáme stupňové modlitby. Díváme se pozorně na
kněze a vidíme, že nejdříve udělá kříž a pak se modlí žalm
a všeobecné vyznání hříchů. My totiž ubozí, hříšní lidé
chceme všemohoucímu Pánu Bohu přinést oběť. Ale právě
proto, že jsme hříšní, musime před tou obětí vzbudit lítost.
Když vidíme kněze skloněného před oltářem, vzbuzujeme
také my lítost nad svými hříchy. Kněz pak stoupá k oltáři
a začíná mši svatou. Při téhleté první části si připomínáme
dobu před narozením Pána Ježíše a při Gloria, které se
při slavné mši svaté zpívá, vzpomínáme na narození Je
žíškovo v Betlemě. Vždyť tehdy také zpívali andělé nad
jesličkami Gloria — to znamená Sláva na výsostech Bohu
a na zemi pokoj lidem dobré vůle. Kněz nás pozdraví.
Užije k tomu starobylého, už biblického pozdravu: Pán
s vámi. Obrátí se opět k oltáři na stranu epištolní a modlí
se jednu nebo více mešních modliteb. Na to se ozve svatá
epištola, v níž nás některý apoštol — obyčejně je to svatý
Pavel — poučuje, jak máme přijímat učení Pána Ježíše.
Po epištole následuje krátký zpěv a kněz už se uprostřed
oltáře připravuje k četbě svatého evangelia. Ministrant
mezi tím přinese misál na evangelní stranu a kněz tam čte
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svaté evangelum. Všichni věřící při tom stojí na znamení
úcty k evangeliu, neboť je to slovo Boží. Po evangeliu
obyčejně následuje jeho výklad v kázání tak, jako to mí
váme při školní mši svaté. Evangeliem se uzavírá ta úvodni
část mše svaté, které se říká také mše katechumenů. Vzbu
díme ještě při vyznání víry či credu víru v to, co jsme
při evangeliu a kázání slyšeli a už dáváme pozor na první
hlavní část mše svaté — na obětování. Kněz odhalí kalich
a ministrant při tom zazvoní. Kněz vezme do svých rukou
hostii, která leží na zlatém talířku — pateně a obětuje ji
Pánu Bohu. Pak naleje do kalicha víno a několik kapek
vody a i toto víno obětuje Pánu. V dřívějších dobách věřící
sami přinášeli víno a chléb ke mši svaté, nyní přinese víno
jenom ministrant. Když kněz obětoval chléb i víno, umyje
si ruce a připravuje se už některými modlitbami k nejdů
ležitější části mše svaté, které říkáme kánon. Před ním je
zvláštní předmluva — preface, která je ukončena trojná
sobným: Svatý, Svatý, Svatý Pán Bůh zástupů, zvoneček
ministranta se ozve třikrát a mše svatá se zvolna blíží ke
své nejposvátnější části. Kněz se nejprve modlí za živé,
kteří se svěřili jeho modlitbám a vkládá ruce na dary. Pak
vezme do svých rukou chléb a slovy Krista Pána promění
jej v Tělo Páně. Učiní totéž i s kalichem vína, které pro
mění v Krev Páně. Této nejvznešenější části mše svaté
říkáme proměňování a poněvadž kněz ukazuje Tělo Páně
a kalich s jeho krví, říkáme mu někdy také pozdvihování.
V tyto chvilky je v kostele úplné ticho. Ani varhany ne
hrají. Pán Ježíš sestupuje na oltář. Vítáme ho, děkujeme
mu za to, že přišel mezi nás. Pozorujeme dále bedlivě oltář.
Kněz sklání hlavu a modlí se za zemřelé, ale zanedlouho
už jsme u další velmi důležité části mše svaté — u sv.
přijímání. Kněz se právě pomedlil Otčenáš a jiné modlitby
před svatým přijímáním a říká třikrát:: Pane, nejsem
hoden... Zase nás na to upozorňuje trojí zazvonění mi
nistrantova zvonku. Když kněz přijal Tělo Páně i jeho
Krev, podává svaté přijímání věřícím. Mše svatá pak už
rychle plyne ke konci. Kněz zahalil opět kalich a modlí
se zvláštní zpěv k svatému přijímání a modlitby, které
odpovídají těm mešním modlitbám na začátku mše svaté.
Udělí ještě znamením svatého kříže požehnání všem, kteří

125



jsou na mši svaté a čte poslední evngelium zase na evan
gelní straně.

Tím je mše svatá skončena. Sledujme vždycky její
obřady vzorně, abychom ftím dali na jevo, že si mše svaté
vážíme. A Pán Ježíš tu naši pozornost jistě bohatě odmění
nyní i v nebi. Amen.

NÁŠCHLÉB S NEBE.

Jeden z největších zisků, kterých nabýváme při mši
svaté, je možnost přijímat Pána Ježíše. Neboť on si přál
být mezi námi ve svaté Hostii a chtěl být také co nejčastěj
ším hostem v našem srdci. UŽ mnohokráte jsme mluvili
o svatém přijímání, ale ještě mnohem více bychom si
o něm mohli říci. A dnes si probereme účinky, které způ
sobí v naší duši svaté přijímání.

Tím, že sám Pán Ježíš vstoupí do našeho srdce, učiní
z něho svůj příbytek. My můžeme k němu hovořit, tak
jako k příteli, který je u nás na návštěvě. Ale je to ještě
mnohem těsnější spojení. Neboť, když hovoříme s přítelem,
je nám blízko, třeba nám rozumí, třeba nám může i chce
pomoci. Pán Ježíš však je nám ještě mnohem blíže. Je
přímo v naší duši. Je s ní zrovna spojen. Tak spojen, že
už nám ani blíže být nemůže. A je-li v té naší duši on,
který je přece nejsvětější, sám Syn Boží, rozmnoží v ní
milost Boží posvěcující. My ji tam ovšem máme, jinak by
chom nemohli jíti k svatému přijímání. Ale on jí dá ještě
víc, aby naše duše jí byla zcela naplněna. A když naši duši
zaplňuje nejsvětější Pán Ježíš a ukládá tam své milosti,
samozřejmě že tam nezbývá místa pro zlé náklonosti. Vy
víte, že i po svaté zpovědi, když už všechny hříchy zmizí,
zůstává v nás pořád ještě sklon ke hříchu. Totiž to, že
my spíše a snadněji se rozhodneme pro hřích než pro
dobro. Je to zbytek po dědičném hříchu. A když působením
Pána Ježíše mizí ta láska ke hříchu a k těm ostatním oškli
vým věcem, tak v ní roste láska k Bohu. Je to jako, když
se chce ponorka vynořit z hlubin na povrch. Má takové
veliké komory, ve kterých je voda, dokud je ponorka pod
hladinou. Když však chce vyplout, vyčerpá se voda a na
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místo ní se vpustí vzduch, který před tím byl stlačen. A
ponorka vyplouvá z vln. Zrovna tak, když naši duši opouští
hřích a náklonost k němu, vstupuje na jejich místo láska
k Bohu a ta pak nese duši — jako vzduch ponorku — vzhůru
k Pánu Bohu.

Ale ještě jinou činnost vykonává Pán Ježíš v naší duši.
Jako malé skvrnky skrývají se v ní někdy malé — lehké
hříchy. Jakmile do té duše vstoupí Pán Ježíš, spálí je a
vyhladí. A nejen to. On je, jak jsme si už jednou řekli,
pro naši duši tím, čím je pokrm pro tělo. On tu duši také
posílí, aby se nestala kořistí zlého ducha, který na nás
neustále útočí.

To všechno, co nám svaté přijímání dává, je pro nás
tak cenné a prospěšné, že bez toho se nemůžeme stát ani
dobrými katolíky. A což teprve, když se chceme a podle
slov samého Pána Ježíše i máme stát svatými. Ani jeden
z těch chlapců a děvčat, o kterých jsme během celého roku
mluvili, se neobešel bez svatého přijímání. Ať to byl Vítek
nebo Anička, Jiří nebo Helenka, Petřík nebo Erna, všichni
bojovali proti svým chybám, které i oni měli, tím, že při
jímali do svého srdce Pána Ježíše, který je sám posvěcoval.
A když chcete i vy jít za příkladem těch zbožných dětí,
musíte jít za nimi i v tom, abyste jej často zvaly do svého
srdce. On tam udělá dokonalý pořádek. Takový, jaký se
bude líbit jemu. A to už vlastně bude skvělým výsledkem,
neboť za něj budeme moci být přijati do nebe. Amen.

PRAMENY ŽIVÉ VODY.

Možná, že jste už samy viděly obrázek, na němž byl
namalován beránek, stojící na skále, z níž vytékalo ze
sedmi otvorů sedm pramenů. U těch pramenů bývají holu
bičky, jež pijí vodu ze skály. Jistě jste slyšely někdy o živé
vodě, kterou prý se pokropilo mrtvé tělo a ono oživlo. To
byly pověsti, ale Pán Ježíš nám dal mnohem více. On nám
dal živou vodu, která sice neoživuje těla, ale vlévá život
do duše. Těmi prameny živé vody jsou svaté svátosti a ty
právě jsou znázorňovány tím obrázkem, o kterém jsem
právě mluvil.
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Řekl jsem tedy, že svaté svátosti jsou živou vodou pro
naši duši. Víte, že životem naší duše je milost posvěcující.
A svaté svátosti právě tu milost posvěcující buď rozmnoží
anebo udělují. Abychom si svatých svátostí vážili, promlu
víme si dnes o nich.

Každý z nás, když se narodí, má v sobě zárodek smrti.
Je to dědičný hřích. S dědičným hříchem, který má naše
duše po nešťastných prarodičích a který tropí v ní tolik
zla, nemůžeme do nebe. Proto myslil Pán Ježíš nejprve
na způsob, jak tuto skvrnu naší duše vyčistit a duši de
sinfikovat. A prostředkem k tomu je lázeň křtu svatého.
Kdo je jí obmyt dostane milost Boží posvěcující. Otevírají
se mu brány nebes, které mu před tím byly zavřeny. Ale
z toho dědičného hříchu zůstává v duši sklon k hříchu.
Člověk snadno jeho vlivem do hříchu upadá. A zase není
bez pomoci. Jestliže se křtem stáváme občany říše Krista
Pána, staneme se svatým biřmováním jejími vojáky, bo
jovníky. To znamená, že svatým biřmováním se nám do
stává síly, abychom vždy statečně vyznali svou víru a
nikdy se od ní nedali zastrašit. Ta síla se v nás vzbudí, až
toho bude potřeba. Do té doby v nás dříme. Ale pranic by
nám nebyl platný ani život v duši, ani ta síla, kdybychom
neměli prostředku k výživě. Že tou výživou je svaté při
jímání, to víme už dávno. A právě to, jak nás živí a jak
v nás působí, jsme slyšeli v poslední promluvě.

Řekl jsem před chvilkou, že následky dědičného hříchu
v duši zůstanou. Jejich vlivem člověk někdy klesne do
hříchu. V případě, že je to hřích těžký, zmizí z duše nad
přirozený život. Duše je pro nebe zrovna tak mrtvá jako
byla před křtem svatým. A tu se ten život vrací použitím
dalšího z těch živých pramenů a sice svátosti pokání. —
Původcem pádu člověka do hříchů bývá vždy ďábel. Ten
se snaží o to, abychom v hříchu zůstali až do smrti. Proto
v ty poslední okamžiky před smrtí rozšíří své útoky na
člověka a zesílí je, aby se mu podařilo dostat zase jednu
duši do pekla. Naše duše pro ty poslední okamžiky potře
buje zvláštní síly. A tu dostane ve svátosti svatého po
mazání. |

Tyhle všechny prameny, o kterých jsem až dosud mlu
vil, jsou pro dobro jediné duše. Poslední dvě svatě svátosti

128



jsou však k prospěchu všech.Je to svátost svěcení kčžstva
a stav manželský. Jsou stejně potřebné jako ty ostatní
svátosti. Bez nich bychom nedostali ani život duchovní,
ani život tělesný.

To jsou tedy prameny, které pro nás otevřel Pán Ježíš.
Z některých jste už pily sílu samy, z jiných ještě ne. Važte
si těch darů, které s nimi dostáváme. Na každou se dobře
připravte. Čím budete lépe připraveni, tím také ta svátost
bude více působiti. Jestliže budete píti často z těchto sva
tých pramenů, bude vaše duše čilá a silná a projde beze
škody všemi nebezpečími, která na ni uchystal ďábel, svět
a zlí lidé. Projde tím vším a vstoupí krásná a slavná do
království Páně. Amen.

ČEHO SE NA SVĚTĚ BOJÍME.
Četly jste už mnoho knih o lidech, kteří vynikli

zvláštní statečností. Buď se vypravili do neprobádaných
končin země, aby tu zemi prozkoumali a nalezli nové země
k osídlení. Jiní zase postavili se do boje za spravedlnost
a nebáli se třeba ani smrti. Jiní — a to je statečnost nej
cennější — nepodlehli ani hrozbám ani lákání a zůstalivěrni své svaté víře. Základem té statečnosti u všech --
i u učenců i u statečných obránců spravedlnosti i u mu
čedníků je to, že se nebáli, že neměli strach.

Co je to mít strach, to víte jistě všichni až moc dobře.
Dřív, když jste ještě byly malé děti, jistě se mnohý z vás
bál jít do tmavého pokoje. Později když jste povyrostly, ten
strach pomalu mizel. A jistě, že i nyní ještě někdy ten
strach přijde. Copak ještě žádný z vás nezakusil ještě
strach před zkouškou? Nebo, když někdo z vás něco vy
vedl a tatínek se to dověděl. To byla dlouhá cesta domů!
A každým krokem k domovu fen strach ještě rostl a vy
jste se bály vstoupit do dveří. Ale nic si z toho nedělejte,
že máte někdy strach, velcí lidé jej mají také! Váš soused
třeba má strach, že mu zloději ukradnou peníze a vkladní
knížky, které má zamčené ve stole. Jiná paní má strach
z nemoci; bude musit na operaci a myslí si, že bude mít
příliš velké bolesti. Tam v protějším domě zas bydlí pan
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profesor, který se boji, že pomluvou přijde o všechnu svou
čest a slávu, které si dobyl svou prací. Tak vidime, že
každý skoro člověk se boji, že o něco přijde, ale málokdo
se boji toho, před čím opravdu máme mít strach. Ano, ma
jetek je věc, která má svou cenu. Větší cenu však má
zdraví nebo čest. Ale největší celu ze všeho má naše duše.
A z toho, že by člověk mohl přijít o zdraví duše, z toho
má málo lidí strach. Málo lidí se bojí toho neštěstí, které
může zasáhnout duši. Tím neštěstím je peklo a to, co
k němu vede — těžký hřích.

Těžký hřích je tedy jediným opravdovým zlem, které
nás zde na světě může potkat. Víme přece dobře, že těžký
hřích odstraní z naší duše život — život nadpřirozený. A
když nemáme tento život, nemůžeme se dostat do nebe.
Je to tedy mnohem větší ztrátou než ztratit majetek, zdraví
nebo život. Proto musíme se hříchu těžkého opravdu bát
a vyhýbat se mu za každou cenu.

Těžkého hříchu se bojíme především proto, že je to
ohromná urážka Pána Boha a pak také proto, že za těžký
hřích přijde naše duše do pekla. A nemyslete si, že peklo
je jen takový výmysl ke strašení lidí! Ne, peklo skutečně
je! Vždyť to řekl sám Pán Ježíš, když vyprávěl o posledním
soudu. To řekl, že ti, kteří zle činí, půjdou do věčného ohně.
A Pánu Ježíši přece věřím. On nám to jako Syn Boží mohl
i chtěl říci. Ale i kdyby nám to neřekl, musili bychom to
sami poznat. Tady na světě není totiž každý zločin.hned
potrestán. Mnozí lidé, kteří jsou zlí, mají se nyní na světě
dobře. Z toho vidíme, že když za své zlo nejsou trestáni
nyní, budou potrestáni po smrti — v pekle. A jaké, že bu
dou ty tresty těch nešťastníků, kteří přijdou do pekla? Pře
devším největším trestem bude to, že nebudou vidět Pána
Boha. Oni budou vědět, jak je krásný a veliký, ale protože
ho nebudou viděti, budou ho nenávidět. A budou mít hroz
nou zlost i na sebe, neboť budou dobře vědět, že se do
pekla dostali svou vlastní vinou. Budou také nenávidět je
den druhého. Mimo to budou trpět strašné bolesti. A ne
bude to trvat rok nebo dva, nebude to trvat ani tisíc. Bude
to pořád. Pořád bude to strašné utrpení ve věčném žáru
a nenávisti. A ujišťuji vás, že to, co jsem teď řekl, jsem
si nevymyslil já, nevymyslil si to ani žádný jiný kněz, to
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všechno je sebráno z Písma svatého. A já myslím, že je to
ještě mnohem horší a hroznější, než si to sami umíme
představit.

Podobné místo jako peklo je očistec. Víme, že tam
v očistci jsou duše, které ze svého života na zemi neodešly
s těžkým hříchem. Měly jen lehké hříchy, nebo neměly
odpykány ještě tresty za hříchy. Proto ta doba jejich trestu
bude omezena, na nějakou dobu. Ale to neznamená, že ten
trest v očistci bude něco lehkého. Bude to také ohromné
utrpení. A žádné, ani největší utrpení na zemi, se mu ne
může vyrovnat. Tedy ani s očistcem nejsou hračky.

(Teď už víme tedy dobře, čeho se máme a musíme bát.
Je to největší zlo, které nás může potkat — hřích. A když
se ho nevarujeme, protože máme Pána Boha rádi a ne
chceme ho urážet, varujme se hříchu alespoň proto, že se
bojíme pekla. Kdybychom si vždycky před tím než udě
láme něco hříšného, vzpomněli na očistec a na peklo, jistě
bychom nikdy žádný hřích neudělali a měli bychom při
pravenu rovnou a přímou cestu do nebe. Amen.

KSV.PŘIJÍMÁNÍ.

Jednou byl Pán Ježíš velmi unaven. Ještě mnoho lidí
chtělo k němu, aby je potěšil. Mezi těmito lidmi bylo také
mnoho dětí. Rády by obklopily Pána Ježíše, vždyť byl tak
hodný. Ale velcí brzy obstoupili Pána Ježíše a děti už ho
neviděly. Začaly naříkat a plakat, že chtějí k Pánu Ježíši.
A Pán Ježíš řekl: Nechte malé děti přijíti ke mně, neboť
jejich jest království nebeské. Jistě si umíte představit s ja
kou radostí přiběhly děti k Pánu Ježíši a chlapci i děvčata
dali se od něho hladit.

Bylo to krásné tehdy, když všichni mohli mluvit s Kris
tem Pánem, zvát ho k sobě a vyprávět mu o všem, co je
trápilo. Pán Ježíš uměl tak pěkně potěšit, každému, kdo
jeho pomoci potřeboval, pomohl, Ale tomu už je dávno, už
mnoho set let uplynulo od té doby, co byl Pán Ježíš na zemi.
Ale nemusíme těm dětem, které byly tehdy, závidět. Pán Je
žíš vymyslel veliký vynález, aby nám byl stále na blízku.
Těsně před tím, než trpěl za nás při poslední večeři, vzal
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do svých svatých rukou chléb a proměnil ho ve své Tělo
slovy: Toto jest Tělo mé. Pak vzal do rukou i kalich s vínem
a řekl: Toto jest kalich mé Krve, která za vás a za mnohé
bude vylita na odpuštění hříchů. Svatí apoštolové věděli,
že to neříká Pán Ježíš jen tak. Oni viděli, že opravdu se
z chleba stalo Tělo Páně i když to na něm nebylo vidět a
z vína že se stala Krev Páně a také to na ní nebylo vidět.
Pán Ježíš tím ustanovil Nejsvětější Svátost oltářní. A vní
zůstal skryt. On dal moc proměňovat chléb v Tělo a víno
v Krev apoštolům a ti ji zase odevzdali kněžím. A tak
kněží při mši svaté to konají. A Pán Ježíš skryt v Nejsvě
tější Svátosti bydlí tady ve svatostánku. Sem k němu mů
žeme kdykoliv přijít. Je to zrovna tak, jako před lety.
Choďme ho navštěvovat často, aby mu tady v kostele ne
bylo samotnému smutno. Ale on tu není jenom proto,
abychom ho navštěvovali. To by nestačilo. On chce bydlet
v naší duši. A proto nás zve, abychom chodili k svatému
přijímání. On sám pak vstoupí do našeho srdce a udělá je
krásné. Máte teď na sobě bílé šatičky. Zrovna tak čistá
a bílá jest vaše duše. Nemáte v ní žádný hřích. Ty jste
včera všechny vymetli. Teď za malou chviličku už fam, do
té vaší dušičky vejde Pán Ježíš. Těšíte se už na něho.,Nejde
tam sice dnes po prvé, ale ne naposledy. On tam chce chodit
často a nechce být u vás jenom na návštěvě. Vždyť on tam
chce bydlet pořád. Uvítejte ho pěkně, vždyť jest to sám
Bůh, který vládne celým velkým světem. A takovou ve
likou návštěvu jest třeba uvítat. Řekněte mu: »Pane Ježíši,
pojď již ke mně, nemohu se Tě už dočkat. Tys můj Bůh,
tys silný — viď, že mi pomůžeš, aby ďábel neumazal zase
moji dušičku«. A když to tak pěkně řeknete, on se rád
u vás ubytuje, on má rád čistá srdce. A co mu řeknete, až
bude u vás? Nejdříve mu krásně poděkujete, že k vám
přišel. Řeknete mu, jak ho máte rádi. Za to zvláště mu
poděkujete, že on Bůh přišel k vám, malým dětem. A pak
mu slíbíte, že nikdy ho nevyženete těžkým hříchem ze
svého srdce. Připojíte ovšem také modlitby za tatínka, za
maminku, za nás za všechny. — A teď už pěkně po
klekněte a připravte se k tomu, aby vás Ježíšek navštívil,
neboť už se nemůže dočkat toho, až bude u vás ve vašem
srdci. Amen.
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